
گفت:  رهبری  و  امام  خط  پیروان  جبهه  سخنگوی 
اصولگرایان با توجه به وضعیت کنونی رقیب باید بتوانند به 
انسجام دست پیدا کنند و در غیر این صورت مجلس را دو 

دستی باید به اصلاح طلبان تقدیم کنند.
کمال سجادی درباره دعوت از شخصیت های حقیقی و 
حقوقی به شورای مرکزی ائتلاف اصولگرایان اظهار داشت: 
علاوه بر احزب با افرادی همچون ولایتی، لاریجانی و قالیباف 

که متعلق به این ائتلاف هستند پس از مدت ها اقدام به 
تشکیل چنین شورایی کردیم. به گزارش ایلنا، وی با بیان 
با اقایان لاریجانی و  اینکه این شورا تاکنون رایزنی هایی 
قالیباف برای حضور در جلسات داشته است، گفت: از ۲۲ نفر 
دعوت به عمل آمده که برخی حضور یافتند و برخی به دلیل 
مشغله شخصی و کاری نتوانستند بیایند و یا نماینده آن ها 

حضور یافته است...

در شرایطی که رسانه ها و برخی فعالان تندرو جریان اصولگرا حملات به سیدحسن خمینی را پس از اعلام نامزدی ایشان 
برای انتخابات خبرگان رهبری آغاز کرده اند و حتی به ایشان درباره »قرار گرفتن در سناریوی فتنه گران« و یا »انحراف از خط 
امام« هشدار می دهند؛ تعدادی از چهره های شاخص تشکل های اصلی اصولگرایان همچون جامعه  مدرسین حوزه علمیه قم 
و جامعه روحانیت مبارز از نامزدی یادگار امام استقبال کرده اند و حتی چهره های چون دبیر کل موتلفه اسلامی اعلام نامزدی 

ایشان را به صورت مستقل و فراجناحی مورد تایید قرار داده اند...
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از  پس  مبارز  روحانیت  جامعه  شنیده ها  طبق 
کشمکش های داخلی، آیت الله هاشمی رفسنجانی را در 
لیست انتخاباتی خود قرار داده و در حال رایزنی و گفتگو 
با جامعه مدرسین قم برای گنجاندن نام هاشمی در لیست 

انتخاباتی مجلس خبرگان است.
اما اول اینکه امروزه مشخص است و همگان بیش از 
پیش می دانند هاشمی برای رأی آوردن، نه تنها احتیاجی 
به لیست کسی ندارد، بلکه لیست ها هستند که برای بالا 
بردن وزن سیاسی خود احتیاج به نام هاشمی دارند. به نظر 
می رسد نگرانی ها بیشتر از اینکه بر سر تقویت و تضعیف 
رأی باشد، بر سر تایید و رسمیت بخشیدن به هاشمی 

باشد...

در ادوار اخیر انتخابات مجلس شورای اسلامی، کمتر 
لیستی در فضای سیاسی و رسانه ای منتشر می شود که 
بر آن شعاری نقش نبسته باشد. این در حالی است که 
در نخستین ادوار انتخابات پارلمانی کشور، چنین امری 
مرسوم نبود. چه آنکه در انتخابات مجالس اول و دوم، 
به جای شعار جملاتی از امام)ره( در باب انتخابات، روی 
پوسترهای تبلیغاتی معرفی نامزدهای احزاب و تشکل 
های سیاسی، منتشر می شد. جملاتی مثل »سعی کنید 
نمایندگانی مثل مرحوم مدرس را انتخاب کنید« که هم 
در لیست حزب جمهوری اسلامی در انتخابات مجلس 
اول، دیده می شد و هم در لیست جامعه روحانیت مبارز 
در همان دوره. بعد از رحلت بنیانگذار انقلاب؛ علاوه بر 
اینکه  همچون  رهبری،  از  جملاتی  ایشان،  از  جملاتی 
»مردم باید کاندیداهایی را برگزینند که به کانون های 
قدرت و ثروت متصل نباشند« در لیست های انتخاباتی 
نقش می بست. نخستین بار در انتخابات مجلس سوم بود 
که شعارهای انتخاباتی روی لیست ها ظاهر شد. پس از 
انشعاب مجمع روحانیون مبارز تهران از جامعه روحانیت 

مبارز، لیست آنان که ...

هاشمی به لیست 
احتیاج دارد 

یا لیست به هاشمی؟

از »اطاعت ازرهبری،حمایت ازهاشمی« 
تا»ایران برای همه ایرانیان«

شعارهای 
انتخاباتی ازمجلس 
اول تامجلس نهم

اصولگرایانی که گفتند: »سیدحسن« باید بیاید

جبهه حامیان خمینی 
فراتر از اصلاح طلبان

یک نماینده اصولگرای مجلس اعلام کرد:

ردپای انحرافی ها در ائتلاف اصولگرایان

مرور نام مهمترین وزرا و معاونین روسای سابقی که برای کاندیداتوری مجلس دهم و خبرگان پنجم ثبت نام کرده اند

وزرای دیروز در سودای نمایندگی فردا 

سایت صداوسیما یا شب نامه انتخاباتی؟!

سجادی: در صورت عدم ائتلاف

اصولگرایان باید دو دستی 
مجلس را تقدیم اصلاح طلبان کنند
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رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، جوانان را سرمایه اصلی کشور و اشتغال را نیاز 
ضروری آنان در ابعاد فردی، خانوادگی و اجتماعی دانست و گفت: رواج اشتغال، رونق 
تولید، از بین رفتن رکود و کم شدن تورم، ضرورت امروز کشور است و باید برای آن 

برنامه ریزی کرد.
آیت الله هاشمی رفسنجانی صبح دیروز در دیدار جمعی از دبیران احزاب، مدیران 
مسؤول مطبوعات، معلمان و فعالان سیاسی استان خوزستان، فهم مسایل سیاسی، درک 
امور فرهنگی، آشنایی با تاریخ انقلاب و دلسوزی برای ایران را ویژگی های مردم و نخبگان 

خوزستان دانست و گفت: در همه مقاطع این ویژگی ها در مردم و فرهیختگان 
استان محفوظ بود و هر جا لازم بود، نشان دادند و به صحنه آمدند.

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، با اشاره به سخنان یکی از نوجوانان 
حاضر در جلسه که نسبت به شرایط کشور دیدگاه های صریحی داشت، 

گفت: ویژگی های جوانان است که حرف های خود را با آمیزه ای از عقل و 
احساس مطرح می کنند. هاشمی رفسنجانی، با یادآوری سفر خود در 

آستانه پیروزی انقلاب برای حل مشکل سوخت ...

آیت الله هاشمی رفسنجانی: 

خسارات 8 سال گذشته از جنگ بدتر بود 

8

روزنامه

قانونی رفتار شود
جایی برای نفوذ نخواهد بود

آیت الله محسن غرویان:
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 خنده تلخ در پسِ 
طنزهای ضد زن

هدف قرار دادن جنسیتی خاص در طنز و نسبت دادن 
برخی صفت ها و ویژگی های مضحک به افراد به دلیل 
جنسیت آنان، شاید یکی از سخیف ترین و غیرقابل دفاع 

ترین انواع طنز باشد؛ با این وجود چندی است که شاهد موج طنزهای جنسیتی در 
فضاهای مجازی هستیم که در آنها زنان دستمایه ای برای خنده مخاطب شده اند.

نمونه این طنزها پیامک هایی با مضمون »دختره میره سوپر مارکت...«، »دختره میره 
پشت چراغ قرمز...«، »دختره میره امتحان گواهی نامه بده...« و ... هستند؛ مطالبی که مهم 

ترین درونمایه آنها کم هوش، بی عرضه و متزلزل نشان دادن شخصیت زنان ایرانی است.
جای بسی شگفتی دارد که دوشادوش شبکه های مجازی، پای مسخره کردن زنان و 
بهره هوشی آنان به رسانه های عمومی مانند رادیو، تلویزیون و روزنامه ها باز شود. تاسف 
بار است وقتی که رسانه های عمومی به عنوان نهاد رسمی ترویج فرهنگ، خود در وادی 
طنز، جنسیت را سوژه قرار دهند و برای خنداندن مخاطب، هویت زنان را قربانی کنند. این 
در حالی است که یکی از مهم ترین رسالت رسانه ها در دنیای کنونی رفع شکاف های 
اجتماعی و آگاهی بخشی به جامعه در خصوص مفهوم های والای انسانی از جمله برابری 

زن و مرد و رفع نگرش های جنسیتی است.
ناگفته پیداست که در چند سال گذشته زنان در طنزهای تلویزیونی همواره به سوژه 
هایی »خنگ« و »ابله« تشبیه شده اند که حماقت نسبت داده شده به آنان مایه خنده 

مخاطب بوده است.
پای این رویه اکنون به روزنامه ها باز شده است. به عنوان نمونه، این روزها روزنامه ای 
در مجموعه طنز هفتگی خود، دختری را که به دنبال شوهر می گردد، محور و سوژه خنده 

مخاطب قرار داده است.
وقتی یک روزنامه که همواره باید نماد فرهنگ و خردورزی در جامعه باشد به محلی 
برای به سخره گرفتن زنان تبدیل شود و در طنزهای هفتگی خود زنی را به تصویر بکشد 
که با هر ترفند و دسیسه ای به دنبال شوهر پیدا کردن است و برای رسیدن به این هدف 
حتی از عشوه آمدن و آدامس جویدن برای قصاب و بقال محل هم دریغ نمی کند، دیگر 
چه انتظاری می توان از شبکه های اجتماعی که مدیریت فرهنگی و ویژه ای در آنها صورت 
نمی گیرد، داشت؟ آیا با خواندن اینگونه نوشتارها در یک رسانه رسمی نباید نتیجه گرفت 

که مردسالاری و جنس دوم دانستن زنان در فرهنگ ما ریشه ای عمیق دارد؟
تحمل این ماجرا زمانی دردناک تر خواهد شد که بدانیم برخی تولیدکنندگان اینگونه 
مطالب که زنان در آنها به تمسخر گرفته می شوند، زن هستند و افزون بر این، مخاطبان نیز 
زنانی هستند که با ناآگاهی تمام به مسخره شدن خود در رسانه های عمومی می خندند.

در اینجا این پرسش مطرح است که چه رویکرد یا تفکری ناخودآگاه جامعه را به سمت 
و سویی سوق می دهد که در آن به زن همچون موجودی وابسته و ضعیف نگریسته می 
شود؛ موجودی که همگان می توانند ویژگی هایی از جمله کندذهنی را به وی نسبت داده 

و او را به سوژه خنده دیگران تبدیل کنند!
بسیاری »مردسالاری« را که مفهومی در ادبیات اجتماعی است، دلیل این اتفاق می 
دانند. به باور برخی جامعه شناسان، مردسالاری مولفه ای است که ریشه داری آن در 
جامعه ما می تواند دلیل مهمی در به وجود آمدن و بازتولید نگاه های فرودستانه نسبت 

به زنان باشد.
به عقیده آنان، مردسالاری در برهه های مختلف تاریخ، کم و بیش با زندگی اجتماعی 
ایرانیان پیوند خورده است. این مولفه که تعبیری از جامعه »پدرسالار« است، بازتاب های 

اجتماعی، اقتصادی و سیاسی مختلفی دارد.
غلبه فرهنگ مردسالاری در یک جامعه، رویکردهایی را نسبت به زنان آن جامعه ایجاد 
و بازتولید می کند که این رویکردها امکان مشارکت فعالانه را از زنان سلب می کند و 
همواره آنان را قشری فرودست، تحت سلطه و تابع می بیند؛ قشری که هیچ اختیار تامی 

از خود ندارد.
»تقی آزاد ارمکی« جامعه شناس و استاد دانشگاه، در گفت و گویی رسانه ای، این اتفاق 
را به ویژه در عصر کنونی، معلول ضعف در مبانی حقوقی و قضایی در حوزه حقوق ارث، 
مالکیت، وظایف، روابط، خانواده و … می داند. به باور وی، این ضعف ها از مهم ترین مواردی 
هستند که در حوزه روابط زن و مرد در ایران ناهمواری هایی ایجاد کرده اند؛ ضعف هایی 

که همواره به بازتولید آنچه مردسالاری می نامیم منجر شده است.
با این وجود در برهه هایی از زمان هم میان دو مولفه مردسالاری و »زن سالاری« در 
جامعه ایران نوعی موازنه حاکم بوده است؛ موازنه ای که هم اکنون به ویژه از سوی زنان، 
تلاش های زیادی برای دستیابی به آن صورت می گیرد. برای رسیدن به شرایط آرمانی اما، 

زنان ایران هنوز هم راه درازی درپیش دارند.
بی شک دستیابی زنان به حقوق برابر و مشارکت یکسان در امور جامعه، دیر یا زود 
امکان پذیر خواهد شد؛ آنگونه که زنان امروز ایران توانسته اند از محدودیت هایی که جبر 

تاریخی و عقب ماندگی فرهنگی سده ها بر آنان تحمیل کرده بود، خود را برهانند.
زنان امروز ایران در مسیر آگاهی، دانش و پیشرفت همگام با مردان و در برخی موارد 
پیش تر از آنان حرکت کرده و نقش آفرین بوده اند. اکنون بسیاری از زنان ایرانی در شغل 
های مدیریتی و حساس قرار دارند و تعدادی از آنان به موفقیت های چشمگیری در سطح 

جهانی دست یافته اند.
از این رو شایسته است حرمت و شان آنان در تمامی بخش های جامعه به رسمیت 

شناخته شود و حقوق آنان بیش از پیش مورد توجه قرار گیرد.
در این مسیر رسانه های جمعی می توانند نقش موثری ایفا کنند. برنامه سازان 
تلویزیونی، نویسندگان، روزنامه نگاران و همه کسانی که در حلقه تولید اندیشه و فرهنگ 
قرار می گیرند، باید با آگاهی کامل در این مسیر گام بردارند و بیش از پیش درباره آنچه 

تولید می کنند یا می نویسند، بیاندیشند.
آنان باید به جای به تصویر کشیدن زن ایرانی مانند موجودی کندذهن، نیازمند و بی 
دست و پا، قدرت و ظرفیت های وجودی زنان را پیش چشم مخاطب به نمایش بگذارند. 

 عضو خبرگان رهبری:

هر اقدام منجر به تفرقه
 حرکت در راهبرد دشمن است

 عضو مجلس خبرگان رهبری با اشاره به اینکه استکبار برای ادامه سلطه گری خود به 
دنبال ایجاد تفرقه میان مسلمانان است، گفت: امروز راهبرد نظام اسلامی و جهان اسلام 

راهبرد وحدت است .
حجت الاسلام و المسلمین سید ابراهیم رئیسی درباره بیانات رهبر معظم انقلاب 
در سالروز ولادت پیامبر اعظم)ص( و امام صادق)ع( افزود: امروز نظام سلطه به دنبال 
تفرقه میان اقوام،گویش های مختلف و نژاد های مختلف است که یکی از آنها تفرقه 

مذهبی است .
وی ادامه داد: ادامه حیات دشمنان در گرو ایجاد تفرقه بین مسلمانان است و امروز در 
جهان اسلام هر کسی بداند یا نداند ، بخواهد یا نخواهد کلامی، قلمی و یا اقدامی در جهت 

تفرقه میان مسلمانان ایجاد کند در جهت راهبرد دشمن حرکت کرده است.
عضو مجلس خبرگان رهبری اظهارداشت: کسانی که در جهان اسلام اعم از روشنفکران، 
علما و صاحبان اندیشه در جهت ایجاد وحدت کار کنند، در جهت راهبرد اساسی وحدت 
حرکت کرده اند و امروز بیش از هر زمان دیگر به بصیرت و اتحاد در جهان اسلام نیازمندیم .

به گزارش ایرنا، حجت الاسلام و المسلمین رئیسی گفت: جهان اسلام با توجه به 
پیشینه ای که دارد توجه جهان غرب را به خود جلب کرده است و این پیشینه حاکی از 

مدنیت در جهان اسلام است.
وی افزود: منابع موجود در کشورهای اسلامی و ذخائر غنی انسانی و معدنی که 
وجود دارد، جهان غرب را به آن محتاج کرده است و اگر با ابتنای به این فرهنگ 
غنی اسلامی، برنامه ریزی و کاربردی حرکت شود، آینده روشنی در برابر جهان اسلام 

قرار دارد .
عضو مجلس خبرگان رهبری اضافه کرد: تمدن اسلامی و ذخائر موجود در آن با ابتنا 
به ابرازها و فناوری های نوین امروزی و بکارگیری آنها می تواند دستاوردهای روشنی را 

برای جهان اسلام به ارمغان بیاورد که این تنها در گرو راهبرد وحدت امکان پذیر است .

سخنگوی شورای نگهبان:

همه کاندیداهای خبرگان به جز اعضای فعلی 
باید در امتحان شرکت کنند

سخنگوی شورای نگهبان زمان برگزاری آزمون کتبی داوطلبان مجلس خبرگان رهبری 
را 15 دی ماه جاری اعلام کرد.

 نجات الله ابراهیمیان اظهار کرد: همه کسانی که تحصیلات حوزوی دارند و در آزمون 
قبلی شرکت نکرده اند باید شرکت کنند اما این امر شامل اعضای فعلی مجلس خبرگان 

رهبری نمی شود. 
وی با بیان این که مواد این آزمون، دروس حوزوی است، اظهار داشت:تبعا کسانی 
که دروس حوزی نخوانده اند شرایط و صلاحیت علمی را نداشته و نمی توانند در این 
آزمون شرکت کنند. سخنگوی شورای نگهبان خاطرنشان کرد: جزئیات برگزاری این آزمون 

متعاقبا اعلام خواهد شد.
ثبت نام از داوطلبان پنجمین دوره مجلس خبرگان رهبری از بیست و ششم آذرماه 
آغاز و تا دوم دیماه جاری انجام شد. با پایان یافتن مهلت قانونی ثبت نام، کار رسیدگی 

به صلاحیت ها از ششم دیماه آغاز و تا پنجم بهمن ماه سال جاری ادامه خواهد داشت.
متعاقب آن داوطلبان فرصت خواهند داشت تا در صورتی که به نتیجه رسیدگی به 

صلاحیت های خود اعتراض دارند از هشتم تا دهم بهمن ماه اعلام کنند.
اسامی نهایی داوطلبان در بیست و یکم بهمن ماه به صورت عمومی منتشر خواهد شد.

قرار است انتخابات دهمین دوره مجلس شورای اسلامی و پنجمین دوره خبرگان 
رهبری به طور همزمان در هفتم اسفندماه جاری برگزار شود.

یادداشت

اخبار
عضو هیأت علمی جامعه المصطفی )ص( با تأکید بر 
اینکه احترام بزرگان باید محفوظ باشد، گفت: به دلیل 
اینکه مجتهدین جوان آشنایی بیشتری با مسائل روز دارند 
و در دانشگاه ها و حوزه ها نیز بیشتر با جوانان در ارتباط 
هستند، بیشتر می توانند مسائل فکری و فرهنگی جوانان 
را در مجلس خبرگان مطرح کنند تا راه حل هایی برای 

امید بیشتر جوانان و آینده فرهنگی آنها اندیشیده شود.
آیت الله محسن غرویان در گفت و گو با جماران، در 
مورد انتخابات مجلس خبرگان رهبری و ورود مجتهدین 
جوان به این انتخابات، با تأکید بر اینکه ورود به مجلس 
خبرگان شرط سنی ندارد اظهار کرد: اگر کسی توانایی 
و لیاقت داشته و از نظر علمی واجد شرایط اجتهاد بوده 
و همچنین قدرت استنباط مسائل دینی را داشته باشد 
و از نظر سیاسی نیز مشکلی نداشته باشد، می تواند وارد 

مجلس خبرگان شود.
عضو هیأت علمی جامعه المصطفی )ص( افزود: نکته 
دوم این است که در طول 4 دوره مجلس خبرگان افرادی 
حضور پیدا کردند و بعد از فوت آنها افراد دیگری جایگزین 
شدند. طبق همان قاعده در این دوره نیز یک چرخش افراد 

صورت می گیرد.
وی با بیان اینکه ورود یک سری مجتهدین جوان تر 

می تواند مجلس خبرگان را به روزتر کند، خاطر نشان کرد: 
نسل جدید از علما و مجتهدین با مسائل جدید جهانی و از 
قبیل مسائل علمی، فلسفی، فقهی و حقوقی جدید که در 
دنیا مطرح است، آشنایی بیشتری دارند. آنها این مسائل را 
به مجلس خبرگان می آورند و به تناسب موضوعات آنها 
مطرح می کنند. مجتهدین جوان می تواند نشاط، شادابی 

و فعالیت بیشتری را در مجلس خبرگان ایجاد کنند.
بزرگان  و  کهنسالان  البته  کرد:  تأکید  غرویان 
جایگاهشان محفوظ است و باید محترم باشند. ولی به هر 
حال نسل جوانتر از مجتهدین و علما مسائل جدیدتری را 
مطرح می کنند که به نظر من برای ایجاد فضای فکری 
و فرهنگی جدیدتر متناسب با جهان امروز یک ضرورت 

است.
وی در پاسخ به سؤالی در مورد تأثیر ورود مجتهدین 
جوان به مجلس خبرگان در بهره مندی جوانان کشور از 
این مجلس، گفت: نسل جوان توقعاتی از علمای دین و 
خود دین دارند و دنبال دین کاربردی تر و کارکرد بیشتر و 
به روزتر از دین هستند. نمایندگانی که جوانتر هستند و به 
دلیل اینکه در دانشگاه ها و حوزه ها بیشتر با جوانان ارتباط 
دارند، نیازمندی های فکری و فرهنگی آنها را بهتر درک 
می کنند و در مجلس خبرگان می توانند مطرح کنند، تا 

راه حل هایی برای امید بیشتر جوانان و آینده فرهنگی آنها 
اندیشیده شود.

این استاد حوزه و دانشگاه همچنین در مورد برخی 
ابراز نگرانی ها، با تأکید بر اینکه ما به هیچ وجه نباید نگران 
باشیم، تصریح کرد: وقتی که مردم حضور حداکثری دارند، 
نمایندگان و کاندیداها افزایش پیدا کردند و مسیر هم مسیر 

قانونی است هیچ جای نگرانی نیست.
وی افزود: هرکس نفوذ را طبق دیدگاه خودش تعریف 
می کند. مسأله ای که مقام معظم رهبری فرمودند مطلب 
بسیار درستی است. ما باید مواظب باشیم که دشمنان در 
ما نفوذ پیدا نکنند. اما در مجلس خبرگان و یا انتخابات 
مجلس شورای اسلامی باید حواسمان جمع باشد که 

دشمن فرهنگ خودش را جایگزین فرهنگ دینی نکند.
غرویان ادامه داد: احزاب و گروه هایی که می خواهند 
در انتخابات شرکت کنند اگر وفادار به قانون اساسی، ولایت 
فقیه و نظام باشند جای نگرانی ندارد. مردم نیز پشتیبان 
نظام بوده و هستند. به هر حال من فکر می کنم که اگر 
حواس همه مسئولان و مردم جمع باشد و اگر طبق قانون 
رفتار شده و زمینه آزادی فکری برای همه اقشار و سلیقه 
ها را در انتخابات فراهم کنیم، جایی برای نفوذ دشمن 

نخواهد بود.

آیت الله محسن غرویان: 

قانونی رفتار شود، جایی برای نفوذ نخواهد بود

مهتاب افشین نسب

نکته

اخبار

هاشمی به لیست احتیاج دارد 
یا لیست به هاشمی؟

طبق شنیده ها جامعه روحانیت مبارز پس از کشمکش های داخلی، آیت الله هاشمی 
رفسنجانی را در لیست انتخاباتی خود قرار داده و در حال رایزنی و گفتگو با جامعه مدرسین 

قم برای گنجاندن نام هاشمی در لیست انتخاباتی مجلس خبرگان است.
اما اول اینکه امروزه مشخص است و همگان بیش از پیش می دانند هاشمی برای رأی 
آوردن، نه تنها احتیاجی به لیست کسی ندارد، بلکه لیست ها هستند که برای بالا بردن وزن 
سیاسی خود احتیاج به نام هاشمی دارند. به نظر می رسد نگرانی ها بیشتر از اینکه بر سر 

تقویت و تضعیف رأی باشد، بر سر تایید و رسمیت بخشیدن به هاشمی باشد.
دومین مطلبی که به ذهن می رسد این است که اگر لیست جامعتین فاقد نام هاشمی 
یا حسن روحانی باشد، انتخابات خبرگان به صورت جدی دو قطبی شده و اصلا بعید 
نیست که حتی یک نفر هم از لیست جامعتین در تهران به مجلس راه نیابد. تصور کنید 
چه لیستی در تهران می تواند با لیستی که در آن هاشمی رفسنجانی، حسن روحانی، سید 
حسن خمینی، امجد، امینی و... باشند، رقابت کند؟ آنهم تهرانی که امروز بیش از هر وقت 

دیگر روی انتخابات مجلس شورا و خبرگان حساس است.
در آخر این که، ظاهرا این مسأله بیشتر به رخ می آید که با شناختی که از بافت جامعتین 
وجود دارد، این تشکل که متشکل از وزنه های علمی و باتقوای حوزوی- سیاسی هستند، 
از باب رای و تعداد، موافق حضور هاشمی هستند و لابی های برخی چهره های شاخص که 
نگاه سیاسی کوتاه مدت آنها غلبه دارد، به سایرین فشار می آورند. بهتر است بزرگان دین به 
حجت خود باشند تا به فشار دیگران. اگر قرار باشد رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
مانند هاشمی هم حذف شود، آینده سیاسی خوبی برای ما تصور نمی شود. نباید کار به 
دست تنگ نظرانی باشد که هیاهوی زیاد دارند و سعی در رادیکال تر کردن جامعتین دارند.

ارزش جامعتین بسیار بالاتر از این سخنان است که پایداری ها و پایداری زده ها به آن 
فشار بیاورند.

سخنگوی حزب اعتدال و توسعه:

اعتدال و اصلاحات حداکثر هم پوشانی را دارند
سخنگوی حزب اعتدال و توسعه با تأکید بر اینکه همچنان معتقدیم عقبه اجتماعی 
اصلاحات در پیروزی آقای روحانی نقش بسزایی داشته است، اظهار کرد: به نظر می رسد که 

دو جریان اعتدال و اصلاحات حداکثر هم پوشانی را با یکدیگر داشته باشند.
غلامعلی دهقان با اشاره به برخی شایعات مبنی بر ائتلاف اعتدال و توسعه با برخی 
جریانات سیاسی داخل کشور با بیان اینکه برای اعتدال و توسعه انتخابات موضوعی بسیار 
سرنوشت ساز در تاریخ نظام جمهوری اسلامی ایران قلمداد می شود، اظهار کرد: واقعیتی که 
همواره مطرح است این است که انتخابات حکم دماسنجی را داشته است که نشان می دهد 
وضعیت دمای سیاسی کشور چگونه است. به گزارش ایسنا، وی خاطرنشان کرد: همه 
شواهد و قرائن نیز نشان می دهد که گفتمان اعتدال که در سال 92 موفق شد مصداق مورد 
نظر خود را در کسوت ریاست جمهوری ببیند همچنان در نزد توده های مردم و خواص 

جامعه از مقبولیت قابل توجهی برخوردار است.
دهقان با تأکید بر اینکه پیش بینی اینکه مجلسی با گرایش اعتدال شکل بگیرد دور از 
انتظار نیست، گفت: سخن امروز بر سر این است که نمی توان و نباید گفتمان اعتدال را 
منحصر به یک حزب و جناحی خاص دانست؛ چرا که تحولات دو سال اخیر نشان می دهد 
در جامعه نوعی اجماع برای اداره کشور آن هم از سوی اصلاح طلبان، اعتدالیون و معتدلین 
اصولگرا شکل گرفته است. بنابراین تمامی جناح های عمده کشور به نوعی نشان داده اند 
که رویکرد اعتدالی را به عنوان بهترین رویکرد برای اداره کشور می دانند، زیرا این رویکرد 

مبتنی بر عقلانیت و واقعیت بینی سیاسی است.
سخنگوی حزب اعتدال و توسعه ادامه داد: در همین راستا حزب اعتدال و توسعه تلاش 
خواهد کرد که پس از مرحله احراز صلاحیت ثبت نام کنندگان، جمعی از آنهایی را که 

به رویکرد اعتدال نزدیک تر هستند و از سنخ اعتدالیون می باشند را به مردم معرفی کند.
این فعال سیاسی با بیان اینکه به نظر می رسد در شرایط موجود عملًا بخشی از 
اصولگرایان از جمله جریان نزدیک به رئیس مجلس راه خود را از ما جدا کرده اند، به جایگاه 
اعتدال و توسعه در آرایش سیاسی کشور اشاره و اظهار کرد: معتقدیم که ظرف ده سال 
گذشته و به ویژه پس از انتخابات سوم تیرماه سال 84 عملًا میان دو جریان اصلاحات و 

اعتدال به نوعی اتحادی موقت برقرار شد که از آن به عنوان ائتلاف تعبیر می شود.
وی خاطرنشان کرد: این ائتلاف طی دوران حکومت مداری دولت های نهم و دهم بیش 

از پیش به هم نزدیک شدند و ثمره آن نیز اتحادی بود که در 24 خرداد 92 اتفاق افتاد.
سخنگوی حزب اعتدال و توسعه با تأکید بر اینکه طی دو سال گذشته پیوند میان دو 
جریان اصلاح طلب و اعتدال نه تنها کم نشده، بله از همیشه مستحکم تر شده و این دو 
جریان بیش از پیش به یکدیگر نزدیک  تر شده اند، گفت: خوشبختانه این اتحاد و رویکرد 
مورد توجه بخشی از اصولگرایان نیز قرار گرفته است و آنها ضمن مرزبندی با تندروهای 

جناح خود نوعی هم جهتی با اعتدالیون و اصلاح طلبان از خود نشان داده اند.
دهقان در مورد چشم انداز انتخابات پیش رو، تأکید کرد: اکثریت نامزدهای دو جریان 
اعتدال و اصلاحات مشترک خواهند بود. حال چنانچه به هر جهت و بنا به برخی دلایل در 
بعضی از حوزه های انتخابیه گزینه هایی از این مجموعه ها حضور نداشته باشند ترجیح ما بر 

این است که در این مواقع از معتدلین اصولگرا استفاده کنیم.
این فعال سیاسی با بیان اینکه اعتدال و توسعه همچنان معتقد است که عقبه اجتماعی 
اصلاحات در پیروزی آقای روحانی نقش بسزایی داشته اند، اظهار کرد: بعید است که 
تبلیغات منفی مخالفان و جریان سازی های رسانه ای آنها بتواند میان دو جریان اعتدالیون و 

اصلاح طلبان جدایی و انشقاق ایجاد کند.
سخنگوی حزب اعتدال و توسعه خاطرنشان کرد: هر جریان سیاسی سازوکار انتخاباتی 
خود را دارد، اما می توان در تعاملی سازنده و مثبت با جریانات دیگر به حداکثر هم پوشانی 
رسید. امروز نیز به نظر می رسد که دو جریان اعتدال و اصلاحات حداکثر هم پوشانی را 

داشته باشند.

سجادی: در صورت عدم ائتلاف

اصولگرایان باید دو دستی 
مجلس را تقدیم اصلاح طلبان کنند

سخنگوی جبهه پیروان خط امام و رهبری گفت: اصولگرایان با توجه به وضعیت کنونی 
رقیب باید بتوانند به انسجام دست پیدا کنند و در غیر این صورت مجلس را دو دستی باید 

به اصلاح طلبان تقدیم کنند.
کمال سجادی درباره دعوت از شخصیت های حقیقی و حقوقی به شورای مرکزی 
ائتلاف اصولگرایان اظهار داشت: علاوه بر احزب با افرادی همچون ولایتی، لاریجانی و 
قالیباف که متعلق به این ائتلاف هستند پس از مدت ها اقدام به تشکیل چنین شورایی 
کردیم. به گزارش ایلنا، وی با بیان اینکه این شورا تاکنون رایزنی هایی با اقایان لاریجانی و 
قالیباف برای حضور در جلسات داشته است، گفت: از 22 نفر دعوت به عمل آمده که برخی 
حضور یافتند و برخی به دلیل مشغله شخصی و کاری نتوانستند بیایند و یا نماینده آن ها 
حضور یافته است. سخنگوی جبهه پیروان خط امام و رهبری با تاکید بر اینکه اصولگرایان 
برای موفقیت و پیروزی چاره ای جز وحدت و ائتلاف ندارند، بیان داشت: این جریان سیاسی 
با توجه به وضعیت کنونی اصلاح طلبان و گروه های مختلف دیگر در کشور باید بتوانند به 
انسجام دست پیدا کنند در غیر اینصورت مجلس را دو دستی باید به اصلاح طلبان تقدیم 

کنند و این یک موضوع اجتناب ناپذیر و بدیهی است و همه هم به آن آگاه هستند.
سجادی با بیان اینکه نتیجه انتخابات ریاست جمهوری سال 92 برای اصولگرایان درس 
عبرت شد، تصریح کرد: عدم انسجام اصولگرایان برای انتخابات آتی موجب تکرار نتایج 
انتخابات سال 92 می شود. وی درباره حضور جبهه پایداری به عنوان تشکل تندرو در 
شورای مرکزی ائتلاف اصولگرایان و عدم سنخیت این گروه با دیگر احزاب و تشکل های 
این جریان سیاسی خاطرنشان کرد: این پایداری با پایداری زمان احمدی نژاد خیلی متفاوت 
است و در این مدت قریب به 5۰۰ ساعت با احزاب موتلفه و ایثارگران جلسه داشتند و در 
  نهایت پذیرفتند که محوریت امور انتخاباتی باید جامعه روحانیت باشد و اینکه به آن پایبند 
باشند. سجادی در تشریح تفاوت میان پایداری کنونی با پایداری زمان احمدی نژاد گفت: 
فرق که دارد و در حال حاضر هم که احمدی نژاد رئیس جمهور نیست و ارتباطشان هم 

نسبت به او انتقادی است و پایداری ها اکنون حاضر به پذیرش اصول ما شده اند.
سخنگوی جبهه پیروان خط امام و رهبری درباره فعالیت این جبهه در آستانه انتخابات 
مجلس گفت: نزدیک به 5 نفر از اعضای جبهه در ائتلاف حضور دارند و تا زمان برگزاری 
انتخابات هم اقدام به برگزاری گردهمایی با حضور دبیران کل شهرستان ها در تهران 

می کنیم.

یک نماینده اصولگرای مجلس اعلام کرد:

ردپای انحرافی ها در ائتلاف اصولگرایان
یک نماینده اصولگرای مجلس شورای اسلامی گفت که ردپای یک سری از انحرافی ها 

در مجموعه ائتلاف اصولگرایان به چشم می خورد.
غلامعلی جعفرزاده گفت: از آنجایی که ما ردپای یک سری از انحرافی ها را در مجموعه 
ائتلاف اصولگرایان می بینیم انتظار داشتیم ائتلاف بتواند خود را از این جریان انحرافی پاک 
و منزه کند. به گزارش ایسنا، وی افزود: من فکر می کنم بخشی از اصولگرایان واقعی و 
روشنفکر که با چشمان باز مسائل را تعقیب می کنند به این دلیل وارد ائتلاف نمی شوند. زیرا 
ائتلاف باید مرزبندی خود را با گروه های تندرو و جریان انحرافی مشخص کند در غیر این 

صورت نمی تواند ائتلاف موفقی باشد.
نماینده مردم رشت در مجلس درباره احتمال به وحدت رسیدن اصولگرایان در انتخابات 
پیش روز نیز خاطرنشان کرد: من بعید می دانم اصولگرایان بتوانند به ائتلاف جدی برسند 
زیرا آنها به کسب تجربه های تلخ عادت کرده اند. جعفرزاده در پایان گفت: من فکر می کنم 
جریان اعتدال از هر دو گروه اصولگرا و اصلاح طلب به مجلس آینده راه پیدا خواهد کرد زیرا 

مردم موافق کسانی هستند که نه تند می روند و نه کند.

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: 
باید متناسب با هر روستا مطالعاتی برای 
انجام سرمایه گذاری و ایجاد صنایع جانبی 
انجام شود تا با رونق اقتصادی در روستاها 
حل  روستایی  جوانان  مهاجرت  مشکل 

شود. 
در  گذشته  روز  لاریجانی  دکترعلی 
دیدار با اعضای شورای روستاهای انجیله، 
فوجرد و مهر زمین از بخش خلجستان 
مساعدت های   :. اظهارداشت  قم  استان 
لازم برای گازرسانی به روستاهای بخش 
خلجستان انجام خواهد شد و همچنین 
در زمینه رفع مشکل صدور سند مالکیت 
برای زمین های مسکونی حمایت خواهد 
شد.دکتر لاریجانی با تاکید بر رسیدگی 
آب  تامین  زمینه  در  مشکل  رفع  به 
خلجستان  بخش  روستاهای  آشامیدنی 
افزود: باید متناسب با هر روستا مطالعاتی 
برای انجام سرمایه گذاری و ایجاد صنایع 
جانبی انجام شود تا با رونق اقتصادی در 
روستاها مشکل مهاجرت جوانان روستایی 
؛"حاجی  گزارش  این  شود.براساس  حل 
حسینی" بخشدار خلجستان گزارشی از 
عملکرد بخشداری این منطقه ارائه داد و از 
مساعدت های رئیس مجلس در زمینه رفع 
مشکلات مانند برطرف شدن نقاط حادثه 
خیز جاده ای تشکر کرد.گفتنی است؛در 
این دیدار اعضای شورای روستای انجلیه از 
حضور رئیس مجلس در مراسم سوگواری 
کردند  تشکر  انجلیه  روستای  صفر   28
قانونگذاری  نهاد  رئیس  حضور  گفتند  و 
در روستایی که تا پیش از این در سطح 
استاندار نیز مقامی به آن سفر نکرده بود، 
نشان از توجه دکتر لاریجانی و مسئولان 

عالیرتبه نظام جمهوری اسلامی به مردم 
مناطق محروم دارد.

ضرورت ایجاد شعبه بانکی 
در منطقه پردیسان قم 

اسلامی   شورای  مجلس  رئیس 
همچنین دیداری با اسکندری مدیرعامل 
بانک سپه استان قم با تاکید بر لزوم ارائه 
اقشار  تمامی  به  مطلوب  بانکی  خدمات 
مردم گفت: با توجه به وجود جمعیت قابل 
توجه در منطقه پردیسان قم ضرورت دارد 

در این منطقه شعبه بانکی ایجاد شود. 
اسکندری مدیرعامل بانک سپه استان 
قم نیز در این دیدار گزارشی از عملکرد 
شعب بانک سپه در استان قم به رئیس 

مجلس شورای اسلامی ارائه کردند.
گفتنی است؛ "اسکندری" مدیرعامل 
برای  مساعدت  از  قم  استان  سپه  بانک 
منطقه  در  بانکی  شعبه  ایجاد  پیگیری 

پردیسان خبر داد.

رفع مشکلات فعالان اقتصادی 
و تسهیل در زمینه اخذ مالیات 

علی لاریجانی رئیس مجلس شورای 
اسلامی  همچنین  در دیدار اعضای هیات 
استان  صنعتی  کارفرمایی  کانون  مدیره 
قم بر لزوم برگزاری جلسات اداره مالیاتی 
با انجمن های صنفی برای رفع مشکلات 
فعالان اقتصادی و تسهیل در زمینه اخذ 
مالیات و فراهم آوردن زمینه جلوگیری از 
فرارهای مالیاتی تاکید کرد.گفتنی است 
در این دیدار اعضای هیات مدیره کانون 
کارفرمایی صنعتی استان قم ،گزارشی از 
عملکرد انجمن های صنفی این استان به 

رئیس مجلس شورای اسلامی ارائه دادند.

نتیجه مذاکرات شکست
 تحریم ها و رشد اقتصادی است 

اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
همچنین سه شنبه شب در جمع اعضای 
ستاد هیات و کانون خادم الرضا )ع( گفت: 
ای  هسته  مذاکرات  در  شده  مسیر طی 
عقلایی بوده و نتیجه آن باقی ماندن دانش 
هسته ای ایران، شکسته شدن تحریم ها، 
حرکت هسته ای در آینده و زمینه سازی 

برای تسریع در رشد اقتصادی است. 
علی لاریجانی افزود: جمهوری اسلامی 
ایران تلاش دارد راهی را که انتخاب کرده 
به ثمر برساند، البته متناسب با شیطنت 
ها نیز تصمیم گیری می کند و امیدوارم 
کشورهای غربی با عقلانیت عمل و شرایط 

را برای رفتار صحیح فراهم کنند. 
با تاکید برضرورت تقویت تولید  وی 
و ثروت تصریح کرد: کشورمان از لحاظ 
علمی پیشرفت داشته و به همان میزان 
دشمن پیدا کرده است؛ قدرتمندان نمی 
رشد  زیرا  کند،  پیشرفت  ایران  خواهند 
علمی، جهش به وجود می آورد، بنابراین 
ایجاد  ای  هسته  موضوع  مانند  موانعی 
کردند که در این رابطه باید ایستادگی و 
فراست داشت تا در تله آنها گیر نکنیم 
و نباید اجازه داد مردم در اقتصاد عقب 

بمانند.
دانش  نظر  از  شد  تلاش  افزود:  وی 
برسیم که دشمنان  به جایی  ای  هسته 
نتوانند بگویند ایران دانش هسته ای ندارد، 
پیشرفت  این  راه  در  هایی  هزینه  البته 
شد، اما به موفقیتی دست یافتیم که قابل 
نسیان نیست، بنابراین باید با استفاده از این 

فرصت جلوی دست اندازی ها را گرفت.
وی گفت: کشور با مشکلاتی از قبیل 
است  مواجه  رکود  و  جوانان  بیکاری 
شهید  رابطه  این  در  شود.  حل  باید  که 
مطهری فرمود که اهداف عالیه اسلامی 
وقتی محقق می شوند که اقتصادی سالم 
داشته باشیم که بیانگر اقتصادی مولد و 
زاینده است و اگر اقتصاد نامیزان باشد، به 
هدف نمی رسیم و تحقق اهداف جمهوری 

اسلامی نیاز به قدرت اقتصادی دارد.
با  کرد  امیدواری  ابراز  لاریجانی 
تدبیرهای جمهوری اسلامی ایران، شرایط 

اقتصادی کشور مطلوب شود.
وی در ادامه گفت: رهبر معظم انقلاب 
بر مردمی بودن اقتصاد و فرهنگ تاکید 
دارند و امام خمینی)ره( نیز این موضوع ها 

را فرموده بودند. 
وی افزود: باید تلاش شود مسلمانان 
بیشتر به هم نزدیک شوند؛ رهبر فرزانه 
که  فرمودند  عید  روز  همین  در  انقلاب 
آمریکایی ها و دشمنان به دنبال اختلاف 
بین شیعه و سنی هستند، بنابراین دامن 
و  نیست  درستی  کار  اختلافات  به  زدن 

همبستگی اسلامی یک امر واجب است.
شورای  مجلس  در  قم  مردم  نماینده 
مذهبی  هیات  گفت:  همچنین  اسلامی 
و  عاقلانه  مشی  از  قم  الرضا)ع(  خادم 
نجیبانه ای برخوردار است و تحت تاثیر 
برخی هیجان ها نیست و این موضوع ها 
باعث رشد این هیات شده، زیرا این هیات 
در مشی درست، پایدار بوده و خداوند نیز 
کمک کرد و هیات شما در حرکت مستقیم 
امیدوارم  و  برداشته است  و صحیح، گام 

رشد بیشتری داشته باشد.

علی لاریجانی در دیدار با اعضای شورای روستاهای بخش خلجستان قم تاکید کرد؛ 

رونق اقتصادی روستاها مانع از مهاجرت جوانان 

نظام،  تشخیص مصلحت  مجمع  رئیس 
را  اشتغال  و  اصلی کشور  را سرمایه  جوانان 
نیاز ضروری آنان در ابعاد فردی، خانوادگی و 
اجتماعی دانست و گفت: رواج اشتغال، رونق 
تولید، از بین رفتن رکود و کم شدن تورم، 
آن  برای  باید  و  است  کشور  امروز  ضرورت 

برنامه ریزی کرد.
آیت الله هاشمی رفسنجانی صبح دیروز در 
دیدار جمعی از دبیران احزاب، مدیران مسؤول 
مطبوعات، معلمان و فعالان سیاسی استان 
امور  فهم مسایل سیاسی، درک  خوزستان، 
فرهنگی، آشنایی با تاریخ انقلاب و دلسوزی 
نخبگان  و  مردم  ویژگی های  را  ایران  برای 
خوزستان دانست و گفت: در همه مقاطع این 

ویژگی ها در مردم و فرهیختگان استان محفوظ بود و هر جا 
لازم بود، نشان دادند و به صحنه آمدند.

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، با اشاره به سخنان 
یکی از نوجوانان حاضر در جلسه که نسبت به شرایط کشور 
دیدگاه های صریحی داشت، گفت: ویژگی های جوانان است 
که حرف های خود را با آمیزه ای از عقل و احساس مطرح 

می کنند.
یادآوری سفر خود در آستانه  با  هاشمی رفسنجانی، 
پیروزی انقلاب برای حل مشکل سوخت به خوزستان و به 
ویژه آبادان، به سخنرانی خویش در جمع کارگران و مدیران 
شرکت نفت و پالایشگاه اشاره کرد و گفت: در آن سخنرانی 
آیه شریفه »الَّذین جاهَدوا فینا لَنَهْدِیَنَّهمْ سُبُلَنا« را خواندم و 

توضیح دادم که جهاد برای خدا راه های مختلفی دارد.
پالایشگاه  کارکنان  اعتصابات  تأثیرات  تشریح  با  وی 
نفت آبادان، در بعد داخلی و حتی در ابعاد خارجی برای 
تضعیف رژیم پهلوی، گفت: این رژیم مثل همه حکومت های 
استبدادی حاضر بود برای دوام خود، هر کاری بکند، اما 

حضور مردم در راهپیمایی ها و اعتصابات، به ویژه کارکنان 
نفت، نفس حکومت را به شماره انداخت.

هاشمی رفسنجانی در بخش دیگری از سخنان خود به 
شرایط کشور در 8 سال دولت گذشته پرداخت و گفت: بلایی 
بر سر کشور آوردند که آثار آن حتی در ابعادی از خسارات 

جنگ بدتر و عمیق تر بود.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، تمسخر اعتقادات 
مردم به امام زمان)عج(، آسیب رساندن به جایگاه ولایت 
فقیه و تلاش برای ناکارآمد نشان دادن روحانیت را نتایج 
آن دوران خواند و گفت: یارانه را پول امام زمان می خواندند 
و متأسفانه بسیاری از رسانه های همسو هم آن حرف ها را 

منتشر می کردند.
وی با تحسین آگاهی مردم در مقاطع مختلف انقلاب، 
را  سال 92  جمهوری  ریاست  انتخابات  در  آنان  حضور 
برخاسته از هوشیاری انقلابی دانست و گفت: علی رغم القائات 
و تبلیغات سوء و همه جانبه عمده رسانه ها و روزنامه های 
فراوان، سایت ها و خبرگزاری های زیاد حتی رسانه ملی، مردم 

تصمیم خود را به رغم خواست آنها گرفتند.

هاشمی رفسنجانی، حل تدریجی مشکلات 
کشور را خواسته مردم در آن انتخابات دانست 
و با یادآوری روند مذاکرات برای حل مسأله 
هسته ای، به مانع تراشی های صهیونیست ها، 
محدود  عده ای  و  آمریکا  خواهان  جمهوری 
در کشور اشاره کرد و گفت: برجام می تواند 
سرانجام خوبی برای بخشی از مشکلات باشد 
و اگر تعهدات آن عاقلانه و با نظارت اجرا شود، 
یکی از نتایج آن برای کشور، برگشت اشتغال 

است.
نظام،  مصلحت  تشخیص  مجمع  رئیس 
را  اشتغال  و  اصلی کشور  را سرمایه  جوانان 
نیاز ضروری آنان در ابعاد فردی، خانوادگی و 
اجتماعی دانست و گفت: رواج اشتغال، رونق 
تولید، از بین رفتن رکود و کم شدن تورم، ضرورت امروز 

کشور است و باید برای آن برنامه ریزی کرد.
ایشان با تأکید بر اهمیت انتخابات اسفند ماه و عزم جزم 
مردم برای خلق حماسه ای دیگر، گفت: همه مردم باید 
از جهت ملی در این انتخابات شرکت کنند که هم اعتبار 
بین المللی کشور بالا می رود و هم نشاط اجتماعی و سیاسی 

همه جای ایران را فرا می گیرد.
هاشمی رفسنجانی شور و هیجان نام نویسی برای نامزدی 
در دو انتخابات را نشانه آمادگی مردم و به ویژه زنان دانست 
و گفت: خانم ها که توانایی های خود در عرصه های علمی، 
سیاسی، اجتماعی و مدیریتی را ثابت کرده اند، به عنوان نیمی 
از افراد جامعه، نشان داده اند که ایران و انقلاب برای آنان مهم 
است. وی با برشمردن امتیازات و ویژگی های زنان در جامعه، 
به رشد علمی و دانشگاهی آنها اشاره کرد و گفت: با رشد 
تدریجی، حضوری مداوم در جامعه خواهند داشت که اگر 
خوب کار کنند، با این ظرفیت ها می توانند تأثیرات مهمی در 

جامعه داشته باشند.

عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی با بیان 
اینکه امروز بیش از هر زمان دیگری نیازمند رعایت اصول 
اخلاقی در رفتارهای سیاسی هستیم، مصیبتی که تمامیت 
خواهان بر سر جامعه آوردند را ترسیم رقابت ها در قابی از 
خوب و بد دانست و تأکید کرد: در جمهوری اسلامی رقابت 
ها بین خوب و خوب تر است. اگر چنین رویکردی داشته 
باشیم دیگر شاهد بداخلاقی های سیاسی نخواهیم بود و 

تبدیل مخالف به معاند تصحیح می شود.
محمد عطریانفر در گفت و گو با جماران، در پاسخ به سؤالی 
در مورد لزوم رعایت اخلاق در سیاست، سیاست ورزی را یک 
حرفه دانست و اظهار کرد: در کشور ما سابقه دیرینه ای از التزام 
شغل های مختلف به فتوت نامه وجود دارد که افراد نسبت به 
آن وفاداری خودشان را اعلام می کردند. عضو شورای مرکزی 
حزب کارگزاران سازندگی ضمن بیان اینکه در امر سیاست 
ورزی نیازمند نوعی فتوت نامه سیاسی هستیم، تصریح کرد: 
در تاریخ سیاسی ملت ما بزرگانی که در عرصه سیاست کار 
کردند نسبت به این نکته توجه ویژه دارند. برای مثال خواجه 
نصیر الدین طوسی در اخلاق ناصری برخی از این اقدامات را 
یادآوری کرده است که هرکس در عرصه فعالیت های سیاسی 
نقش ایفا می کند، اگر ملتزم به رعایت اخلاق و اصول اخلاق 
سیاسی نباشد، علی القاعده در فعالیت های حرفه ای خودش 
دچار انحراف خواهد شد. البته این انحراف بیش از اینکه بخواهد 
به رقیب آسیب برساند گریبان خود شخص را می گیرد. وی با 
تاکید بر اینکه امروز بیش از هر زمان دیگری نیازمند به رعایت 
اصول اخلاقی در رفتارهای سیاسی هستیم، در مورد علت این 
امر گفت: امروز بر اساس اعتمادی که مردم به نظام سیاسی 
ایران داشتند و به برکت اینکه هنوز آرمان های امام و دکترین 
امام در کشور ما زنده است، مردم نقش آفرینی کردند و لذا 

قدرت اجرایی کشور از دست تمامیت خواهان دیروز خارج 
شده است. تمامیت طلبی به طور طبیعی خشونت را به دنبال 
خواهد داشت و خشونت نیز اولین رفتارش زیر پا گذاشتن همه 
اصول اخلاقی سیاست است. این فعال سیاسی اصلاح طلب 
تأکید کرد: با توجه به شرایط فعلی طبیعی است که حتی اگر 
کسانی که امروز در مقام مخالفت و بر هم زدن تعادل سیاسی 
کشور هستند بخواهند در آینده مجددا به قدرت برگردند، هیچ 
راهی ندارند مگر اینکه از مسیر رعایت اصول اخلاق سیاسی 
سیاست ورزی کنند و با رقیبشان منازعه منطقی و قابل احترام 
داشته باشند. وی افزود: کسانی که از اصول عدول می کنند 
یادشان رفته که از کجا آغاز کردند و یا به کجا می خواهند 
بروند. متأسفیم از اینکه کسانی که رعایت اخلاق سیاسی را 
نمی کنند، اتفاقا کسانی هستند که بیشتر ادعای صیانت از 
ارزش ها را دارند و خودشان را بیشتر شخصیت ارزشی قلمداد 
می کنند. اینها کافی است که به مبانی شکل گیری وجودی 
خودشان مراجعه کنند تا به رفتار غلط خودشان پی  ببرند. 
عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی، دلیل گرفتاری 
این افراد را کنترل نشدن قدرت عنوان کرد و ضمن بیان اینکه 
علت این کار نفسانیات است، توضیح داد: این افراد تصورشان 
بر این است که آنچه ما می گوییم درست و آنچه دیگران می 
گویند حتما باطل است. در حالی که بر اساس رفتاری که نظام 
جمهوری اسلامی در حوزه مردم سالاری و توجه به مردم برای 
ما تعبیه کرده است، رقابت ها خانوادگی و بین خوب و خوب تر 
است و بین بد و خوب نیست. وی تصریح کرد: مصیبتی که ما 
از ناحیه تمامیت طلبان و تمامیت خواهان داریم این است که 
رقایت ها را همواره در قابی از خوب و بد ترسیم می کنند و می 
گویند ما خوبیم و رقیب بد است. در حالی که باید تلاش کنیم 
تصویری بدهیم که ما قرار است بین خوب و خوب تر رقابت 

کنیم. پس در این رقابت حتی اگر خوب به برتری رسید و 
خوب تر پیروز نشد، ضرری ندیده ایم. با چنین روند و رویکردی 
علی القاعده ما بد اخلاقی سیاسی و خشونت نخواهیم داشت، 
به مرگ رقیب نمی اندیشیم و شعار زنده باد مخالف من دولت 
اصلاحات زنده و تبدیل مخالف به معاند تصحیح می شود. این 
فعال سیاسی اصلاح طلب همچنین در پاسخ به سؤالی در مورد 
طیف بندی های انتخاباتی برای انتخابات اسفند ماه، اظهار کرد: 
تجربه تاریخی ما در منطقه، دنیا و همچنین داخل کشور این 
است که اساسا عرصه رقابت و سیاست ورزی عمدتا دو قطبی 
و بین چپ و راست است. طبیعی است که این  قطب بندی 
در کشور ما نیز جاری و ساری است. اینکه ادعا کنیم جریانات 
سوم و چهارمی نیز می تواند شکل بگیرد، ممکن است. اما در 
هر حال جریان های سوم و چهارم در حوزه طیف بندی همین 
دو خط فکری است. از این جهت من باور ندارم که اتفاق ویژه 

ای خواهد افتاد و رقابت بین اصولگرا و اصلاح طلب است.
وی با تأکید بر اینکه ما باید تلاش کنیم صحنه رقابت ها را 
از رویکردهای خشن و غیر اخلاقی خارج کرده و اجازه دهیم 
رقابت ها منطقی و اخلاقی باشد، افزود: با چنین تصویری 
پیش بینی من با تجربه  سه دهه فعالیت های انتخاباتی این 
است که ملت ما و حوزه های سیاسی مرتبط با ملت که 
جریان های اصلاح طلب و اصولگرا را در بر می گیرد، به یک 
جمع بندی رسیده اند که تندروی سم مهلک سیاست است. 
بنابر این افراد تلاش می کنند که با رویکرد اعتدالی خودشان 
در صحنه حاضر شوند. این رویکرد اعتدالی به نظر می آید که 
در انتخابات پیش رو مؤثر واقع شود و مجلس آینده ما حتما 
از مجلس های گذشته تواناتر خواهد بود. از این رو امیدواریم 
که شاید ادبیات دوستان ما در کارگزاران بتواند تجربه برپایی 

مجلس بزرگان اول و دوم و سوم را مجددا تکرار کند.

آیت الله هاشمی رفسنجانی: 

خسارات 8 سال گذشته از جنگ بدتر بود 

عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی:

تمامیت خواهان رقابت را بین خوب و بد ترسیم می کنند



وام مسکن به نیازمندان واقعی داده نمی شود 

با وجودی که به گفته مدیر عامل شرکت عمران و بهسازی شهری بالغ بر 80 درصد 
نیازمندان مسکن در بافت های ناکارآمد زندگی می کنند، ظاهرا بیشتر سیاستهای تامین 
مسکن طی سالهای گذشته به سمت بافتهای میانی و بالای جامعه متمرکز شده و ساکنان 
مناطق هدف نیازمند مسکن فراموش شده اند که به نظر می رسد بانکها در این فراموشی 

بی تاثیر نبوده اند. 
مدیرعامل شرکت مادرتخصصی عمران و بهسازی شهری در گفت وگو با خبرنگار ایسنا، 
عمده مشکل فراروی نوسازی بافتهای فرسوده را عدم اختصاص منابع بانکی عنوان و تصریح 
کرد: در بسیاری نقاط از جمله تهران، تبریز، همدان و مازندران متقاضی استفاده از وام 

بافتهای فرسوده زیاد است ولی بانکها تسهیلات نمی دهند. 
محمدسعید ایزدی افزود: پیچیدگی گردش کار ناشی از این مساله است که بانکها توان 
پرداخت تسهیلات بافتهای فرسوده از طریق منابع داخلی شان را ندارند و تمایلی هم به 
این مساله نشان نمی دهند. بانکها ترجیح می دهند منابع خود را به سمت تسهیلات کوتاه 
مدت با بهره بالاتر ببرند تا اینکه آن را به تسهیلات 12 ساله بافتهای فرسوده با سود 21 
درصد اختصاص دهند.  وی خاطرنشان کرد: در طول یک سال گذشته مسائل زیادی با 
بانکها داشتیم. مثلا نرخ بهره تسهیلات بافتهای فرسوده 24 و 21 درصد اعلام شده که در 
واقع خیلی پایین تر از نرخ تسهیلاتی است که بانکها پرداخت می کنند، اما سرانجام بانک 
مرکزی توافق کرد بانک ها رقم 24 درصد را برای دو سال اول و 21 درصد را برای 10 ساله 

فروش اقساطی اعلام کنند. 
مدیر عامل شرکت عمران و بهسازی شهری مشکل دیگر را عدم اعتماد بانک ها نسبت به 
پرداخت مابه التفاوت سود تسهیلات دانست که خوشبختانه با این بسته تشویقی، مشکل 

رفع شده است. 
ایزدی در پاسخ به اینکه تمهیدات در نظر گرفته برای بهسازی بافتهای فرسوده تا چه 
حد در تامین یک میلیون مسکن مورد نیاز کشور تاثیرگذار خواهد بود اظهار کرد: من از 
چند وجه به این سوال نگاه می کنم که یکی از آنها وجه مخاطبان و نیازمندان مسکن 
حمایتی است. ساکنان مناطق هدف دقیقا گروه هایی هستند که سالها فراموش شده اند 
و مخاطبان اصلی مسکن حمایتی هستند که در صورت توجه به آنها نیاز اصلی مسکن 

برطرف می شود. 
وی افزود: هر ساله گفته می شود سالی 300 هزار مسکن نیاز داریم و بعد تامین نیاز می 
کنیم، اما نیاز مسکن برآورده نمی شود. این خلاء مربوط به این مساله می شود که ساکنان 
مناطق ناکارآمد به عنوان اصلی ترین گروه های جامعه هدف اصلی برنامه ها قرار نگرفته اند که 

در برنامه بهسازی و نوسازی شهری این انطباق صورت می گیرد. 
مدیر عامل شرکت مادرتخصصی عمران و بهسازی شهری با بیان اینکه هر تسهیلاتی به 
مسکن اختصاص یابد آن گروه هدف را خطاب خود قرار داده، تاکید کرد: بالغ بر 80 درصد 
نیازمندان مسکن در محدوده بافتهای ناکارآمد هستند که مخاطب طرح ما قرار می گیرند. 

3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,137,000یک مثقال طلا

955,030یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,330,000سکه بهار آزاد ی

9,335,000سکه امامی

4,730,000نیم سکه

2,630,000ربع  سکه

1,720,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20636,000,000 تیپ 5

 206SD37,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 20,000,000سایپا 111

 19,000,000سایپا 131

 19,500,000سایپا 132

SX 23,950,000تیبا 



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X3365,000,000 جد ید اتومات

 MVM11018,000,000 چهار سیلند ر

مرکز آمار در تازه ترین گزارش خود، متوسط قیمت فروش 
سالانه یک کیلوگرم از محصولات کشاورزی را در سال 1393 

اعلام کرد.
خیار کیلویی 3400 تومان، گوجه فرنگی 5000 تومان، 
سیب زمینی 2000 تومان، نارنگی 4600 تومان و.... . این ها 
قیمت هایی است که این روزها میوه فروشی های سطح شهر 
روی اجناس خود اتیکت زده اند. کمتر از این رقم هم حاضر 

نیستند اجناس خود را بفروشند.
به گزارش خبرآنلاین، این قیمت ها در حالی در سطح شهر 
مشاهده می شود که به طور معمول هر محصول کشاورزی در 
هنگام گذر از مرحله تولید تا مصرف نهایی قیمت های متفاوتی 
پیدا می کند و گاها چندین برابر افزایش می یابد. اما قیمت 
واقعی محصولات کشاورزی بدون هزینه های حمل ونقل، 

انبارداری، سود دلالان و واسطه ها و... چقدر است؟
مرکز آمار در تازه ترین گزارش خود، متوسط قیمت فروش 
سال  در  را  کشاورزی  از محصولات  کیلوگرم  یک  سالانه 
1393 اعلام کرده است که این گزارش، افزایش چند برابری 

محصولات کشاورزی از زمین تا مغازه را تایید می کند.

گندم: در سال گذشته قیمت فروش آزاد یک کیلوگرم 
گندم در کل کشور 1045 تومان بوده است. قیمت فروش 
به دولت این محصول 1049 تومان بوده است که در نتیجه 
متوسط قیمت فروش به دولت و آزاد آن به رقم 1047 تومان 
رسیده است. قیمت فروش این محصول نسبت به سال 92، 

افزایشی برابر 37.7 درصد داشته است.
جو: در سال 1393 قیمت فروش یک کیلوگرم جو در کل 
کشور به 874 تومان رسیده است. قیمت فروش جو 33.7 

درصد نسبت به سال 1392 افزایش داده است.
نخود: قیمت فروش یک کیلوگرم نخود در سال 1393 در 
کل کشور 1915 تومان بوده است. قیمت فروش این محصول 
در سال گذشته نسبت به سال 1392 کاهشی برابر با 24.4 

درصد داشته است.
عدس: در سال 1393 قیمت فروش یک کیلوگرم عدس 
در کل کشور به رقم 2826 تومان رسید که استان ایلام با 
4513 تومان بیشترین و استان خراسان شمالی با 1696 
تومان کمترین قیمت فروش را در کل کشور داشته است. 
قیمت فروش این محصول نسبت به سال 1392 با افزایشی 

معادل 10 درصد روبه رو بوده است.
کیلوگرم  یک  فروش  قیمت  سال 1393  در  هندوانه: 
هندوانه در کل کشور 378 تومان بوده است. قیمت فروش 
این محصول در سال مورد بررسی نسبت به سال 1392 

کاهشی برابر با 6.3 درصد داشته است.
خربزه: در سال گذشته قیمت فروش یک کیلوگرم خربزه 
این  فروش  قیمت  است.  بوده  تومان  در کل کشور 645 
محصول نسبت به سال 1392 با افزایشی معادل 11.7 درصد 

روبه رو بوده است.
خیار: در سال 1393 قیمت فروش یک کیلوگرم خیار 
در کل کشور به رقم 987 تومان رسید. قیمت فروش خیار 
نسبت به سال 1392 با کاهشی معادل 7.7 درصد مواجه 

شده است.
سیب زمینی: در سال 1393 قیمت فروش یک کیلوگرم 
سیب زمینی در کل کشور 819 تومان بوده است. قیمت 
فروش این محصول در سال 1393 نسبت به سال 1392 

معادل 33.9 درصد کاهش داشته است.
گوجه فرنگی: در سال 1393 قیمت فروش یک کیلوگرم 
گوجه فرنگی در کل کشور 490 تومان بوده است. قیمت 
فروش این محصول در سال 1393 نسبت به سال 1392 

معادل 30.6 درصد کاهش داشته است.
بادمجان: در سال گذشته قیمت فروش یک کیلوگرم 
بادمجان در کل کشور 689 تومان بوده است. قیمت فروش 
معادل 11.7 درصد  به سال 1392  نسبت  این محصول 
افزایش یافته است.سیب درختی: قیمت فروش یک کیلوگرم 
سیب درختی در سال 1393 در کل کشور 1519 تومان بوده 
است. قیمت فروش این محصول در سال 1393 نسبت به 

سال 1392 معادل 3.5 درصد افزایش داشته است.
پرتقال: در سال گذشته قیمت فروش یک کیلوگرم پرتقال 
در کل کشور 1719 تومان بوده است. قیمت فروش این 
محصول در سال 1393 نسبت به سال 1392 با افزایش 

معادل 144.1 درصد روبه رو بوده است.
نارنگی: در سال 1393 قیمت فروش یک کیلوگرم نارنگی 
در کل کشور 1421 تومان است. قیمت فروش این محصول 
نسبت به سال 1392 معادل 128.4 درصد افزایش داشته 

است.

قیمت واقعی محصولات کشاورزی چقدر است؟ 

وقتی قیمت ها از مزرعه تا مغازه چند برابر می شود

ضرورت پر کردن شکاف دستمزد به شکل پلکانی ؛
هشدار نسبت به افت شدید
 قدرت خرید کارگران 

رییس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی کشور با هشدار نسبت به افت شدید قدرت خرید 
کارگران، گفت: در صورتی که عقب افتادگی دستمزد کارگران ظرف مدت پنج سال جبران 

شود علاوه بر کنترل تورم، موجب دلگرمی و بهبود معیشت کارگران می شود. 
فتح الله بیات با تاکید بر ضرورت پر کردن شکاف دستمزد به شکل پلکانی ، به خبرنگار ایسنا، 
گفت: اگر این شکاف طی چهار تا پنج سال پوشش داده شود موجب دلگرمی و امیدواری 

کارگران خواهد شد. 
وی ادامه داد: طبعا جبران عقب ماندگی مزد جدا از افزایش سالانه دستمزدها و مازاد بر 
افزایشی است که هر سال نسبت به نرخ تورم در مورد دستمزد اعمال می شود و در صورت 
جبران باید جدا از دستمزد معمول، درصدی برای افزایش معوقات مزدی کارگران در نظر 
گرفته شود.  رییس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی کشور با اشاره به پیش بینی فراکسیون 
کارگری مجلس در خصوص افزایش حداقل مزد کارگران تا سقف یک میلیون و 950 هزار 
تومان، اظهار کرد: در حال حاضر حداقل دریافتی برای تامین معیشت یک خانوار چهارنفره باید 
دو میلیون تومان باشد تا حداقل های زندگی را پوشش دهد ولی متاسفانه فاصله بسیار زیادی 
تا رسیدن به رقم واقعی مزد داریم و خروجی جلسات دستمزد شورای عالی کار مورد رضایت 
جامعه کارگری نیست.  به اعتقاد بیات، دولت باید نسبت به افت شدید قدرت خرید نیروهای کار 
شاغل و بازنشسته اعم از کارگران، مستمری بگیران و حقوق بگیران احساس مسئولیت کند و 
برای شکوفایی اقتصادی، بهبود فضای کسب و کار و رونق تولید راهکارهای افزایش قدرت خرید 
نیروهای کار را ببیند.  این مقام مسوول کارگری گفت: در حال حاضر 16 میلیون کارگر همراه 
با خانواده های خود، 40 میلیون نفر از جمعیت کشور را تشکیل می دهند که بازار مصرف خوبی 
برای تولیدات داخلی هستند و اگر دولت با مکانیسم های تشویقی و انگیزشی نظیر اعطای بن 
خرید کالا یا کارت اعتباری، قدرت معیشت کارگران را تقویت کند موجب فعال کردن واحدهای 

تولیدی و شکوفایی اقتصادی می شود. 

در شوخي هاي رایج ایراني وقتي کسي از زندگي 
مي شنود  پاسخ  مي گوید:  سختي ها  از  و  مي نالد 
صد سال اول سخت است و صد سال دوم زندگي 
راحتي خواهي داشت . حالا بسیارند آنها که مصداق 
این ضرب المثل را در صعت نفت مي جویند و آرزو 
مي کنند صد سال دوم براي صنعت نفت در کشوري 
که پایه هاي اقتصادش در نفت غوطه ور است و به 
جاي آنکه نفت در رگ هایش جریان یابد، نفسش را 
بریده است، صد سالي خوب باشد و پرشکوه . خصوصا 
آنکه شاید صد سال دوم، صد سال آخر باشد و صد 

سال سومي در کار نباشد .
 هر چه هست همه معتقدند تا نیمه هاي این صد 
سال دوم هم اقتصاد جهان بر محور نفت استوار است 
و از آن پس باید دید که منبع تامین انرژي چه خواهد 
شد . اینجا اما از نفت حرفي نیست، بحث ها بر سر 
پتروشیمي است، فرزند خلف نفت که قرار است و قرار 
بود ایران را از خام فروشي دور کند و ارزش افزوده مادر 
را به اقتصاد ایران تحویل دهد . صنعت پتروشیمي 
ایران در آستانه 50 سالگي اما هنوز مشکلات فراواني 
دارد . مشکلاتي که سبب شده است، این فرزند 50 

ساله چون طفلي نوپا و وابسته به نظر برسد .
امان از تحريم

ساختاري  مشکلات  به  نگاهي  آنکه  از  قبل   
پتروشیمي در ایران داشته باشیم  بهتر است وضعیت 
کنیم  بررسي  را  پتروشیمي  صنعت  روزهاي  این 
. تعلیق بخشي از تحریم ها هنوز جراحت ناشي از 
آنچه در چهار سال گذشته بر صنعت پتروشیمي 
روزهاي  ایران  اقتصاد   . است  نداده  بهبود  را  رفت 
بسیار سختي را پشت سر مي گذارد و صنعت پولساز 
دولت این روزها با کاهش حجم صادرات روبروست 
را  کشور  ارزي  درآمدهاي  صادرات  کاهش  این  و 

کاهش داده است . ایران در حالي از اقتصاد بدون 
نفت سخن مي گوید که نیمي از صادرات غیرنفتي اش 
را محصولات پتروشیمي و میعانات گازي تشکیل 
مي دهد. این بدان معناست که نیمي از صادرات غیر 
نفتي ایران وابسته به نفت است و نیم دیگر متاثر از 
پول نفت. این ها شکایت هاي حکایت هاي همیشگي 
است . صنعت پتروشیمي در آستانه 50 سالگي اما 

چه حال و هوایي دارد؟
صنعتي دور مانده از رقابت

صنعت  است،  ایران  اقتصاد  محور  نفت  اگر   
پتروشیمي موتور توسعه اقتصادي مي شود . با این 
حال در ایران موتور توسعه اقتصادي از بازاري رقابتي 
برخوردار نیست. طي سال هاي اخیر تحرکاتي براي 
خصوصي سازي پتروشیمي آغاز شده است اما نتیجه 
چند پاره شدن این صنعت بود . صنعتي که حالا 
یکپارچگي اش را زیر سایه خصوصي سازي پر اما و 
اگر از دست داده است و مدیران پتروشیمي خود از 
پیشروترین منتقدان به این سیاست یا بهتر بگوییم 

نحوه اجراي این سیاست هستند . شاید از این روست 
آنها که براي سرمایه گذاري از خارج مي آیند تعهد 

دولتي یا شراکت دولت را خواستارند . 
پايین دستي بالادست

باید توجه داشت صنعت پتروشیمي در حالي به 
میان سالي خود نزدیک مي شود که هنوز در بالادست 
افزوده در  ارزش  سیر مي کند در حالي که عمده 
این صنعت درپایین دست حاصل مي شود و نه در 
تولید محصولات بالا دستي و میان دستي . نگاهي به 

آمارهاي صادراتي نشان مي دهد ایران محصولات بالا 
دستي را به کشورهاي دیگر مي فروشد و بعد کالاهاي 
ساخته شده از همان محصولات را با قیمتي بسیار 
بالاتر مي خرد. صنایع پتروشیمي ایران در پایین دست 
توسعه چنداني ندارد و آنچه هست نیز به لحاظ قیمت 

و کیفیت با نمونه هاي خارجي قابل مقایسه نیست . 
شاید در 50 سال دوم ضروري باشد، توجهي ویژه 
به محصولات پایین دستي شود تا بلکه ارزش افزوده 
بیشتري نصیب کشور شود و از سوي دیگر اشتغال 
هستند  باشد.  ریزي  برنامه  این  ره آورد  نیز  پایدار 
کشورهایي که از مواد اولیه و خوراك براي پتروشیمي 
دورند و باید با قیمت هایي بالا نسبت به خرید مواد 
اولیه اقدام کنند اما در عمل وضعیتي به مراتب بهتر 
از ایران که هیچ، بهتر از هر کشور نفت خیزي دارند 
و محصولات تولیدي شان در همان کشورهاي نفت 
خیز نیز بازار بسیار خوبي دارند، ترکیه و آلمان جزو 

این دسته از کشورها هستند .
طفل 50 ساله

 با همه این ها ، پتروشیمي شاید توجیه پذیرترین 
صنعت ایران باشد . در دسترس بودن منابع نفتي و 
دسترسي به دریا و بازارهاي جهاني و هزاران دلیل 
دیگر را مي توان برشمرد تا دلیل این مدعا باشد 
که صنعت پتروشیمي صنعتي است داراي توجیه 
اقتصادي . مي گویند زمان براي خصوصي سازي این 
صنعت مناسب نیست خصوصا که تولید کنندگان 
از نیاز مصرف کنندگان چندان اطلاعي ندارند . این 
بدان معناست که بالادست و پایین دست هنوز با هم 
مرتبط نشده اند . در سایه این مشکلات باید انتظار 
داشت که دولت دست هاي بزرگش را در دست هاي 
کوچک پتروشیمي بگذارد تا بزرگ شود . زیر سایه 

برنامه اي مدون و مشخص .

تحریم ها با صنعت پتروشیمی چه کرد؟

صنعت 50 ساله استراتژیک ایران در آغاز راه
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آگهی افراز
خواهان افراز: 

ابوالفضل سبزی و محمد جواد فرهمند پویا
نشانی:

قم – شهرك قدس ولیعصد71 اولین ساختمان سمت چپ
خوانده افراز:

شرکت تعاونی کارکنان شهرك قدس
نشانی:

قم – بلوار شهید محمد منتظری نبش ك 34 ساختمان سلمان طبقه فوقانی
خواسته: افراز

افراز سهم مشاعی خواهان افراز پلاك 271/2319 اصلی بخش 5 قم 
نظريه )تصمیم( اداری

نظر به اینکه خواهان افراز طبق درخواست وارده 12645- 93/3/31 درخواست افرازی سهمی مشاعی خود از پلاك فوق را نموده و طبق 
صورتمجلس افراز 1/6722-94/10/9 نقشه پیوست آن و نامه شهرداری 4/10/64986-93/4/17 شهرداری منطقه 4 قم که با افراز سهم مشاعی 
نامبردگان فوق موافقت نموده لذا با توجه به نامه های مذکور و نقشه پیوست آن و گزارشات مندرج در پرونده بنابراین طبق ماده 5 آئیننامه قانون افراز 
و فروش املاك مشاع با افراز پلاك مذکور موافقت میشود و این رای برابرماده 2 قانون افراز مصوب سال 57 از تاریخ ابلاغ به مدت 10 روز از طرف هر 

یک از شرکا در دادگاه شهرستان محل وقوع ملک قابل اعتراض می باشد.
امور اداری: رونوشت این تصمیم به کلیه شرکا و متقاضی ها ابلاغ میگردد.

صورتجلسه افراز پلاك 271/2319
احتراما در اجرای دستور ذیل وارده شماره 12645 مورخه 93/03/31 مبنی بر افراز سه دانگ از شش دانگ پلاك 271/2319 اصلی بخش پنج قم 

سهمی ابوالفضل سبزی و محمد جواد فرهمند پویا به استحضار می رساند:
طبق گزارش دفتر املاك پیرو درخواست افراز- به حکایت دفتر املاك تمامی یک و نیم دانگ مشاع از شش دانگ پلاك 271/2319 اصلی بخش 
5 ثبت قم در صفحه 294 دفتر 230 بنام محمد جواد فرهمند و 1/5 دانگ در صفحه 87 دفتر 205 بنام ابوالفضل سبزی وشنوهئی ثبت و سه دانگ 
در صفحه 521 دفتر 96 بنام نسیم تبار حسین ثبت و سند صادر شده است ضمنا طبق بخشنامه 45630 مورخه 81/09/18 اسناد پلاك فوق الذکر 
به دفاتر اعلام گردیده و طبق اعلام دفتر 26 قم وکالت خانم نسیم تبار با وکالت جعلی بوده و مالک قبلی شرکت تعاونی کارکنان شهرك قدس بوده 

است و دفتر املاك بیش از این حکایتی ندارد.
اخطاریه دعوت به افراز به شماره 1/36210 مورخ 1394/09/05 ابلاغ و  اخطاریه ها توسط مامور ابلاغ به مخاطبین بشرح گواهی ذیل اخطاریه ها 

ابلاغ شده است.
اینجانبان احمد دهقان به عنوان نماینده ثبت و آقای محمد حسنی به عنوان نقشه بردار در محل حاضر و قطعه افرازی بشرح پیوست برداشت و 
ترسیم گردید و در نقشه منعکس و در این صورتجلسه بشرح آتی قید گردد . لذا حدود اولیه قبل از افراز و حدود قطعات افرازی و سهم هر یک از 

مالکین به شرح ذیل و صفحات بعد می باشد.
شهرداری طی شماره 4/10/64986 مورخه 93/04/17 ضمن تایید نقشه افرازی با عملیات افراز موافقت نموده است.

ضمنا بایگانی شماره 6403 و 6404 فرعی را به قطعه افرازی و باقیمانده اختصاص داده است.
الف: حدود اولیه پلاك 271/2319 بخش 5 قم طبق سند به مساحت 300/00 متر مربع

شمال: بطول 25/00 متر پی است به 2317
شرق: بطول 12/00 متر پی است به 2320 فرعی 

جنوب: بطول 25 پی است به 2321 فرعی 
غرب: بطول 12/00 متر پی است به معبر 10 متری

حدود و مشخصات قطعات افرازی

حدود قطعه افرازی پلاك 6403 فرعی از 271/2319 اصلی به مساحت 150/00 متر مربع شش دانگ یک قطعه زمین که درآن احداث بنا شده 
است در سهم ابوالفضل سبزی وشنوئی و محمد جواد فرهمند پویا بالسویه 

شمال: بطول 25/00 متر دیواریست به 2317
شرق: بطول 6/00 متر دیوار به دیوار است به 2320 فرعی 

جنوب: به طول 25 دیواریست است به 6404 فرعی 
غرب: به طول6/00 متر درب و دیواریست به معبر 10 متری

حدود قطعه افرازی پلاك 6404 فرعی از 271/2319 اصلی به مساحت 150/00 متر مربع ششدانگ یک قطعه زمین است در سهم مالک مشاعی
شمال: به طول 25/00 متر پی است به دیوار 6403 فرعی 

شرق : بطول 6/00 متر پی است به دیوار 2320 فرعی 
جنوب: به طول 25 پی است به 2321 فرعی

غرب: به طول 6/00 متر پی است به معبر 10 متری 

آگهی افراز، نظریه)تصمیم اداری( صورتجلسه افراز پلاک271/2319 اصلی بخش 5 قم

آگهی فقدان سند مالکیت
 آقای محمد محمد آبادی مدیر عامل و نماینده با ارائه یک برگ استشهاد شهود مصدق  اعلام داشته که سند مالکیت بشماره مسلسل 0650551 مربوط به پلاك 180 و 29/164/181 
اصلی واقع در بخش چهار ثبت قم در صفحه 254 دفتر 74 ذیل ثبت 66648 بنام شرکت تعاونی امین دوش نو ثبت و سند صادر سپس به موجب چهار فقره اسناد رهنی 81149 مورخه 
1380/05/27 و 90633 مورخه 1384/12/27 و 103666 مورخه 138/8/14 دفتر 5 قم و 2372 مورخه 1390/08/21 دفتر 68 قم در نزد بانک کشاورزی قم در رهن قرارگرفته است. که 
سند بعلت جابجائی مفقود گردیده و تقاضای صدور سند مالکیت المثنی را نموده است لذا مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی ماده 120 آئین نامه قانون ثبت دریک نوبت به تاریخ ذیل آگهی 
می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارك خود پس از  انتشار آگهی ظرف مدت 10 روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و 

رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد.بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد.
جعفر کاظمی – رئیس ثبت اسناد منطقه يک قم 
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صبا به دنبال تداوم حضور در جمع مدعیان؛

جدال دایی و منصوریان در قم
تیم فوتبال صبای قم با انگیزه انتقام از نفت تهران در هفته هفدهم رقابت های لیگ برتر 

فوتبال باشگاه های کشور مقابل این تیم صف آرایی می کند.
در حالی که استارت دیدارهای هفته دوم از دور برگشت مسابقات پانزدهمین دوره 
لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور از عصر روز پنجشنبه دهم دی ماه زده می شود  شهر 
قم میزبان یکی از حساس ترین بازی های این هفته در روز جمعه یازدهم دی ماه می باشد.

در این دیدار فوتبالیست های صبای قم که در جاده قهرمانی گام برمی دارند و شرایط 
بسیار خوبی در بالای جدول برای تحقق رویای نخستین قهرمانی صبا و به دست آوردن 
چهارمین سهمیه حضور در مسابقات لیگ قهرمانان فوتبال باشگاه های آسیا را دارند برابر 
نفت تهران قرار می گیرند. صبای قم از هفته چهارم به بعد رقابت های این فصل لیگ برتر 
فوتبال باشگاه های کشور را در شرایط بسیار خوبی رقم زد و به غیر از دو باختی که در 16 
مسابقه قبل به تیم های راه آهن تهران و استقلال تهران داده، هفت تساوی و هفت پیروزی 
نیز کسب کرده و اکنون در بین چهار تیم بالای جدول رده بندی قرار دارد. صبای قم این 
هفته در دیداری خانگی از ساعت 15 روز جمعه یازدهم دی ماه در ورزشگاه یادگار امام قم 
میزبان تیم فوتبال نفت تهران است، در حالی که صبای قم اکنون با کسب 28 امتیاز در 
مکان چهارم جدول است و نفت تهران با 6 امتیاز کمتر در رده نهم ایستاده است. صبای قم 
در این دیدار با انگیزه بسیار زیاد به میدان می رود تا بهترین نتیجه را برابر نفت تهران کسب 
کند، دیداری که برای صبا هم از نظر کسب سه امتیاز اهمیت زیادی داشته و هم برای 
صبای قم انگیزه انتقامی دارد و شاگردان دایی می خواهند صبا دومین پیروزی خود در 
مصاف های رو در رو با نفت تهران را کسب کنند که این بازی را می توان به جدال تفکرات 
ملی پوشان سابق تعبیر کرد. صبای قم از لیگ نهم که نفت به جام خلیج فارس آمده تنها 
یک بار در چارچوب رقابت های لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور موفق به شکست دادن 
نفت تهران شده و اکنون امید زیادی دارد که انگیزه تمام باخت هایی که در فصل قبل 
برابر این تیم متحمل شده  و تساوی هایی که مقابل این تیم داشته  را در قم بگیرد.صبای 
قم و نفت تهران در هفته دوم از نیم فصل نخست لیگ امسال در ورزشگاه تختی تهران به 
مصاف یکدیگر رفتند و 1 بر 1 مساوی شدند.در آن مسابقه ابتدا صبای قم با گل دقیقه 
دوم جلا ل الدین علی محمدی که از روی ضربه آزاد به ثمر رسید 1 بر 0 از نفت تهران 
پیش افتاد اما در دقیقه 82 بازی، تیم نفت تهران از روی یک ضربه آزاد با اشتباه حامد 

لک سنگربان صبای قم به گل تساوی رسید تا امتیازها در پایان این دیدار تقسیم شود.

سرپرست باشگاه فرهنگی ورزشی صبای قم:

صبا از هر نظر  آماده  دیدار با نفت تهران است 
سرپرست باشگاه فرهنگی ورزشی صبای قم از نهایی شدن روز یازدهم دی ماه به عنوان 

زمان دقیق برگزاری دیدار صبای قم و نفت تهران در قم خبر داد.
محمدرضا کشوری فرد ، اظهار کرد: زمان برگزاری دیدار صبای قم و نفت تهران از هفته 
دوم دور برگشت رقابت های لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور دو بار دستخوش تغییر شد 
اما این بازی صد در صد روز جمعه هفته جاری در قم به انجام خواهد رسید. وی ادامه داد: 
دو بازی اخیر ما با تیم های استقلال اهواز و نفت تهران دو بار به دلیل آلودگی هوای تهران 
و تغییر زمان بازی های تیم هایی که ما در دو هفته متوالی از شروع دور برگشت لیگ برتر 
با آنها بازی داریم، تغییر کرده اما از این بابت مشکلی نداریم. سرپرست باشگاه فرهنگی 
ورزشی صبای قم بیان کرد: با توجه به اینکه دیدار نفت تهران و تراکتورسازی تبریز در روز 
دوشنبه هفتم دی ماه در تهران به انجام رسید، روز برگزاری دیدار صبای قم و نفت تهران 
برای جمعه یازدهم دی ماه قطعی شده است. وی یاد آور شد: بدین ترتیب تیم های فوتبال 
صبای قم و نفت تهران در دیداری از هفته دوم دور برگشت پانزدهمین دوره رقابت های 
لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور از ساعت 15 عصر روز جمعه یازدهم دی ماه در ورزشگاه 
یادگار امام قم انجام خواهد شد. کشوری فرد در ادامه از شرایط مطلوب صبای قم برای 
کسب سه امتیاز دیدار خانگی با نفت تهران خبر داد و افزود: بازیکنان صبا به سبب شرایط 
خوبی که تیم در بالای جدول دارد، هم از نظر روحی و هم از حیث آمادگی جسمانی 
مهیای غلبه بر نفت در بازی بزرگ هفته هفدهم لیگ برتر فوتبال هستند. وی خاطرنشان 
کرد: تیم فوتبال صبای قم بعد از دیدار خانگی هفته هفدهم رقابت های لیگ برتر فوتبال 
یک تعطیلی تقریبا یک ماهه را پیش رو دارد و برای اینکه با روحیه ای مطلوب به تعطیلات 
لیگ برتر برود قطعا برای کسب سه امتیاز مصاف با نفت تلاش خواهد کرد. سرپرست 
باشگاه فرهنگی ورزشی صبای قم عنوان کرد: گرفتن سه امتیاز از مصاف حساس این هفته 
با نفت تهران اهمیت بسیار زیادی دارد و با توجه به انجام این بازی در ورزشگاه یادگار 
امام قم ، یقینا بهترین نمایش صبا را در این دیدار شاهد خواهیم بود. وی با تاکید بر اینکه 
بازیکنان صبا در شرایط کنونی مصمم به موفقیت صبا در لیگ پانزدهم هستند، تصریح 
کرد:  بازی با نفت تهران حساسیت های بالایی دارد و به دلیل اینکه حریف ما در خانه خود 
بازی هفته شانزدهم را به تراکتورسازی واگذار کرده، شرایط خاص است اما صبا خود را 
از هر نظر برای این دیدار آماده کرده است. کشوری فرد در پایان اظهار کرد: وحدت و 
همدلی در کنار آمادگی روحی و جسمی مهمترین دلایلی هستند که سبب موفقیت صبا 
در این فصل شده و صبا برابر نفت نیز پرتوان تر از همیشه به میدان رفته و به فکر رسیدن 
به رده های بالاتر جدول است. گفتنی است: تیم های فوتبال صبای قم و نفت تهران در 
دیداری از هفته دوم دور برگشت پانزدهمین دوره مسابقات لیگ برتر فوتبال باشگاه های 
کشور از ساعت 15 عصر روز جمعه هفته جاری یعنی یازدهم دی ماه در ورزشگاه یادگار 

امام قم با یکدیگر دیدار می کنند .

هاشم بیک زاده: 

صبا اندازه دیگر مدعیان قهرمانی شانس دارد
مدافع تیم فوتبال صبای قم تاکید کرد که این تیم هم اندازه دیگر مدعیان قهرمانی شانس 

دارد.
هاشم بیک زاده ابتدا درخصوص نتایج خوب صبا در لیگ امسال گفت: خدا را شکر تیم ما 
روند رو به رشدي داشته است و امیدوارم این نتایج خوب را ادامه بدهیم. رفته رفته باید به 
صدر جدول نزدیک شویم و شانس قهرماني خودمان را بیشتر کنیم. براي ما گرفتن سهمیه 
آسیا یک هدف مهم محسوب مي شود، ولي به فکر قهرماني هم هستیم. من معتقدم صبا 
هم به اندازه دیگر مدعیان شانس قهرماني دارد و جالب اینجاست که امسال رقابت مدعیان 
بسیار جذاب شده است. بیک زاده در پاسخ به این سؤال که در فصل جاري کدام تیم 
بهترین فوتبال را به نمایش مي گذارد، تأکید کرد: فکر مي کنم در حال حاضر ذوب آهن 
بهترین فوتبال را بازي مي کند. آنها در سال هاي گذشته و با مربیان و بازیکنان دیگر هم 
خوب فوتبال بازي مي کردند. مدافع صبا درمورد وضعیت خودش خاطرنشان کرد: بعد از 
مصدومیتي که داشتم، خدا را شکر شرایط بهتري پیدا کردم، ولي هنوز به طور صددرصد 
آماده نیستم. من نیاز به زمان دارم تا با ریکاوري و تمرین بیشتر به شرایط ایده آل برسم 
و دوباره به تیم ملي برگردم. من درمورد تیم ملي هنوز ناامید نیستم. بیک زاده در پایان 
درخصوص دیدار حساس تیمش مقابل نفت تهران گفت: بازي سختي داریم، ولي تحت 
هر شرایطي باید سه امتیاز را بگیریم. باید قبل از تعطیلات حتما برنده شویم، هرچند که 
مي دانم این بازي بسیار سخت است.  هاشم بیک زاده چند هفته پیش که به برنامه90 رفته 
بود خطاب به فردوسي پور گفت که یک ساعت از جواد نکونام گرفته است، ولي هنوز پولش 
را نداده است. هاشم البته درمورد حرفي که در آن برنامه زد، گفت: من شوخي کردم و پول 
جواد را هم دادم.« از بیک زاده مي پرسیم آیا نمي خواهي یک چیز گرانقیمت هم از علي 
دایي بگیري که او در جواب مي گوید: علي دایي بیزینس من است و فکر مي کنم کار سختي 

دارم. البته دنبال این هستم که یک خط رند از دایي بگیرم.

سرمربی تیم استقلال خوزستان گفت: 

اگر به جادوگر بود، چین و هند 
باید قهرمان جهان می شدند

عبدالله ویسی گفت که تلاش و همت بازیکنان، بزرگ ترین جادوی استقلال خوزستان 
است.

عبدالله ویسی سرمربی استقلال خوزستان  روز گذشته در نشست خبری پیش از بازی با 
پرسپولیس گفت: »ما به دنبال شکست دادن پرسپولیس هستیم. پرسپولیس و استقلال 
خوزستان روند خوبی در پیش گرفته اند. پرسپولیس بازی رفت را باخت و برای بازی فردا 

انگیزه زیادی دارد. پرسپولیس تیم قدرتمند و بزرگی است.« 
سرمربی استقلال خوزستان درباره اینکه آیا تیمش در نیم فصل بازیکنی را از دست 
می دهد؟ گفت: »احتمال 99 درصد بازیکنی از ما جدا نمی شود. مگر اینکه کسی خودش 
نخواهد بماند. در این صورت هم من اجازه جدایی نمی دهم. اما ممکن است یک هافبک 
طراح و یک فروارد جذب کنیم.«  ویسی درباره اینکه آیا مشکلات مالی باعث می شود 
استقلال خوزستان در نیم فصل دوم به مشکل بخورد؟ گفت: »من 3 سال در استقلال 
خوزستان هستم و در این مدت مشکل مالی نداشتیم. تا الان هم 50 درصد پول بازیکنان 
پرداخت شده. البته بازیکنان ما آن قدر با شرافت هستند که اگر سه ماه حقوق نگیرند پلک 
نمی زنند.«  او درباره اینکه برانکو گفته استقلال خوزستان و پرسپولیس در یک سطح 
هستند گفت: »برانکو مربی بزرگی است. هر حرفی او درباره تیم من بزند خوشحالم می 
کند. اگر برانکو نقاط ضعف تیم من را بگوید آن ها را برطرف خواهد کرد. اگر هم نقاط قوت 
تیم ما را بگوید آن ها را بیشتر تقویت می کنم.بعضی ها می گویند تیم ما فقط روی ضد 
حمله گل می زند. ولی من این را قبول ندارم. دست برانکو درد نکند که از ما تعریف کرده. 

اگر بازیکنان من صحبت های او را بشنوند خوشحال می شوند. اما نباید مغرور شوند.«
ویسی درباره شایعه حضور جادوگر در تیمش گفت: »اگر جادوگر داشتیم پارسال به پلی 
آف نمی رفتیم و سال قبلش هم با مشکل در لیگ نمی ماندیم. تجربه سال های گذشته 
است که به ما کمک کرده. نمی دانم چرا برای ما حاشیه درست می کنند. اگر به جادوگر 
بود که چین و هند باید قهرمان جهان می شدند. همت و تلاش بازیکنانم بزرگ ترین جادو 

را برای ما درست کرده است.«

 علی دایی سرمربی تیم فوتبال صبای قم با اعتماد به بازیکنان جوان 
و بهره گیری از تجربه مهره های تیمش، صبا را به یکی از مدعیان 

قهرمانی لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور تبدیل کرده است.
16 هفته از مسابقات پانزدهمین دوره لیگ برتر فوتبال باشگاه های 
کشور سپری شده و کمتر کسی تصور می کرد که صبا با وجود دیر 
وارد شدن به بازار نقل و انتقالات و به موقع شکل نگرفتن برای فصل 
جدید، بتواند در جمع تیم های مدعی قهرمانی و کسب سهمیه لیگ 

قهرمانان آسیا قرار بگیرد.
صبای قم به همین دلایل لیگ را خیلی بد آغاز کرد و در چهار 
هفته ابتدایی لیگ پانزدهم در حسرت کسب پیروزی سه بار مساوی 
کرد و یک بار باخت تا خیلی ها در همان شروع کار، تصور کنند کار 

دایی تمام است و به زودی تغییرات در کادر فنی صبا آغاز می شود.
شروع بد صبا در لیگ پانزدهم و اعتماد

 مديران باشگاه به دايی
اما مدیران باشگاه صبای قم به دایی و تفکرات وی اعتماد کردند و 
دایی نیز با استفاده مطلوب از تعطیلات لیگ برتر توانست صبا را به 
شرایط مطلوب خود برساند، بر همین اساس از هفته پنجم بود که 

تحول در صبای قم آغاز شد و دایی و تیمش هر هفته از نیمه پایین 
جدول جدا شده و خود را به رتبه های بالاتر رساندند.

صبا آن قدر خوب کار کرده که اکنون با هفت پیروزی، هفت تساوی 
و دو باخت دارای 28 امتیاز و در فاصله پنج امتیازی صدر جدول 
رده بندی است و در بین چهار تیم مدعی کسب عنوان قهرمانی و 
کسب سهمیه لیگ قهرمانان جولان می دهد. دایی در این فصل 
به خوبی هم به جوانان تیمش اعتماد کرده و هم از باتجربه ها و 
قدیمی های صبا به خوبی بهره برده تا صبا از نظر عملکرد مثبت در 
بازی های خانگی هم اکنون بهترین تیم لیگ پانزدهم باشد و در جمع 

بالای جدولی ها رویای قهرمانی را در سر بپروراند.
تجربه موفقیت دايی با سايپا و تلاش برای

 تکرار قهرمانی با صبا
صبای قم این هفته نهمین بازی خانگی خود در لیگ پانزدهم را 
انجام می دهد و با توجه به اینکه در دور برگشت از تیم های بالانشین 
استقلال صنعتی خوزستان، استقلال تهران و پرسپولیس و سایپا 
میزبانی می کند، بهترین فرصت را دارد که بهترین جایگاه لیگ را 

کسب کند.

علی دایی یک بار زمانی که در تیم سایپا مربیگری می کرد همانند 
صبا آرام آرام به بالای جدول آمد و در نهایت قهرمان لیگ برتر فوتبال 
باشگاه های کشور شد، اکنون نیز دایی با تجربیات ارزنده حضور موفق 

خود در سایپا به فکر قهرمانی با صبای قم است.
نکته جالب توجه در خصوص صبای قم این است که صبا با در 
اختیار داشتن یکی از بهترین پاسورهای لیگ یعنی جلا ل الدین 
علی محمدی که شاخص ترین مهره صبا در امتیازگیری برای این تیم 
در فصل جاری رقابت های لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور بوده 

همچنان به دنبال موفقیت های بیشتر است.
علی محمدی بهترين گلزن و امتیاز آورترين

 بازيکن صبا در لیگ پانزدهم
هافبک گل زن و گل ساز تیم فوتبال صبای قم در فصل جاری 
بازی های جام خلیج فارس بیشتر از مهاجمان تیمش گلزنی کرده 
و تیم صبای قم را به امتیازات زیادی رسانده است، ضمن اینکه 
علی محمدی در دیدار نیم فصل نخست صبای قم برابر نفت تهران 

زننده تک گل صبا در تساوی 1 بر 1 دو تیم بود.
در فصلی که ستاره های سرخابی زیادی به صبای قم آمده اند، 

جلال الدین علی محمدی در مقایسه با دیگر شاگردان علی دایی زننده 
بیشترین گل و صادر کننده بیشترین پاس گل برای تیم صبا بوده 
و در جایگاه چهارمی صبا بیشتر از دیگر همی تیمی های خود تاثیر 
مثبت داشته است. علی محمدی در پنج بازی صبای قم با نفت تهران، 
سپاهان اصفهان، سیاه جامگان مشهد، ملوان بندر انزلی و استقلال اهواز 
برای این تیم گلزنی کرده و سه پاس گل نیز در مصاف های صبا با 
راه آهن تهران، پرسپولیس تهران و فولاد خوزستان ارسال کرده است 
تا به طور مستقیم در هفت گل از 17 گل تیم صبای قم در فصل 
جاری لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور تاثیر مثبت داشته و امتیاز 

آورترین بازیکن صبا معرفی شود.
حضور بازيکنان جوان و جويای  نام

 در ترکیب اصلی صبای قم
نکته قابل توجه دیگر در بازی  اخیر صبای قم، نگاه بهتر و مثبت تر 
علی دایی سرمربی مشهور صبای قم به جوانان جویای نام این تیم 
است که سبب شد تا دایی از دو بازیکن مستعد این تیم در دیدار 

حساس خارج از خانه مقابل استقلال اهواز استفاده کند.
این در حالی است که از ابتدای پانزدهمین دوره مسابقات لیگ برتر 
فوتبال باشگاه های کشور تنها یک بار و در مصاف هفته شانزدهم صبا 
برابر استقلال اهواز پیش آمد که با تصمیم علی دایی، دو بازیکن رده 
سنی زیر 23 سال صبای قم به شکل همزمان در زمین مسابقه و در 

ترکیب اصلی این تیم حضور پیدا کنند.
علی دایی امسال تنها به بازیکنان بزرگسال تیم خود میدان داده، 
زیرا آنها تجربه بیشتری دارند، به همین دلیل از ابتدای لیگ تاکنون 
هنوز یک  بار هم اتفاق نیفتاده که سرمربی با تجربه و میدان دیده 
صبای قم از ابتدای بازی های صبا از بازیکن زیر 23 سال استفاده کند.

معرفی چهار بازيکن مستعد با اعتماد دايی به جوانان
با این حال سرمربی صبای قم در تعویض های تیمش که اکثرا در 
نیمه دوم صورت گرفته هفت مرتبه در 16 مسابقه به جوانان این تیم 
میدان داده و در این میان سیدمهدی حسینی با 50 دقیقه حضور 
در ترکیب اصلی صبا دارای بیشترین زمان در میدان مسابقه از بین 
جوانان آینده دار صبای قم است. همچنین امید قربانی با 30 دقیقه، 
سعید قمی با 10 دقیقه و ایوسب چاخواشویلی با شش دقیقه حضور 
در میدان، دیگر نفراتی هستند که به عنوان زیر 23 ساله های صبای 
قم در بازی های صبای در این فصل لیگ برتر فوتبال باشگاه های 

کشور بازی کرده اند.
در هفتمین هفته رقابت های لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور که 
صبای قم میزبان قهرمان فصل گذشته یعنی فولاد مبارکه سپاهان 
اصفهان بود که علی دایی وقتی تیمش 1 بر 0 از حریف جلو بود، 
همزمان از سعید قمی و چاخواشویلی دقایقی به صورت همزمان در 
ترکیب اصلی صبا بهره برد و این اتفاق دیگر رخ نداد که دو بازیکن زیر 

23 سال همزمان در ترکیب اصلی بازی کنند.
در بازی خارج از خانه صبای قم در مقابل استقلال اهواز که صبا 3 
بر 0 حریف خود را شکست داد، علی دایی ابتدا سید مهدی حسینی 
را از دقیقه 76 وارد میدان کرد و در ادامه امید قربانی از دقیقه 82 وارد 
زمین شد تا برای نخستین بار بیش از 10 دقیقه به شکل همزمان دو 
بازیکن جوان صبا وارد ترکیب اصلی شوند و به این  ترتیب دایی چهار 
بازیکن مستعد یعنی حسینی، قربانی، قمی و چاخواشویلی را در لیگ 

امسال معرفی کرد.

اعتماد دایی به جوانان رمز موفقیت صبا 

 سرمربی پرسپولیس معتقد است دیدار تیمش با استقلال 
خوزستان یک داربی است. او بار دیگر تاکید کرد که فعلا هیچ 

لیستی ندارد و به بازیکنانش اطمینان دارد. 
به گزارش ایسنا، برانکو ایوانکوویچ در نشست خبری پیش 
امرزو در  اظهار کرد:  با استقلال خوزستان  از دیدار تیمش 
یک داربی به میدان می رویم. این دو تیم شبیه به هم بازی 
می کنند و در بهترین فرم خود قرار دارند. قبل از هر چیزی 
مایلم به مجموعه استقلال خوزستان تبریک بگویم به خاطر 
نتایج درخشان شان در فصل اخیر. این تیم به واقع پدیده سال 
جاری است چراکه سال گذشته برای سقوط نکردن می جنگید 
اما امسال در صدر جدول قرار دارد. آنها عملکرد باثباتی داشتند 

و به مربی این تیم تبریک می گویم. 
وی اضافه کرد: فکر نمی کنم نیازی باشد بگویم امروز بازی 
سختی پیش رو داریم. تیم استقلال خوزستان دفاع خیلی 
خوبی دارد و در طول لیگ فقط 5 گل دریافت کرده است. به 
همین خاطر آن ها توانسته اند ثبات شان را در لیگ حفظ کنند 

و در صدر جدول باشند. 
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس در ادامه درباره وضعیت تیم 
خودش هم گفت: در مورد تیم خودمان باید بگویم سوشا مکانی 
را به خاطر محرومیت و نورمحمدی را به دلیل مصدومیت در 

اختیار نداریم اما بقیه بازیکنان همه در اختیار تیم هستند. 
برانکو در پاسخ به سوال خبرنگار ایسنا مبنی بر اینکه نبود 
سوشا مکانی نگران تان نمی کند نیز گفت: سوشا دروازه بان اول 
ماست. او طبق نظر ما بهتر از ایمان صادقی است و این موضوع 
را نباید پنهان کنیم ولی ما به صادقی اعتماد کامل داریم. قبلا 
هم گفته ام صادقی 5 روز قبل از تمرین های تیم ما به جمع ما 

اضافه شد و نتوانست خود را به طور کامل آماده کند. بدون اینکه 
تمرینی انجام دهد به تمرین های تیم ما آمد. ما به او اعتماد 

کامل داریم. 
برانکو درباره جلسه اش با طاهری هم گفت: من و طاهری 
تقریبا هر روز با هم جلسه داریم و فقط درباره بازیکنان صحبت 
نمی کنیم بلکه درباره مسائل مربوط به تیم و مسائلی که وجود 
دارد، بحث و تبادل نظر می کنیم. تا به امروز هیچ لیستی تهیه 
نکرده ام و همان طور که بارها گفتم، به بازیکنانی که در اختیار 
دارم اعتماد دارم و آن ها می توانند پاسخگوی هدف های ما 
باشند. طبیعتا بازیکنان باکیفیت بهتر در لیگ ایران وجود دارند 
اما این بازیکنان باکیفیت با باشگاه های خودشان قرارداد دارند. 

برانکو در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا قرار است مایکل 
اومانا از جمع تان خارج شود هم گفت: این موضوعات باید از 
طریق باشگاه به طور رسمی شنیده شود تا واقعیت داشته 
باشند. هیچ یک از بازیکنان خارجی ما تا به امروز نگفته اند که 

می خواهند از جمع ما جدا شوند. 
برانکو اضافه کرد: با احترامی که برای ادینیو قائل هستیم، باید 
بگویم در مورد او هیچ صحبتی انجام نشده و حتی به او فکر 

هم نمی کنیم. 
در ادامه خبرنگاری از برانکو پرسید لیست بازیکنان مورد 
نیازتان را آیا قبل از سفر به کرواسی به باشگاه می دهید یا خیر؟ 
که سرمربی پرسپولیس در پاسخ گفت: همیشه لیست وجود 
دارد. ما همیشه بازیکنان مان آنالیز می کنیم و صحبت می شود 
که چه کسی و به چه نحوی می تواند به پرسپولیس کمک کند 
و آیا این بازیکنان می توانند با کیفیتی که دارند به پرسپولیس 
کمک کنند یا خیر.  در این نشست خبری یکی از خبرنگاران 

از برانکو ایوانکوویچ درباره صحبت هایی که آرش برهانی درباره 
تیم فوتبال پرسپولیس مطرح کرده بود پرسید اما مدیر رسانه ای 

باشگاه اجازه نداد برانکو به این سوال پاسخ دهد. 
در ادامه برانکو در پاسخ به این سوال که آیا ممنوع الخروج است 
یا خیر؟ گفت: من 7 ماه است که به ایران آمده ام و بارها از کشور 

خارج شده ام و مشکلی از بابت ممنوع الخروجی ندارم. 
وی در پاسخ به این سوال که آیا قرار است یک بازیکن خارجی 
جذب کنید؟ گفت: قبل از هر چیز باید بگویم بازیکن خارجی 
باید کیفیت لازم را داشته باشد به طوری که حداقل جزو 5 
بازیکن برتر تیم ما باشد. طبیعی است که همیشه پیشنهاداتی 
می رسد اما در حال حاضر ما نیازی به هیچ بازیکنی نداریم. 
همان طور که قبلا گفته ام به کادری که فعلا داریم اطمینان 
داریم.  سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس با اشاره به عملکرد 
مهدی طارمی در تیمش گفت: طارمی دومین فصلی است که 
در لیگ برتر بازی می کند. با همین حضور کوتاهش در لیگ برتر 
همین الان هم آقای گل لیگ است. اگر پنالتی هایش را گل می 
کرد به آقای گل سال قبل یعنی ادینیو هم می رسید. او هدف و 
بلندپروازی خوبی دارد تا به رکوردهایی برسد بنابراین این به این 
معنا است که انگیزه ی ورزشی اش مهمتر از چیزهای دیگر است. 
وی ادامه داد: من احترام می گذارم و به مهدی طارمی سلام 
می کنم. این به این معناست که طارمی اگر بخواهد آقای گل 
شود، باید بیش از این تلاش کند اما مسائلی که حول و حوش 
طارمی است و فشارهایی که وجود دارد همیشه بوده. بازیکنی 
که در تیم پرسپولیس بازی می کند باید از کیفیت بالایی 
برخوردار باشد تا زیر فشارهایی که رسانه ها، هواداران و افرادی 
باشگاه به او وارد می کنند را بتواند تحمل کند. بازیکنی که چنین 
ویژگی ای دارد می تواند بازیکن پرسپولیس باشد. برانکو در پایان 
درباره حضور وزیر ورزش و جوانان در تمرین های پرسپولیس نیز 
گفت: علنا از وزیر تشکر می کنم که به تمرین های تیم ما آمدند. 
حضور او افتخار بزرگی برای ما بود. با این کارشان نشان دادند 
که چقدر ورزش بالاخص فوتبال برای جامعه و شخص خودش 
مهم است. فوتبال در حال توسعه است. طبیعی است که ما از 
خیلی از مشکلات آگاه هستیم اما اینکه اراده هایی هست که 
این مشکلات را برطرف کند خیلی خوب است و ما به اهمیت 
ورزش در سطح جامعه واقف هستیم. مهم است که جوانان 
الگویی برای خود داشته باشند. باید تلاش کنیم آن ها را به 
میادین ورزشی بکشیم. به همین دلیل من از وزیر ورزش تشکر 
می کنم که منتظر نبودند تا کسی به دفترشان بیاید و خودشان 

سر زمین آمدند و تمرین را تماشا کردند. 
در پایان خبرنگاری از برانکو پرسید آیا وزیر به شما گفت 
پرسپولیسی است یا استقلالی که برانکو پاسخ داد:  به من گفتند 

اما این جزو اسرار ماست. 

داور بین المللی فو تبا ل ایران می گوید در گذشته به خاطر پدرش هو اد ا ر پر سپولیس بوده، 
اما دیگر به هیچ رنگ خاصی تعصب ندارد.

 علیرضا فغانی درباره این که آیا به تیم خاصی تعصب دارد یا نه؟ اظها ر کرد: همه فو تبا ل 
دوستان در کودکی به تیم خاصی تعصب دارند. در تهران معمولا هر کسی طرفدار استقلال 
و پر سپولیس است. پدر من طرفدار پر و پا قرص تیم فو تبا ل پر سپولیس بود و من هم بخاطر 
پدرم طرفدار پر سپولیس بودم، ولی از زمانی که داوری را آغاز کرده ام طرفدار هیچ تیمی 

نیستم و رنگ خاصی برایم اهمیتی ندارد.
او درباره کلاس های داوری که فیفا برای ر قا بت های مانند جام باشگاه های جهان یا جا م 
جها نی در نظر می گیرد، گفت: برای آماده سازی جا م جها نی فیفا برای داوران کلاس های 

خاصی را در نظر داشت. آنها از صبح تا ظهر به مدت سه ساعت یک بازی فو تبا ل را برگزار 
می کرد ند و هر داور باید این بازی ها را قضاوت می کرد تا با جو و شرایط مسابقات آشنا شود. 
پس از آن هم کلاس های فنی را برگزار می کردیم و به طور کلی وقتمان در طول روز پر بود.

داور بین المللی فو تبا ل ایران درباره این که آیا او در بازی بارسلونا و ریورپلاته اشتباه کرده 
است، تاکید کرد: اشتباه داوری زمانی معنا دارد که آن صحنه را ببینید اما تصمیم گیری 
شما اشتباه باشد. من خطای هند مسی را ندیدم، چرا که پشت به او بودم. اگر الان بخواهم 

قضاوت کنم می گویم که مسی خطا کرده است.
فغانی با اشاره به دیده نشدن کمک داوران در دنیای داوری، افزود: کمک داوران نقش 
زیادی در قضاوت یک دیدار دارند، اما هیچ گاه به اندازه ای که حق شان است دیده نمی شوند. 

شاید کمتر کسی بتواند کم کمک داور در فو تبا ل ایران را نام ببرد.
او همچنین با بیان این که در گذشته نگاه ها به داوران متفاوت بود، ا ضافه  کرد : برای مثال 
از دید فوتبالی ها، داور باید فردی مسن و از اندام درشتی برخوردار بود و در فو تبا ل ایران هم 
فردی مانند منوچهر نظری 18 سال داور بین المللی ایران بود. در جا م جها نی اخیر نگاه فیفا 
نسبت به داوران متفاوت بود. آنها بیشتر به دنبال کیفیت بودند و به همین دلیل داوران بی 

نام و نشان زیادی را به این تورنمنت آورده بودند.
داور بین المللی فو تبا ل ایران در پاسخ به این سوال که رتبه او در میان داوران جهان چندم 
است؟ گفت: چنین رده بندی نداریم. یک سایت مردمی وجود دارد که رده بندی داوران را 

مشخص می کند، اما هیچ گاه از سوی فیفا تایید نشده است.
فغانی با بیان این که هیچ گاه انگیزه خود را از دست نداده است، ا دا مه  داد: در این شرایط 
و در مقابله با بیشترین هجمه ها بی انگیزه نشده ام، چرا که هدف من قضاوت فینال جا م 

جها نی است و برای بدترین شرایط آمادگی دارم.
او همچنین درباره کلاس های هماهنگی فیفا گفت: قبل از آغاز جام جهانی باشگاه ها فیفا 
خواسته های خود را به ما گفت از طرفی آنها جدیدترین قوانین را هم به تیم ها گفته بودند 
و دیدید که در این مسابقات بازیکنی اخراج نشد. متاسفانه قبل از آغاز جا م ملت های 2015 
استرالیا چنین کلاس هایی برای تیم  ملی ایران برگزار نشد و دیدید که مهرداد پولادی به 
سادگی از داور کارت قرمز گرفت و می دانم که او هم از کاری که کرده بود پشیمان است. 

برانکو:  بازی با استقلال خوزستان یک داربی است 

فغانی: پر سپولیسی بوده ام اما تعصب ندارم
هدفم قضاوت فینال جا م جها نی است

حاجی صفی شایعات را تائید کرد؛ 

ناراحت شدم دژاگه بازوبند تیم ملی را بست
احسان حاج صفی کاپیتان سوم تیم ملی ایران به حساب می آید. او با 26 سال سن 76 

بازی ملی انجام داده است. 
در بازی برگشت ایران و ترکمنستان در تهران، اشکان دژاگه برای اولین بار بازوبند کاپیتانی 
تیم ملی را بر بازو بست. این اتفاق در حالی افتاد که طبعا باید بازوبند به احسان حاج صفی 
می رسید چون با غیبت تیموریان و سید جلال، او با تجربه ترین بازیکن به حساب می آید. 
کروش اما چنین تصمیمی نگرفت. احسان بعد از گذشت چند ماه، در واکنش به این اتفاق 
می گوید: »اگر بگویم به خاطر نبستن بازو ناراحت نشدم که دورغ گفته ام. اتفاقا ناراحت 
شدم که بازوبند را به دژاگه دادند اما به نظر کارلوس کروش احترام می گذارم و از آن تبعیت 
می کنم.«  او درباره نگرانی های کارلوس کروش برای مرحله نهایی مقدماتی جام جهانی و 
همگروهی با تیم های قدرتمند آسیا می گوید: »نگرانی های سرمربی تیم ملی به جاست. 
صد در صد تیم ملی ما در مرحله بعد کار سختی در پیش دارد. کروش باید یک برنامه ریزی 
درست برای تیم ملی داشته باشد. ایران جوان شده و شرایط خیلی سخت تر از گذشته است. 
من هم قبول دارم کارمان خیلی سخت خواهد بود ولی نباید از هیچ تیمی بترسیم.«  به 
گزارش خبرآنلاین؛ احسان درباره آرزویی که در فوتبال اروپا دارد می گوید: »راستش دوست 
دارم در آلمان در تیمی مثل دورتموند بازی کنم چون هوادارانش را دوست دارم. آرزو دارم 

یک روز به اسپانیا بروم و در لالیگا توپ بزنم.« 

هافبک سپاهان آبی پوش می شود؟
مسئولان استقلال به دنبال جذب هافبک تیم سپاهان در نیم فصل دوم هستند.

به گزارش باشگاه خبرنگاران ،استقلالی ها در نظر دارند برای نیم فصل دوم بازیکنان مورد 
نیاز را برای تقویت تیم جذب کنند و به همین اساس طبق شنیده ها از منابع آگاه گفته 
می شود مسئولان باشگاه استقلال به دنبال جذب هافبک تیم فوتبال سپاهان هستند.

البته استقلالی ها پیشنهاد معاوضه بازیکن جوان خود را نیز به سپاهانی ها ارائه کرده اند. 
استقلالی ها تصمیم دارند علیرضا رمضانی هافبک جوان و البته پدیده فصل گذشته 
تیمشان را به جای رسول نوید کیا به سپاهان بدهند و رسول نویدکیا برای نیم فصل دوم 
به استقلال بیاید و به نوعی آبی پوش شود. در حال حاضر باید منتظر بمانیم تا ببینیم آیا 

مسئولان سپاهان با پیشنهاد استقلالی ها موافقت خواهند کرد یا خیر؟

پورحیدری، پدر معنوی آبی ها 
همچنان سرپرست استقلال

منصور پورحیدری همچنان سرپرست استقلال است و قرار نیست سرپرستی این تیم 
در اختیار فرد دیگری قرار بگیرد.

به گزارش باشگاه خبرنگاران ، همانطور که می دانیم بیماری منصور پورحیدری باعث 
شد که او چند روزی را در بیمارستان بستری و تحت درمان قرار بگیرد بنابراین آبی 
پوشان تهرانی باید بدون پورحیدری سرپرست تیم خود در بازی های لیگ برتر به میدان 
می رفتند که همین امر نیز صورت گرفت و به جای منصور پورحیدری،  فرزاد مجیدی 
سرپرستی موقت استقلال را بر عهده گرفت.   اما نکته قابل توجه این است  که برخی رسانه 
ها حضور بهتاش فریبا را به عنوان سرپرستی استقلال مطرح کرده اند که طبق شنیده ها 
از منابع آگاه این خبر کذب است چرا که استقلالی ها همچنان پورحیدری را به عنوان 
سرپرست خود می دانند و بهتر است بدانیم کسی به جز پورحیدری پدر معنوی آبی ها 
نمی تواند سرپرستی تیم را بر عهده بگیرد اما از آنجایی که این روزها استرس زیاد برای او 
خوب نیست از همین روز فرزاد مجیدی به طور موقت سرپرستی آبی پوشان را بر عهده 
خواهد داشت. بنابراین این طور که از سوی مسئولان استقلال شنیده می شود قرار نیست 
فرد جدیدی به عنوان سرپرست استقلال در آینده معرفی شود، چراکه آبی پوشان به هیچ 

عنوان حاضر نیستند جایگاه پورحیدری را در اختیار فرد دیگری قرار دهند. 

طباطبایی: فرصت کمی برای آماده سازی داریم
مربی تیم ملی امید گفت:امیدوارم مشکلات لژیونرها حل شود و هر چه سریعتر به تیم 
ملی اضافه شوند. هادی طباطبایی اظهار کرد:بازیکنان از شرایط خوبی برخوردار هستند و 
امیدواریم با اضافه شدن لژیونرها بتوانیم نتایج خوبی را کسب کنیم.  وی افزود: هم اکنون 
تصمیمی از سوی مدیران باشگاه های این بازیکنان اتخاذ نشده است و امیدواریم هر چه 
زودتر مشکلات این 3 بازیکن حل شده و آنها بتوانند تیم امید را در مسابقات مقدماتی 
المپیک همراهی کنند.     طباطبایی در پایان گفت: زمان به سرعت می گذرد و وقت 
کمی برای آماده سازی داریم و امیدوارم هر چه سریعتر باشگاه ها مجوز خروج این بازیکن 

را بدهند تا دیگر مشکلی وجود نداشته باشد. 

تراکتور جریمه شد
کمیته انضباطی رای خود را درباره دیدار تیم های تراکتور سازی تبریز و استقلال تهران 
از سری رقابتهای جام حذفی اعلام کرد.  به گزارش باشگاه خبرنگاران ،، رقابت دو تیم 
تراکتور سازی تبریز و استقلال تهران روز یکم دیماه  در ورزشگاه تبریز برگزار شد و از سوی 
تماشاگران تیم تراکتورسازی تبریز تخلفاتی مبنی بر فحاشی به بازیکنان تیم مقابل، داور 
بازی و پرتاب گلوله های برفی به داخل زمین صورت گرفت. تیم تراکتورسازی تبریز طبق 

ماده 79 به پرداخت 200 میلیون ریال جریمه نقدی محکوم است.
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علمی و سلامت

خاصیت ژله  
 یک متخصص تغذیه گفت: ژله خاصیت پروتینی دارد و افراد در حال رشد می توانند آن را 

به صورت دسر یا میان وعده مصرف کنند. 
سید مرتضی صفوی با اشاره به اینکه پروتیین ژله برای کودکان و نوجوانانی که در دوران 
رشد هستند، مفید است، اظهار کرد: مصرف ژله برای مادران باردار و شیرده مفید و بلامانع 

است و تنها افراد مبتلا به دیابت باید در مصرف ژله احتیاط کنند. 
وی ادامه داد: ژله تاثیری بر افزایش وزن ندارد، اما حاوی قند است بنابراین توصیه می شود 

کمتر مصرف شود و تنها ضرر آن برای کودکان کاهش اشتهای آن ها است. 
این متخصص تغذیه با بیان اینکه ژله خاصیت پروتینی دارد و افراد در حال رشد می توانند 
آن را به صورت دسر یا میان وعده استفاده کنند، تصریح کرد: ژله برای افرادی که رژیم غذایی 
دارند مضر نیست. مصرف آن همچنین برای افراد مسن نیز ضرر ندارد، اما بهتر است این قشر 

برای کنترل پوکی استخوان از لبنیات استفاده کنند. 

داروی کورتون با سلامتی ما چه می کند؟ 
متأسفانه داروی کورتون به دلیل اثر سریعی که در از بین بردن تنها علائم ظاهری بیماری 

دارد بسیار مورد استفاده قرار می گیرد.
حمید عمادی، متخصص بیماری های عفونی با اشاره به نسخه ای که اکثر اطباء برای افراد 
مبتلا  به بیماری هایی از قبیل سرماخوردگی می پیچند، گفت: اکثر پزشکان برای افراد مبتلا 
به بیماری هایی نظیر سرماخوردگی داروهایی از قبیل کورتون را تجویز می کنند.  وی در 
ادامه افزود: این قبیل داروها به دلیل این که سریع اثر کرده و علائم ظاهری بیماری را بهبود 
می بخشند طرفداران زیادی دارد.  دکتر عمادی در تشریح عوارضی که مصرف این داروها 
به همراه دارد، گفت: این دارو به ظاهر بیماری را از بین می برد اما در واقع سیر بهبود واقعی 
بیماری را طولانی کرده و در برخی موارد باعث بروز و تشدید عفونت هایی در بدن می شوند.  
وی در پایان خاطرنشان کرد: به هنگام ابتلا به چنین بیماری هایی استفاده از داروها و 
روش هایی که به طور واقعی بیماری را از بین می برند همچون استراحت، تغذیه مناسب، 

رعایت موارد بهداشتی و پوشاندن بدن به اندازه کافی در مقابل سرما توصیه می شود.

پدر طب اطفال ایران تاکید کرد :

لزوم انجام معاینات منظم از کودکان در دو 
سال اول زندگی 

پدر طب اطفال ایران گفت: کودکان در دو سال اول تولد باید به صورت ماهانه و در سال دوم 
نیز هر دو ماه یکبار توسط پزشک اطفال مورد معاینه قرار گیرند. 

 دکتر خاتمی، بنیانگذار طب گوارش کودکان ایران در همایش ملی بیماری های شایع 
گوارش، کبد و تغذیه کودکان ایران که در شهرستان چابهار برگزار شد، گفت: مادران بهترین 

مراقبان برای کودکان هستند. 
وی با تاکید بر لزوم انجام معاینات منظم از کودکان تصریح کرد: در دو سال اول زندگی به 

دلیل اینکه ساختمان بدنی کودك کامل نشده، نمی تواند در مقابل بیماری ها مقاومت کند. 
وی همچنین در خصوص دستاورد برگزاری چنین همایش هایی گفت: سالانه چنین 
کنگره هایی با هدف آشنایی پزشکان پرتلاش کشورمان با راه های تشخیص و درمان های 
جدید بیماری ها برگزار می شود که خوشبختانه تا کنون اثرات مثبت آن را شاهد بوده ایم. این 

دهمین کنگره است که با محوریت بیماری های گوارش کودکان در کشور برگزار می کنیم. 
دکتر منیژه خلیلی، دبیر علمی همایش و معاون آموزشی دانشگاه علوم پزشکی زاهدان نیز 
گفت: از مجموع 65 مقاله رسیده به دبیرخانه این همایش، 45 مقاله به صورت سخنرانی و 
در مدت 3 روز ارائه می شود.  وی با تا کید بر اهمیت توجه به مساله گوارش کودکان بیان 
کرد: دستگاه گوارش، مغز دوم انسان است و در صورت بیماری، زمینه را برای ابتلای سایر 

ارگان های بدن به بیماری های مختلف فراهم می کند. 
وی همچنین تاکید کرد: باید به نیازهای کودکان به صورت ویژه توجه کرد و نام آنها را 
نیازهای امروز گذاشت؛ چرا که اگر به فردا موکول شود، ارزش خود را از دست خواهد داد و 

منجر به صدمات جبران ناپذیری خواهد شد. 
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مأموریت های شبیه سازی تاکنون با کمک به فضانوردان در آماده سازی بهتر برای شرایط 
ناشناخته، نقش مهمی در کاوش های فضایی ایفا کرده اند و اکنون ناسا به دنبال ارائه تجربه ای 
مشابه به دارندگان هدست های واقعیت مجازی است.برنامه نرم افزاری مارس 2030 یک تجربه 
واقعیت مجازی است که به کاربران، حس حضور و زندگی در مریخ را ارائه می کند.دانشمندان 
ناسا مدتی است به بررسی واقعیت مجازی به عنوان ابزاری برای دستیابی به بینش جدیدی از 
چشم انداز مریخ مشغول هستند. اوایل سال جاری ناسا از نرم افزار Onsight خود رونمایی 
کرد که با همکاری مایکروسافت از محققان برای استفاده از هدست Hololens این شرکت 
به منظور سیاحت در محیط سه بعدی مجازی ایجاد شده توسط داده های کاوشگر کنجکاوی 
دعوت می کرد.اکنون این سازمان ابداع خود را برای عموم مردم در دسترس قرار داده  است. مارس 
2030 نتیجه همکاری بین ناسا، آزمایشگاه سیستم های فضایی موسسه فناوری ماساچوست 
)MIT( و شرکت رسانه چند پلت فرمی Fusion Media بوده و مبتنی بر سخت افزار و 
مفاهیم عملیاتی مورد بررسی امروزی است.این برنامه در سه ماهه نخست سال 2016 بطور 
 Oculus Rift سامسونگ و Gear VR ،گوگل Cardboard رایگان در اختیار صاحبان
قرار خواهد گرفت. نسخه هایی نیز از طریق برنامه های iTunes و Google Play برای 

سیستم عامل های iOS و آندروید ارائه خواهد شد. 

کاهش عفونت در ایمپلنت های پزشکی با نانوهرم های اکسید روی

سبک ترین و سریع ترین جت »هوندا« عرضه شد

درمان جدید دیابت با کپسول های جلبک دریایی

لمس اجسام و تأسیسات زیر آب با دستکش دلفینی

تیمی از دانشمندان مؤسسه علم و فناوری اوکیناوا، دانشگاه واشنگتن و دانشگاه فناوری ووهان 
توانسته اند جایگزینی را برای درمان های تهاجمی دیابت به شکل کپسول های جلبک دریایی 

تولید کنند.
پیوند جزایر پانکراسی یک درمان مؤثر برای دیابت نوع یک به شمار می رود که می تواند بطور 
چشمگیری دوزهای روزانه دارو را کاهش داده یا نیاز به تزریق انسولین را از بین ببرد. انجماد 

عمقی یکی از روش های رایج برای حفظ و پیوند این جزایر است اما کاملا ایمن نیست.
اکنون محققان یک روش جدید انجماد را توسعه داده اند که نه تنها به حفظ جزایر پانکراسی از 
آسیب ناشی از سرما کمک می کند، بلکه همچنین ارزیابی بلادرنگ زنده بودن سلول را تسهیل 
می کند. علاوه بر آن، این روش شاید بتواند رد پیوند را کاهش داده و نیاز به مصرف داروهای 

سرکوب کننده سیستم ایمنی را که برای سلامت بیمار مضر هستند، کم کند.
این شیوه جدید از یک دستگاه میکروسیال قطره ای استفاده می کند که جزایر پانکراسی را در 
داخل کپسول حاوی هیدروژل ساخته شده از پلیمر طبیعی آلژینات که از جلبک بدست می آید، 
حفظ می کند. این کپسول ها از میکروساختاری منحصربفرد برخوردارند که شامل یک شبکه 

متخلخل و مقادیر چشمگیری از آب غیر قابل انجماد است
کپسول های هیدروژل با مقادیر فراوانی از آب غیر قابل انجماد از سلول در برابر آسیب ناشی از 
یخ زدن محافظت کرده و نیاز به استفاده از ماده انجماد که آسیب ناشی از این فرآیند را به حداقل 

رسانده و مقادیر زیاد آن می تواند سمی باشد را کاهش می دهد.
ابداع دیگر این گروه، استفاده از رنگ فلورسنت حساس به اکسیژن در کپسول های هیدروژل 
است. ساختار متخلخل کپسول ها مانع جریان اکسیژن به درون سلول ها نمی شود و این رنگ 
مانند حسگر بلادرنگ اکسیژن برای هر جزیره عمل می کند. فلورسنت نشان می دهد آیا سلول ها 
اکسیژن مصرف می کنند و در نتیجه زنده و سالم هستند یا نه. این روش ساده، سریع و ارزان 

برای ارزیابی زنده بودن جزایر بصورت جداگانه یا جمعی است.
این روش محافظت در درون کپسول می تواند بر برخی چالشها در پیوند جزایر پانکراسی از 
جمله کمبود جزایر در دسترس و فقدان روش ساده و قابل اعتماد برای کنترل به ویژه در ارزیابی 
هر جزیره جزایر غلبه کند. این رویکرد به بیماران مبتلا به دیابت نوع یک کمک خواهد کرد تا به 

زندگی عادی بدون انسولین بازگردند. 

دستکش جدید ساخت محققان ژاپنی به کاربران اجازه 
می دهد تا اجسام دور از دسترس در تأسیسات زیرآب را لمس 
کنند. این فناوری می تواند در موقعیت هایی که دید کمی 
وجود دارد، برای جست وجوی قربانیان و اجسام غرق شده در 

زمان وقوع سیل بسیار سودمند باشد.
انفورماتیک  توانمندسازی  برنامه  محققان  دستکش   
دانشگاه تسوکوبا موسوم IrukaTact با الهام از دلفین ها از 
پژواك یابی برای شناسایی اجسام در زیر آب استفاده کرده و 
بازخوردهای لمسی را با ضربه های آب در دسترس کاربر قرار 

می دهد. Iruka در زبان ژاپنی به معنی دلفین است.
هر چه دست کاربر بیشتر به جسم غرق شده نزدیک 

می شود، ضربات آب شدیدتر شده و فرد فشار بیشتری را 
در سرانگشتانش حس می کند. از آن جا که اندازه دستکش 
کوچک است، کاربر می تواند پس از یافتن اجسام، آن ها را به 

سادگی در دست بگیرد.
 ،MaxBotix MB7066 این دستکش از حسگر سونار
 Arduino Pro ریزکنترلگر  یک  و  کوچک  موتور  سه 
Mini استفاده کرده و برای ارسال سیگنال به سه انگشت 
میانی که در انگشتانه های سیلیکونی قرار دارند، برنامه ریزی 

شده است.
موتورها بر روی انگشت اشاره، وسط و حلقه قرار می گیرند 
و آب را از محیط اطراف پمپاژ می کنند. این آب بر روی 

سرانگشتان مکیده می شود تا بازخورد فشار را ایجاد کند. 
انگشت شست و انگشت کوچک آزاد هستند تا سنگینی 
دستگاه کاهش یافته، نیروی باتری ذخیره شود و حرکت 

دستکش ارتقا یابد.
یک حلقه سیلیکونی در اطراف انگشت میانی که به وسیله 
لوله ای کوچک به یک حسگر در مچ دست متصل است، 
حسگر را در موازات دست نگداشته و به آن اجازه می دهد 
تا اطلاعات را از جهتی که کف دست به سمت آن قرار دارد، 
بخواند. این حسگر می تواند از فاصله 60 سانتیمتری در زیر 
آب، سیگنال را دریافت کرده یا ارسال کند. البته به گفته 

محققان، این فاصله در آینده ارتقا خواهد یافت. 

اهلی سازی، منجر به تغییرات ژنتیکی مضر 
سگ ها می شود

گروهی از محققان آمریکایی و اسپانیایی در پژوهشی نشان داده اند که اهلی کردن سگ ها 
منجر به افزایش تغییرات ژنتیکی مضر برای آنها می شود.

این مقاله محققان که در مجموعه مقالات آکادمی ملی علوم منتشر شده، به تجزیه و تحلیل 
ژنوم گرگ ها، سگ های وحشی و سگ های اهلی پرداخته و چگونگی تغییرات ژنتیکی در 

حیوانات اهلی را طی فرآیند اهلی سازی شرح می دهد.
دانشمندان بر این باورند که سگ ها در حدود 15هزار سال پیش به دلیل تعامل گرگ ها با 

جمعیت های انسانی اهلی بودند.
بسیاری بر این باورند که همه تغییرات ژنتیکی که در مورد اهلی شدن رخ داده است مثبت 

نبوده اما تا به حال کاری برای اثبات آن انجام نشده است.
در این پژوهش، محققان اطلاعات متوالی از نمونه های ژنوم 25 سگ نیمه وحشی واقع در ده 
کشور مختلف را همراه با داده هایی از 19 گرگ خاکستری و 45 قلاده سگ از جمله سگ های 

اهلی اصیل را به دست آوردند.
آنها سپس به تجزیه و تحلیل تغییرات ژنتیکی گروه های مختلف پرداختند و نشان دادند که 
این فرآیند اهلی سازی برای اشکال مختلف ژن، امری مضر بوده و باید از انتقال آن به نسل های 

بعد جلوگیری کرد.
محققان دریافتند که اشکال مختلف ژن سگ ها حدودا 115 مورد بیشتر از گرگ ها بوده، که 

این امر سبب تفاوت 2.6 درصدی آنها شده است.
این افزایش، به احتمال زیاد به دلیل تنگناهای اهلی شدن و برنامه های اصلاحی تهاجمی 
است که انسان ها در سگ های خانگی اعمال می کنند. این تنگناها منجر به تنوع کمتر می شود 

که سبب جهش منفی شده و در طول نسل ها باقی می ماند.
در نتیجه، محققان ادعا می کنند که سگ ها نسبت به گرگ ها کمتر قادر به تولید مثل 
هستند و بیشتر مستعد ابتلا به بیماری های خاص، مانند آسم، برخی از سرطان ها، بیماری های 

چشم و التهاب مفاصل هستند.
محققان خاطر نشان کردند که سگ ها تنها حیواناتی نیستند که توسط انسا نها اهلی شدند 
و این احتمال وجود دارد که دیگر حیوانات نیز دچار همان نوع از تغییرات ژنتیکی مضر شده 

باشند.
آنها همچنین افزودند که تقریبا تمام محصولات زراعی مدرن نیز به احتمال زیاد دستخوش 

همان تغییرات ژنتیکی مضر شده اند.
محققان نشان می دهند که افزایش تنوع جمعیت سبب می شود تا صفات منفی خود به 
خود ناپدید شوند، در حالی که برقراری برنامه هایی مانند پرورش انتخابی سگ های متعلق به 

جمعیت های کوچک، منجر به مشکلات بیشتری برای حیوانات در آینده خواهد شد. 

تجربه زندگی در مریخ با نرم افزار واقعیت 
مجازی ناسا

تحقیقات اخیر پژوهشگران نشان می دهد نانوهرم هایی 
از جنس اکسید روی می تواند برای ممانعت از بروز عفونت 
در قطعات کاشته شده در بدن مورد استفاده قرار گیرد. 
درصورت موفقیت این پروژه، محققان می توانند از آن برای 

افزایش موفقیت در جراحی ها استفاده کنند.
 محققان دانشگاه میشیگان دریافتند که پوشش های 
 MRSA حاوی نانوهرم های اکسید روی می تواند باکتری
را که نسبت به آمسییلین مقاوم شده اند از بین ببرد. نتایج 
یافته های آنها نشان داد که با استفاده از این ماده 95 درصد از 
این باکتری ها از بین می روند. هر ساله نزدیک به یک میلیون 
قطعه کاشته شده در بدن بیماران توسط این باکتری آلوده 

شده و باعث عفونت می شوند.
اسکات وان ایپس از محققان این پروژه می گوید: » درمان 

و مقابله با این عفونت بسیار دشوار است«
برای مقابله با این عفونت باید در درازمدت از آنتی بیوتیک ها 

استفاده کرد که این موضوع، موجب بروز مقاومت در برابر 
آنتی بیوتیک ها شده و اثرات جانبی منفی جدی به دنبال 
دارد. راه دیگر این است که باید قطعه کاشته شده از بدن 
خارج شده و قطعه جدیدی قرار داده شود که این موضوع نیز 
در برخی جراحی ها نظیر جراحی دریچه قلب با چالش ها و 

دشواری هایی همراه است.
بروز  از  مانع  که  هستند  علاقمند  پزشکان  بنابراین، 
عفونت شوند. یک راه، استفاده از پوشش هایی است که 
مانع از رشد باکتری می شود. مقاله ای که اخیرا در نشریه 
Nanomedicine منتشر شده نشان می دهد که نانوذرات 
کرم های  در  استفاده  مورد  اصلی  ماده  که  روی  اکسید 
ضدآفتاب است، می تواند برای ممانعت از رشد این باکتری ها 

استفاده شود.
باشند،  داشته  هرم  به  شبیه  ساختاری  نانوذرات  اگر 
بتا کالاکتوسیداز  به  آنزیمی موسوم  آنها روی  اثربخشی 

افزایش می یابد، آنزیمی که موجب شکستن مولکول های 
گلوکز و گالاکتوز می شود. این دو قند توسط باکتری ها به  

عنوان سوخت )غذا( مورد استفاده قرار می گیرد.
محققان این پروژه معتقدند که  وجوه موجود در ساختار 
باکتری ها  نانوهرم موجب دخالت در حرکت پیچش در 
هستند  شیارهایی  دارای  فعالیت  برای  آنزیم ها  می شود. 
که این نانوهرم ها با وجوه و لبه های خود مانع از عملکرد 
آنها می شوند.این گروه برای بررسی اثربخشی عملکرد این 
پوشش، چهار نوع مختلف از باکتری ها را مورد استفاده قرار 
دادند. نتایج نشان داد که بعد از 24 ساعت از رشد باکتری ها 

جمعیت آنها 95 درصد کاهش می یابد.
برای تجاری سازی این فناوری، محققان باید روی اثر این 
نانوهرم ها بر آنزیم های انسانی و سلول های سالم بدن انسان 
کار کنند و اثرات جانبی این ساختارها را مورد بررسی قرار 

دهند. 

شرکت »هوندا« بطور رسمی و برای نخستین بار، جت های سبک خود را که اخیرا در 
مقر شرکت هواپیمایی اش در کارولینای شمالی ساخته شده است، به بازار عرضه کرد.

 به ادعای شرکت سازنده، جت سبک وزن اجرایی "هونداجت" )HondaJet( که به 
تازگی تائیدیه سازمان هوانوردی فدرال آمریکا را بدست آورده،  سریعترین و کارآمدترین 

نمونه در گروه خود است و سرعت آن به 420 ماخ )777 کیلومتر در ساعت( می رسد.
شرکت هوندا، عملکرد و بازدهی این جت را به پیکربندی آن نسبت داده که موتورهایش 
بر روی بالها قرار داشته و بدنه آن بجای آلومینیوم از مواد کامپوزیت بسیار سبک ساخته 
شده است.به گفته سازندگان، ترکیبی از ساختار انتگرالی و ساختارهای لانه زنبوری 
ساندویچی منجر به افزایش فضای کابین، عملکرد بهتر و بهره وری سوخت بیشتر شده 
است.این جت ها با همکاری شرکت هوندا و جنرال موتورز ساخته شده و طول آن 12.99،  
 5.45x1.52 طول بالاها 12.12 متر و ارتفاع آن 4.54 متر است. فضای داخلی این جت

متر و ارتفاع آن 1.47 متر بوده و پنج تا شش نفر در آن جای می گیرند.
شرکت هوندا قصد دارد ابتدا بازار جت سبک و ارزان را هدف قرار دهد و محصول خود 
را از طریق شبکه ای از نمایندگی ها به آمریکای شمالی و جنوبی و اروپا ارائه کند. تمرینات 

خلبانی این جت ها در حال حاضر در مقر هوندا در حال انجام است. 

قلیان و سلامت

مصرف دخانیات چه به صورت سیگار و چه قلیان براي سلامت انسان ها مخاطره آمیز و 
نقش آن در بروز سرطان ریه از سال ها قبل اثبات شده است. علاوه بر این، استفاده مشترك 
از قلیان چه در منازل و چه قهوه خانه ها و رستوران هاي سنتي خود تهدیدي براي سلامت 
محسوب مي شود زیرا بیماري هاي ویروسي و میکروبي مختلفي از این طریق قابل انتقال 
هستند. یکي از آلودگي هایي که در سال هاي اخیر به طرز قابل توجهي در ایران شیوع پیدا 
کرده »اپشتن بار ویروس« یا EBV است. این ویروس باعث ایجاد بیماري »مونونوکلئوز 
حاد عفوني« مي شود که با گلودردهاي شدید، چرك روي سطح لوزه ها، بزرگي غدد لنفاوي 

ناحیه گردن، تب و لرز همراه است.
خیلي از جوانان یکي- دو هفته بعد از استفاده مشترك از قلیان دچار این بیماري 
مي شوند، حتي اگر از سر مکش یکبار مصرف استفاده کرده باشند. در واقع، فردي که به این 
بیماري مبتلاست، مي تواند با یکبار پک زدن تعداد زیادي ویروس را وارد محفظه آب قلیان 
کند. با توجه به اینکه در این محفظه هواي خنک وجود دارد، ویروس مي تواند مدت طولاني 

در آن زنده بماند و باعث آلودگي سایر افراد مصرف کننده قلیان شود.
احتمال انتقال سل، حتي فقط با يک پک!

آنفلوانزا،  سل،  مثل  تنفسي  قطره هاي  ریز  توسط  منتقله  بیماري هاي  از  بسیاري 
سرماخوردگي و… مي توانند با مصرف قلیان مشترك میان افراد منتقل شوند.

البته راه انتقال بیماري هاي ویروسي مثل آنفلوانزا فقط استنشاق نیست بلکه کافي است 
بیمار به بدنه یا شیلنگ قلیان دست بزند و شما بعد از او با آن ناحیه تماس پیدا کنید. سل 
نیز یکي از عفونت هاي باکتریایي است که به راحتي از طریق قلیان مشترك منتقل مي شود.

این بیماري در افرادي که نقص یا ضعف سیستم ایمنی دارند مثل افراد مبتلا به ایدز 
مي تواند بسیار خطرناك باشد. از علائم اصلي آن نیز مي توان به درگیري ریه، سرفه، تب، 
خلط عفوني، عرق شبانه و بي اشتهایي اشاره کرد. افراد مبتلا به سل مي توانند با انجام 
آزمایش خلط، بیماري شان را تشخیص دهند. این بیماران باید براي مدت 6 ماه داروي ضد 
سل مصرف کنند تا درمان شوند. البته به غیر از سل ریوي انواع دیگري از این بیماري نیز 

وجود دارد؛ از جمله سل استخوان، دستگاه تناسلي، مغز، کبد، چشم و…
از ظاهر افراد نمي توان به سلامتشان پي برد

تمامي بیماري هاي ویروسي که با تماس هاي مستقیم منتقل مي شوند از جمله تبخال 
دور لب، بیماري هاي عفوني ناحیه دهان و ضایعات شبیه آفت همگي مي توانند به دنبال 
استفاده از قلیان مشترك از فرد بیمار به افراد دیگر منتقل شوند. حتي گاهي اوقات ممکن 
است علائم این بیماري ها بعد از یک دوره کمون چند روزه تظاهر پیدا کنند. به همین دلیل 
احتمال دارد فرد آلوده باشد و علامتي نداشته باشد بنابراین شما متوجه نمي شوید بیمار 
است و از قلیان مشترك با او استفاده مي کنید و آلوده مي شوید. در مورد تبخال نیز ثابت 
شده افرادي که دچار تبخال راجعه مي شوند حتي در مواقعي که تبخال ندارند هم ممکن 

است درجات خفیفي از تراوش ویروس را در دهان و روي لب هایشان داشته باشند.
انتقال ايدز و هپاتیت با قلیان بعید است

استفاده از قلیان مشترك راه شایعي براي انتقال ایدز و هپاتیت محسوب نمي شود. بیماري 
ایدز یا از طریق مادر آلوده به جنین منتقل مي شود یا به دنبال استفاده از سرنگ مشترك 
یا تماس جنسي بنابراین انتقال HIV و هپاتیت B و C به دنبال استفاده از مواد خوراکي 
و قلیان بسیار بعید است. مگر اینکه فرد مبتلا دچار زخمي  در ناحیه دور لب باشد و خون 
حاصل از آن به سر مکش قلیان منتقل شود و در عین حال فرد سالم نیز زخمي در دهان 
داشته باشد و با خون آلوده به ویروس HIV تماس پیدا کند بنابراین انتقال بیشتر از طریق 

خون است و لزومي ندارد افراد خیلي نگران این موضوع باشند.
احتمال انتقال هلیکوباکتر پیلوری وجود دارد

»هلیکوباکتر پیلوری« نوعي آلودگي باکتریایي است که مي تواند از طریق بوسیدن، قلیان 
مشترك، قاشق مشترك، غذاي مشترك و حتي دست دادن میان افراد منتقل شود، اما باید 
بدانید این باکتري خیلي دردسرساز نیست و بسیاري از ما از ابتداي عمرمان چند بار به آن 
مبتلا شده ایم. این عفونت ممکن است هیچ گونه علامتي نداشته باشد اما در بعضي موارد با 
ورم معده و اثني عشر، درد ناحیه زیر جناق، تهوع، استفراغ و ترش کردن غذا همراه مي شود. 

در واقع علائم آن بیشتر شبیه زخم معده است.
استفاده از شیر در قلیان و افزايش خطر رشد باکتري ها

یکي از باورهاي غلط میان مردم این است که استفاده از شیر به جاي آب در مخزن قلیان 
مي تواند از انتقال آلودگي ها به مصرف کننده جلوگیري کند. این باور کاملا اشتباه است و 
برعکس آن حقیقت دارد زیرا شیر محیط بسیار مناسبي براي رشد و بقاي میکروب ها 
و ویروس هاست. با توجه به مضرات ذکر شده در بالا توصیه مي کنم جوانان دخانیات را 
کنار بگذارند و دنبال ورزش، تفریح، سفر، طبیعت گردي و سرگرمي هاي سالم دیگر باشند.

حتما برایتان پیش آمده که کلیدتان را گم کرده باشید یا لباستان را جایي گذاشته باشید 
ولي فراموش کردید که کجا. حتي فراموشي از این هم بیشتر ممکن است اتفاق بیفتد؛ 
به صورتي که کسي را که قبلا دیده اید، نشناسید یا آدرس خانه تان را فراموش کنید. اختلال 
حافظه یک اختلال شایع در دنیاست و هر کس به نوعي آن را تجربه مي کند و البته در 
سالمندي بیشتر شایع است. این اختلال حافظه در هر سطحي که باشد براي سالمندان 
مشکل ایجاد مي کند و مي تواند آنها را از عملکرد روزانه شان باز دارد. آنچه باید به آن توجه کنیم 
این است که اختلال حافظه تا چه حدي نگران کننده است وتا چه حدي طبیعي است. در 
این زمینه دکتر پریسا طاهري، رئیس اداره سالمندان وزارت بهداشت نکته هاي قابل توجهي 
را در مورد اختلال حافظه بیان کرد و اهمیت این قضیه را تا آنجا دانست که یک کلینیک 

براي آن احداث شده است.
ابتدا برايمان بگويید آلزايمر و اختلال حافظه به چه نوع فراموشي گفته مي شود؟

اختلال حافظه امري شایع در جوامع بشري است و هر بزرگسالي تجربه اش را داشته ولي هر 
اختلال حافظه اي آلزایمر نیست. آلزایمر اختلال  شناختي پیش رونده است که غیرقابل برگشت 
است؛ به گونه اي که اختلال حافظه هر روز بیشتر مي شود. مثلا فردي که دچار آلزایمر مي شود 
صحبت مي کند ولي رواني کلام را به مرور از دست مي دهد، تشخیص فضا برایش مشکل 

خواهد شد و در عملکرد روزانه اش دچار مشکل مي شود.
ا اين اوصاف اختلال حواسي که به طور روزانه تجربه مي کنیم نمي تواند زمینه ساز 

آلزايمر باشد؟
ببینید، اختلال حواسي که بارها با آن مواجه بودیم پیشرونده نیست. به مجموعه اختلال هاي 
پیش رونده غیرقابل برگشت، دمانس گفته مي شود که آلزایمر شایع ترین آنهاست. جالب است 
بدانید هر 4 ثانیه در دنیا یک نفر به آلزایمر مبتلا مي شود. تشخیص اینکه اختلال حافظه از 
چه نوع است و چه دلایلي دارد، با پزشک است. پزشک متخصص باید تست کند، شرح حال 

بگیرد و براساس بررسي مجموعه علت ها تشخیص دهد.
چه عوامل خطرسازي فرد را دچار اختلال حافظه جدي مي کند؟

یکي از مهم ترین عواملي که فرد را دچار اختلال حافظه جدي مي کند، سن است؛ یعني 
افرادي که سنشان بالا مي رود بیشتر احتمال ابتلا به آلزایمر را دارند. اما این طور نیست که هر 
که سنش بالا رفت آلزایمر بگیرد. در برخي از کتاب ها آمده که هر فرد 85 سال به بالا 40 
تا 48 درصد احتمال دارد که به آلزایمر مبتلا شود. عامل دیگر سابقه فامیلي ابتلا به اختلال 
حافظه است و اگر پدر، مادر، خواهر یا برادر سابقه ابتلا به آلزایمر را داشته اند، فرد با مشاهده 
علائم اختلال حواس باید به پزشک مراجعه کند. متاسفانه خودتشخیصي و خوددرماني در 
کشور ما خیلي باب شده و سالمندان تحت تاثیر حرف دیگران قرار مي گیرند که مي گویند این 
حالت ها طبیعي است و مربوط به دوره سالمندي است بنابراین دیر به پزشک مراجعه مي کنند 

و پزشک، زمان مناسب براي درمان را از دست مي دهد.
يعني بیماري هاي مختلف رواني و جسمي مي توانند باعث اختلال حافظه جدي 

شوند؟
بله. افسردگي در سالمندي شیوع بالایي دارد و اگر فردي در میانسالي به افسردگي دچار و 
درمان نشده باشد، ریسک ابتلا به اختلال حافظه در او بیشتر است.ضربه مغزي عامل دیگري 
است که باعث کاهش سطح هوشیاري مي شود و توصیه ما این است که حتما کمربند و کلاه 

ایمني در هنگام موتورسواري فراموش نشود و بچه ها حتي در هنگام دوچرخه سواري کلاه 
ایمني بگذارند؛ چون ضربه مغزي ریسک ابتلا به آلزایمر را افزایش مي دهد. همچنین سکته 
مغزي و بیماري هاي قلبي و عروقي در صورتي که درمان نشود، ریسک ابتلا به آلزایمر را بیشتر 
مي کند. بیماري پرفشاري خون هم از مواردي است که خیلي خاموش و مرموز وارد زندگي 
فرد مي شود و احتمال بیماري آلزایمر را بالا مي برد. علاوه بر بیماري هایي که برشمردم، مصرف 
طولاني مدت برخي از داروها مثل داروهاي خواب آور که بسیاري از بیماران خودسرانه طولاني 

مصرف مي کنند نیز احتمال ابتلا به آلزایمر را بالا مي برد.
آلزايمر در خانم ها بیشتر است يا آقايان؟

خانم ها بیشتر از آقایان به آلزایمر مبتلا مي شوند که شاید یکي از دلایل آن کم بودن سطح 
سواد و تحصیلات آنها باشد و احتمال مي دهند در نسل بعدي که خانم ها تحصیلات عالي 

دارند این روند تغییر کند.
همه ما در زندگي مان دچار فراموشي و اختلال حافظه شده ايم. در چه صورتي 

بايد نگران اختلال حافظه باشیم؟
باید به روند بیماري دقت کرد که این کاري تخصصي است و پزشک باید آن را بسنجد. 
مثال مي زنم: ممکن است 2تا3سال باشد که فرد اختلال حواس دارد، اما جدیدا روند آن تعییر 
کرده باشد. به طور مثال امروز ناهار قورمه سبزي خورده ولي یادش مي رود یا فرزندش دیروز 
به منزل آنها آمده ولي فردا گلایه مند است که او چرا نمي آید به ما سر بزند. ولي این اختلال 
حافظه که برشمردیم ممکن است پیش رونده نباشد. گاهي اوقات سالمند اسم برخي افراد را 
فراموش مي کند یا نمازش را قاطي مي کند. مي بینید که تشخیص اینکه این علائم شروع 
آلزایمر است یا نه، به عهده پزشک است. چون ممکن است اختلال حافظه به دلایل دیگري 

بروز کند، همه باید بررسي شوند.
شما ابتداي گفت وگو به احداث کلینیک حافظه به دلیل شیوع بالاي اين بیماري 
هم اشاره کرديد. اين کلینیک چه خدماتي ارائه مي دهد و چه افرادي مي توانند 

مراجعه کنند؟
کلینیک تخصصي حافظه در دانشگاه علوم پزشکي شهید بهشتي پذیراي تمام افراد 
بزرگسالي است که از اختلال حافظه شکایت دارند. این کلینیک در بیمارستان طالقاني است 
و یک تیم تخصصي اعم از روان شناس، متخصص تغذیه و متخصص طب سالمندي در آن 
حضور دارند و تمام افراد بزرگسالي که به نوعي دچار اختلال حافظه شده اند، مي توانند به آن 
مراجعه کنند تا علت بررسي شود و پزشک تشخیص دهد اختلال حواسشان جدي است یا 

به عوامل دیگر مربوط است.
منظورتان اين است که عوامل ديگري غیر از مواردي که برشمرديد هم مي تواند 

در حافظه ما تاثیر بگذارد و براي مدتي ما را با اختلال حواس مواجه کند؟
بله، دقیقا همین طور است. گاهي ممکن است اختلال حواس ناشي از کمبود ویتامین در 
بدن باشد که با برطرف شدن کمبود، اختلال حافظه نیز برطرف شود. حتي بیماري هاي 
متابولیک مثل تیروئید، کمبود ویتامین D، اختلال کبد و کلیه پیش رونده مي تواند باعث 
اختلال حافظه شود. گاهي عارضه دارویي مي تواند روي حافظه تاثیر بگذارد و با تغییر دارو 
این حالت برطرف شود، بنابراین هر نوع اختلال حافظه نیاز به بررسي دارد و پزشک با ارزیابي 

شرح حال بیمار تشخیص مي دهد که اختلال حافظه نگران کننده است یا برطرف مي شود.

از كجا بفهمیم داریم آلزایمر مي گیریم؟

5593 آگهي موضوع ماده 3 قانون  و ماده 13 آئین نامه تعیین تکلیف 
اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي 94/9/18

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاك جعفریه تصرفات مالکانه مفروزي 
متقاضیان پروندههاي تشکیلي طبق قانون مذکور را بر اساس گزارش کارشناسان و به 

استناد مدارك موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تأیید نموده اند.
کلاسه   94/9/17 مورخ   139460330005001145 1ـرأی 
کدملی  به  محمدولی  فرزند  عزتی  محمدرضا  آقای   1394114430005000034
مزروعی  زمین  قطعه  از ششدانگ یک  دانگ مشاع  دو  به  نسبت   0601676823
بمساحت 427634 مترمربع قسمتی از پلاك 18 اصلی بخش جعفرآباد موسوم به 

حاجی آباد خریداری از مالک رسمی مرحوم سیدمحمد کاشانی زاده
کلاسه   94/9/17 مورخ   139460330005001146 2ـرأی 
کدملی  به  اسداله  فرزند  اقبال  زرین  اصغر  آقای   1394114430005000035
0383979668 نسبت به چهار دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی 
بمساحت 427634 مترمربع قسمتی از پلاك 18 اصلی بخش جعفرآباد موسوم به 

حاجی آباد خریداری از مالک رسمی مرحوم سیدمحمد کاشانی زاده
کلاسه   94/9/17 مورخ   139460330005001144 3ـرأی 
کدملی  به  محمدولی  فرزند  عزتی  محمدرضا  آقای   1394114430005000033
مزروعی  زمین  قطعه  از ششدانگ یک  دانگ مشاع  دو  به  نسبت   0601676823
بمساحت 546986 مترمربع قسمتی از پلاك 18 اصلی بخش جعفرآباد موسوم به 

حاجی آباد خریداری از مالک رسمی مرحوم سیدمحمد کاشانی زاده
کلاسه   94/9/17 مورخ   139460330005001143 4ـرأی 
کدملی  به  اسداله  فرزند  اقبال  زرین  اصغر  آقای   1394114430005000032
0383979668 نسبت به چهار دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی 
بمساحت 546986 مترمربع قسمتی از پلاك 18 اصلی بخش جعفرآباد موسوم به 

حاجی آباد خریداری از مالک رسمی مرحوم سیدمحمد کاشانی زاده
و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهي و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت 
رسمي صادر گردد با توجه به عدم دسترسي به مالکین مشاعي مراتب در دو نوبت به 
فاصله 15 روز آگهي تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضي داشته باشند ظرف مدت 2 
ماه از تاریخ انتشار آگهي نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد جعفریه تسلیم 
و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه 
مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائي تقدیم و گواهي آنرا به این اداره تحویل 
نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر 

به دادگاه نخواهد بود.
تاريخ انتشار اول: روزپنجشنبه 1394/9/26
تاريخ انتشار دوم: روز روزپنجشنبه 1394/10/10
محمدرضا خداياری ـ رئیس ثبت اسناد و املاک جعفريه

آگهی فقدان سند مالکیت
آقایان امیر علی و عباسعلی محمد یاری و فرخنده محمد چاهکی با ارائه یک برگ 
استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که سند مالکیت ششدانگ پلاك 280/789/927 
اصلی بخش پنج قم که در صفحه 98 دفتر 56 ذیل ثبت 10902 بنام حسین گنجی خانی 
صادره و تسلیم شده است سپس سه دانگ مشاع از آن طی سند 3210-86/10/19 دفتر 
50 قم به نامبرگان بالسویه انتقال قطعی شده است مفقود گردیده است لذا مراتب باستناد 
تبصره یک اصلاحی ماده 120 آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می 
گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزدخود ویا انجام معامله باشند مراتب 
را همراه با مدارك خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت 10 روز کتبا به این اداره اعلام و 
ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت 

مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد.
جعفر کاظمی- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم 

آگهی فقدان سند مالکیت
 آقای حسین خادمی مقدم با ارائه یک برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که 
سند مالکیت 2858.4 سهم مشاع از 25545 سهم ششدانگ پلاك 1/720/3536 اصلی 
بخش چهارثبت قم در صفحه 457 دفتر 78 ذیل ثبت 68351 بنامش ثبت و صادر شده 
و مقادیری از آن طی اسناد قطعی متعددی به غیر انتقال قطعی شده است مفقود گردیده 
است لذا مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی ماده 120 آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به 
تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام 
معامله باشند مراتب را همراه با مدارك خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت 10 روز کتبا 
به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس 
از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد.

جعفر کاظمی – رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم 
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اجتماعی 6

کارکرد هاي اجتماعي در امنیت پایدار

تقارب اجتماعي
تقارب یا نزدیک شدن اجتماعي، نقطه مقابل تباعد یا دور 
شدن است به این معنا که افراد جامعه با قرار گرفتن در کنار 
یکدیگر از اخبار اطرافیان خود مطلع شده و در غم شادي آنها 
شریک مي گردند. در واقع تقارب اجتماعي نوعي همبستگي و احساس قرابت و یا به عبارتي 
مسئولیت پذیري در برابر همنوعان ایجاد کرده که اگر به خوبي و بموقع در اجتماع اجرا شود. 
مي تواند همدردي و همگرایي را شکل داده و اعضاء جامعه را به هم گره بزند. با این کار قلبها 

بي تاب و بي قرارهم خواهند شد.
معمولاً نزدیکي جسم ها مقدمه نزدیکي قلبها و نزدیکي قلبها زمینه ساز خوبي ها و زیبایي 
هاي یک زندگي اجتماعي است. به همین دلیل بایستي از این سرمایه مهم بعنوان مصدر 
وحدت و یکپارچگي جامعه حفاظت کرده و با آفات و آسیب هاي آن نظیر دوعیت ها و 
تضادها مبارزه کرد. یک جامعه یکپارچه، بایستي خودکامگي و غضب و همچنین خودبزرگ 
بیني و غرور را کنار بگذارد بایستي از خشم و خشونت هاي نابجا فاصله بگیرد. زیرا اگر اینگونه 
امراض در شریانهاي ارتباطي آن جریان داشته باشند طعم در کنار هم بودن را نچشیده و 
انسجام را تجربه نخواهد کرد. کینه و سنگدلي عاملي براي گسستگي و تکه تکه شدن جامعه 
بوده که بایستي به سرعت از دامان جامعه برچیده شد. لازمه تحقق چنین شرایطي علاوه بر 
موارد اشاره شده، توجه به دستورات الهي و رهسپار شدن با انسانهاي موحد و تواضع پیشه 
است. کساني که قدرت و عظمت را فقط از آن پروردگار مي دانند و متقابلاً همه انسانها را 
بندگان کوچک او مي شمارند. آناني که توانایي فکري و جسمي و مالي خویش را فقط 
عنایات خداوند دانسته و بجاي تفاخر و تکبر از آن براي بندگي هر چه بهتر و نزدیک شدن 

به او استفاده مي نمایند.
با این توصیف ملاحظه مي گردد، یک ویژگي با ارزشي مانند تقارب تا چه اندازه مي تواند 
در اجتماع کارساز بوده و گره هاي فقر و ناامیدي را باز و دریچه هاي امید و آرامش را فتح 
نماید. تقارب اجتماعي در صورتي که به کارکردهاي واقعي خود از قبیل سرکشي به اقوام و 
دوستان و همسایه ها و دلجویي و مساعدت آنها برسد. خواهد توانست اندیشه هاي نگران 
را سامان بخشیده و جسم هاي راکد و زمین گیر شده را به حرکت در آورد. بدون تردید 
مماشات و همراه شدن قادر است فعالیت هاي اطمینان بخش و تلاش هاي خستگي ناپذیر 
را چند برابر کرده و بازار خدمتگزاري بدون منت را گسترش دهد. نباید فراموش کرد جنس 
تقارب بایستي از اخلاص و تعهد به منظور توزیع و توازن در توانمندي ها باشد. دقیقاً مدلي که 
نیْا وَ رفََعْنا  در آموزه هاي دیني به آن سفارش شده...نحَْنُ قَسَمْنا بیَْنَهُمْ مَعیشَتَهُمْ في الحَْیوه الدُّ
بعَْضَهُمْ فَوْقَ بعَْضٍ...)سوره مبارکه الزخرف آیه شریفه 32 ( چرا که نزدیک شدن هاي مزورانه 
و ریاکارانه و همگرایي هاي آلوده به خیانت، ضمن اینکه همنوایي و یاري رساني بحساب نمي 
آید. القابي نظیر سوءاستفاده هاي اخلاقي و سیاسي و اقتصادي را نیز به خود اختصاص داده و 
زمینه ناامني و زیرپا رفتن ارزشها را فراهم آورد. برقراري ارتباط بخاطر منافع سیاسي و دریافت 
رأي مردم که معمولاً در رفراندوم هاي عمومي انجام مي شود  و همچنین همراهي هایي که 
براي کسب منافع مالي و رسیدن به اهداف اقتصادي بوجود مي آیدو از همه مهمتر روابط 
نامشروع اخلاقي که به بهانه خیراندیشي و حمایت هاي فکري و عاطفي برقرار مي گردد از 

جمله مصداقهاي نامیمون تقارب اجتماعي بحساب مي آیند.
 فرمانده انتظامی استان قم 

راه حل بحران های زندگی چیست؟
افراد در زندگی روزمره با مشکلاتی روبه  رو می شوند که همواره در صدد حل آن هستند و 
بهترین راهکار برای رفع این معضلات اجرای درست و دقیق مهارت های زندگی است. فرد 
نخست باید مشکل خود را به طور واضح مشخص کند و همچنین از شخصیت خود شناخت 

کافی داشته باشد تا بتواند به طور موثر عمل کرده و مسئله را به درستی حل کند.
همدلی گام دوم مهارت زندگی است: البته این مهارت ها با همدلی نیز کسب می 
شوند. این گونه به فرد فرصت داده می شود تا با موقعیت های اجتماعی دیگر برخورد کند 
و با شناسایی افراد دیگر در موقعیت مشابه بتواند قدرت مقابله ی خود را در روبه  رو شدن با 
چالش های زندگی بالا ببرد. بهبود روابط اجتماعی با روابط بین فردی: اشخاص با داشتن 
یک رابطه سالم و موثر با دیگران می توانند در مواقع لزوم از آن ها راهنمایی و مشورت بگیرند و 
و به نحو دقیق و کامل خواسته ها و نیازهای خود را ابراز کنند. زمانی که روابط بین فردی یک 
شخص موفق باشد روابط اجتماعی و خانوادگی او نیز بهتر می شود.  حسین ناصری روانشناس 
می گوید: اگر افراد در روابط اجتماعی، خانوادگی و دوستانه خود فضای مثبتی را حاکم کنند، 
رابطه خود را به سمت بهتری هدایت می کنند. اشخاص باید اعتماد منطقی به یکدیگر داشته 
باشند. کمک کردن به دیگران باعث صمیمیت در ارتباط می شود. بهترین راهکار بهبود یک 
ارتباط بین فردی احساس راحتی در برخورد با دیگران است. اشخاص باید انتقادپذیر باشند 

و حس مقایسه و ارزیابی کردن نداشته باشند.
انتخاب های زندگی بايد عاقلانه باشد: تصمیم گیری برای رفع مشکل خاص مهم ترین 
و حساس ترین بخش زندگی هر انسانی است.انتخاب کردن چه مربوط به مسائل کم اهمیت 
یا پر اهمیت باشد در زندگی فرد تاثیر خود را می گذارد. چون زمانی که شخص درباره مسائل 
جزئی خود انتخاب درستی داشته باشد، در مراحل مهم و تاثیرگذار زندگی نیز موفق می شود 
و به طور حتم عاقلانه دست به انتخاب می زند و سنجیده عمل کند. نگار، 22 ساله، می گوید: 
در سن 20 سالگی با پسری آشنا شدم که وعده ازدواج را مطرح کرد و من بدون هیچ تفکر 
و تحقیقی پیشنهاد او را پذیرفتم، اما پس از مدتی دوستی مرا ترك کرد. این اتفاق آینده مرا 

تحت تاثیر قرار داد و اعتمادم نسبت به افراد اطرافم را از بین برد.
سازش بهترين راه حل رابطه مشترک: زمانی که زن و شوهر به خواسته های مقابل 
یکدیگر احترام بگذراند، به هم اعتماد داشته و صادق باشند، رابطه مشترك موفقی خواهند 
داشت. پذیرفتن خلا های شخصیتی زوجین توسط یکدیگر باعث می شود دو طرف زمانی 
که به اختلاف برمی خورند با توجه به این راهکار به تعامل برسند. زهرا، 23 ساله، خانه دار، 
می گوید: مدتی پیش نامزد کردم اما این اتفاق خوب خیلی زود تبدیل به بدترین روزهای 
زندگی ام شد. همسرم در هر مشاجره نقاط ضعف مرا مطرح می کرد و این رفتار باعث 
دعواهای شدید و قهرهای طولانی بین ما می شد. فکر می کنم این اختلاف به دلیل شناخت 
ناکافی و عدم دقت در انتخاب بود.  ناصری روانشناس می گوید: هنگامی که رابطه مشترك 
پر از ویژگی های مثبت باشد و طرفین از رفتارهای تخریب گر نسبت به هم استفاده نکنند، 
می توانند فضای صمیمی را بر ارتباط مشترك خود حاکم کنند. زمانی که زن و شوهر مثل 
دو دوست باشند و باعث آزردگی خاطر یکدیگر نشوند و اساس زندگیشان را بر صداقت 
وصمیمیت بگذراند می توانند کمی ها و کاستی های یکدیگر را راحت تر بپذیرند و از در کنار 
هم بودنشان لذت ببرند. افراد در مواجهه با مشکلات متفاوت عمل می کنند:  به گزارش 
باشگاه خبرنگاران ،زمانی که مشکلی ایجاد می شود برای حل آن از کم ضررترین و بهترین 
روش حل مسئله استفاده می شود. هر فرد با توجه به موقعیت شخصی، خانوادگی، اجتماعی 
و کاری خود دارای یک سری ویژگی های شخصیتی است. درجه اهمیت مسئله ای که ایجاد 
می شود در بین افراد مختلف ،متفاوت است. باتوجه به میزان اهمیت هر موضوع برای افراد 
باید بهترین راه حل از نظر خود شخص یا با مشورت با اشخاص کارشناس در مورد آن 
مسئله انتخاب شود. خلاقیت موجب موفقیت می شود: تفکر خلاق موجب می شود که 
شخص هر موقعیتی را ارزیابی کرده و با توجه به جنبه های مثبت و منفی دست به انتخاب 
بزند. شخص با در نظر گرفتن فکر خلاق خود می تواند راه حل های جدیدی برای مشکل 
پیش آمده ایجاد کند یا به اطلاعات تازه ای درباره مسئله خود دست یابد.توانایی حل مسئله 
اصلی ترین روش برای رهایی از مشکل است و اگرشخص بتواند هیجانات خود و دیگران را 
شناسایی کرده و نحوه تاثیر هیجان   ها بر رفتارها را بداند واکنش های مناسبی نسبت به آن ها 
نشان می دهد و اگر پاسخ های درستی به حالت های هیجانی داده نشود تاثیر منفی بر سلامت 

روانی خواهد گذاشت.

تنبلی یا تن آسایی به بی مسئولیتی قلمداد می شود که فرد مبتلا به 
آن، با تعویق و تاخیر انداختن امور از انجام وظایف خویش سرباز می زند 
و همواره سعی می کند با تراشیدن توجیه و دلیلی،علتی را برای اهمال 

و قصور و کم کاری خود مطرح سازد.
طبق بررسی های انجام شده،قریب به 95 درصد از مردم سراسر 
جهان به این نارسایی مبتلا هستند اما موضوع قابل بحث در شدت 
تن آسایی و تکرار و دفعات آن است.به عبارت دیگر می توان گفت 
اکثریت قریب به اتفاق انسان ها در پاره ای از اوقات نسبت به انجام 
برخی از امور بی حوصله و بی انگیزه می شوند که با توجه به شرایط 
روحی،روانی و جسمی که از آن برخوردار است طبیعی به نظر می 
رسد.اما زمانی که این رفتار از حالت مقطعی و دفعی به روال و قاعده ای 
مستمر مبدل می شود،یک چالش و معضلی جدی پدید می آید که 
زندگی و آینده فرد را تحت الشعاع قرار می دهد.عبدالرضا نامور،جامعه 
شناس و آسیب شناس اجتماعی در گفتگو با خبرنگار گروه اجتماعی 
باشگاه خبرنگاران در خصوص تنبلی و عوارض و نشانه های آن اظهار 
کرد:طبق ارزیابی های انجام شده،روحیه و خصیصه تنبلی در ایرانیان 
از متوسط جهانی بالاتر است و به عبارت دیگر می توان گفت یکی از 
خصوصیات منفی برخی از ایرانیان معطوف به تن آسایی و تنبلی می 
شود.وی افزود:با تحقیقات و پژوهش های انجام شده،مشخص گردیده 
که تنها برخی از اقوام عرب و آفریقایی ها در تنبلی،گوی سبقت را  
ربوده اند.نامور عنوان کرد:در برخی اشعار و ضرب المثل های ایرانی 
نیز رگه هایی از این خصوصیت رفتاری دیده و مشاهده می شود که 
عباراتی همچون)هر چه پیش آید خوش آید(،)چو فردا شود فکر فردا 

کنیم(و...از عقبه رفتاری چنین روحیه ای حکایت دارد.
این جامعه شناس و آسیب شناس اجتماعی افزود:تنبلی منحصر به 
قشر و طبقه خاصی نیست و در گروه های مختلف اجتماعی می توان 
تا حدودی این رفتار ناخوشایند را حس و مشاهده کرد.وی گفت:عدم 
رغبت و تمایل دانشجویان در دانشگاه ها به مطالعه و تحصیل،پایین 
بودن میزان کار مفید در ادارات، میزان و سرانه مطالعه پایین در 
جامعه،میل و رغبت بسیار به اشتغال در ادارات و تمایل حداقلی برای 
پرداختن به مشاغل مهارتی،وجود تعطیلات بسیار در طول سال و...از 
نشانه هایی به شمار می رود که تا حدودی اثبات کننده شیوع تنبلی 
در جامعه است.نامور عنوان کرد:البته نمی توان اینچنین ادعا کرد که 

تمامی آحاد جامعه گرفتار تنبلی هستند،اما با یک بررسی اجمالی می 
توان به شیوع بالای تنبلی پی برد.
*عوارض و تبعات تن آسايی

رضا کرم ترابی،جامعه شناس و آسیب شناس اجتماعی در تشریح 
عوارض و تبعات تنبلی گفت:شیوع تنبلی و تشدید این ناهنجاری 
رفتاری می تواند مسبب و عاملی برای بروز مشکلات بسیاری برای فرد 
و جامعه شود.وی افزود:رکود،رخوت و ایستایی از اصلی ترین عوارض 
تنبلی و تن آسایی است،زیرا پویایی و بالندگی در فرد را به حاشیه می 

برد و کور می کند و بطور طبیعی در چنین شرایطی میل و رغبت 
چندانی برای فعالیت مستمر تلاش و کوشش جدی وجود ندارد.کرم 
ترابی عنوان کرد:فرد تنبل همواره می کوشد تا برای کم کاری و رخوت 
خود دلیل تراشی کند و با ساختن توجیهات و بهانه هایی مختلف 
همواره از مسئولیت ها و وظایف محوله شانه خالی کند.وی افزود:رمز 
پیشرفت و توسعه بسیاری از کشورهای جهان تلاش وپشتکار است و 
بیش از آنکه منابع و امکانات در توسعه و شکوفایی یک جامعه نقش 
داشته باشد این ممارست و روحیه تلاشگری است که جامعه و کشور 

را به سمت فتح قله های پیشرفت سوق می دهد.این جامعه شناس و 
آسیب شناس اجتماعی گفت:به واقع در سایه تلاش و کوشش است که 
منابع و امکانات ساخته و فراهم می شوند و فرد تنبل نمی تواند از آنچه 
که وجود دارد به نحوی حداکثری بهره برداری کند.کرم ترابی عنوان 
کرد:احساس خود کم بینی،روحیه شکست پذیری از تبعات ناخوشایند 
تن آسایی است و با سیر و مطالعه ای در جامعه ایران نیز براحتی 
به این نکته پی می بریم که تمامی پیشرفت ها به یمُن فعالیت و 
روحیه جهادی رقم خورده است و رمز پیشرفت و پیروزی در این مولفه 

تاثیرگذار خلاصه می شود.
روش ها و راهکارهای موثر در مهار تنبلی

فاطمه حق گو،جامعه شناس و آسیب شناس اجتماعی در تشریح 
راهکارهای موثر در پیشگیری و مهار تنبلی و تن آسایی گفت:تربیت و 
آموزش اصلی ترین مولفه در جلوگیری از بروز چنین ناهنجاری رفتاری 
محسوب می شود.وی افزود:ریشه اصلی و سنگ بنای تنبلی یا کوشایی 
در کودکی گذاشته می شود و در واقع در این مقطع سنی است که پایه 
و بنیاد اصلی شخصیتی و رفتاری در فرد ساخته و پرداخته می شود.

جامعه شناس و آسیب شناس اجتماعی عنوان کرد:خانواده و آموزش 
و پرورش دو نهاد اصلی در نظم پذیری و تقویت روحیه تلاشگری 
در جامعه محسوب می شوند و به واقع در هر کشوری این دو نهاد 
اجتماعی است که فرآیند مسئولیت پذیری را در فرد تقویت می کنند.

حق گو گفت:اگر کشوری مثل ژاپن در بالاترین سطح تلاشگری قرار 
دارد این موهبت را آموزش و پرورش و نهادهای تربیتی این کشور ایجاد 
کرده اند و در این جامعه از دوران کودکی،افراد مسئولیت پذیر تربیت 
می شوند.وی افزود:تقسیم وظایف و واگذاری مسئولیت به مقتضیات 
سن کودکان و نوجوانان،اصلی ترین راهکار و شیوه برای ارتقای روحیه 
تلاشگری در فرد محسوب می شود و هر آنچه در این عرصه بیشتر 
فعالیت و برنامه ریزی شود، روند توسعه رشد و شکوفایی جامعه و کشور 
نیز با سرعت و شتاب هر چه بیشتری طی خواهد شد.حق گو یادآور 
شد:دین و شریعت اسلامی نیز تاکید بسیاری بر کار،تلاش،کوشش و 
پشتکار دارد و در شرایطی که موازین و شعائر اسلامی و اعتقادی ما 
نسبت به این امر خطیر حساسیت و تاکید ویژه ای دارد،باید با آموزش 
های صحیح نظری و عملی، روحیه و رویکرد جهادی در فرد فرد جامعه 

متجلی شود که یقینا سعادت دنیا و آخرت در این امر نهفته است.

ایران از بیماری »تنبلی اجتماعی« در رنج است!

چرا از كار می گریزیم؟
کاظم   مجتبایی

همه انسان ها از ابتدا تا پایان عمرشان نیازهای متعدد 
و متفاوتی را در خود می یابند که یکی از مهم ترین 
این خواسته ها، همراهی و پشتیبانی جنس مخالف 
در زندگی است. دختران و پسران جوان به دنبال 
یافتن فردی هستند که بتوانند نیازهای عاطفی شان 
را به درستی پاسخ دهد و در مراحل مختلف زندگی 

پناهگاهشان باشد.
آنها برای برآورده کردن این نیازها و احساس امنیت 
و تشکیل خانواده روی می آورند.  ازدواج  به  بیشتر 
بنابراین ، نکته مهم و ضروری انتخاب شخص مناسب 
برای ازدواج است که با فرهنگ خانوادگی و خصوصیات 
اخلاقی فرد همتایی داشته باشد. در شهرهای بزرگ 
امروزی افراد با قومیت ها و فرهنگ های مختلف ساکن 
هستند و به همین دلیل شناخت طرف مقابل در گرو 
تعقل نسبت به رفتار فرد و خانواده اش و زمانه بیشتر 
برای آشنایی و مشاهده نحوه زندگی آن ها است. به 
منظور تصمیم گیری قطعی برای ازدواج یا عدم ازدواج، 
خانواده ها دوره ای کوتاه، اما مفید نامزدی را برای رفت  
وآمد بیشتر و شناخت کامل تر طرفین از یکدیگر در 
نظر می گیرند. عده ای در این مرحله از مسیر اصلی 
خارج می شوند و تمام توجه شان را به نکات فرعی و 

گذرا معطوف می کنند.
  روياهای عاشقانه مانعی برای شناختن افراد!

و  شیرین ترین  از  معمول  طور  به  نامزدی  دوران 
است.  فرد  هر  زندگی  روزهای  هیجان  انگیزترین 
دختران و پسران در این دوره از زندگی برای سپری  
کردن وقت بیشتر با یکدیگر به گردش می روند و در 
کافه ها و رستوران ها به هم صحبتی می پردازند. آن ها 

طرف مقابلشان را به دوستان و آشنایان معرفی و در 
برخی مواقع در مهمانی ها و مراسم های رسمی آن ها به 
صورت خانوادگی شرکت می کنند. گاهی در این میان 
پاره ای جوانان به علت عدم درك صحیح از ایجاد و الزام 
دوره نامزدی، تنها تفریحات و خوش گذرانی های این 
دوره را مدنظر قرار می دهند. برخی به طور ناباورانه ای 
این  خنده های  و  گفت  وگو  عاشقانه،  واژه  های  در 
مدت کوتاه از زندگی غرق می شوند و روزهای مهم 
و آینده ساز زندگی شان را به جای دقت نسبت به 
رفتارهای طرف مقابل و تکاپو برای به دست   آوردن 
از فرد و خانواده اش در  نیاز  اطلاعات مهم و مورد 
رویاهای عاشقانه و بی خیالی سیر می کنند. این دسته 
از جوانان فکر می کنند که نامزدی به معنای ازدواج 
است و راه برگشتی وجود ندارد. آن ها در تصاویر زیبا 
و روزها و لحظه های گرم این مرحله از زندگی مبهوت 

می شوند و دورشان نمی اندازند.
الهه، 29 ساله، کارشناس ارشد مدیریت اجرایی، 
در  ماه طول کشید.  نامزدی ام 5  "دوران  می گوید: 
این برهه از زمان به تنها چیزی که فکر می کردم 
معیارهایم و مطابقت رفتار همسرم با عقایدم بود. من 
همسرم را با چشمان باز انتخاب کردم و بعد از گذشت 
6 سال از ازدواجم، احساس خوشبختی و رضایت 

نسبت به زندگی ام دارم."
 وقتی برای شادبودن از مسیراصلی 

خارج می شويم!
 ، خبرنگاران  باشگاه  اجتماعی  بخش  گزارش  به 
اگرچه روزهای نامزدی از شادترین دوران زندگی افراد 
به حساب می آید، اما حساسیت ها و پیچیدگی های 

افراد در  این مرحله  خاص خودش را هم دارد. در 
ابتدای جاده زندگی مشترك قرار می گیرند و باید با 
دقت و زیرکی راه را از بی راهه تشخیص دهند. اغلب، 
کسانی که از ازدواج و در کل زندگی مشترك تصویر 
رویایی دارند و از مسأله ای به این مهمی، فقط جشن 
و شادی های ظاهری آن  را به یاد می آورند، از مسیر 
حساس نامزدی با بی تفاوتی و بی توجه به نکات عقلانی 
عبور می کنند. از طرف دیگر برخی جوانان در زندگی 
مجردی شاد و راضی نبوده اند به همین دلیل فرار را به 
قرار ترجیح می دهند. آن ها بدون شناخت و پیش بینی 
آینده به سمت جلو و ازدواج بدون فکر حرکت می 
کنند.  این گروه از جوانان با آغاز زندگی مشترك و 
رفتن زیر یک سقف، تازه به فکر شناخت تفاوت ها و 
تفاهم هایشان می افتند. آن ها به علت عدم دقت در 

انتخاب و شناخت معیارهایشان، خود، طرف مقابل 
و همچنین خانواده ها را دچار زحمت و رنج فراوان 
می کنند و تاوان بزرگی مثل طلاق یا ادامه زندگی 

پرتنش و اجباری را متحمل می شوند. 
انگلیسی، درباره  شیوا، 35 ساله، کارشناس زبان 
انتخاب همسر سابقش می گوید: " قبل از عقد هر 
روز به خارج از شهر و شهربازی می رفتیم، در آن موقع 
کمتر پیش می آمد که درباره مسائل مهم زندگی 
صحبت کنیم 20 ماه بعد از ازدواج متوجه شدم که 
رفتارها و عقاید همسرم با معیارهایم مطابقت ندارد. 
در نهایت بعد از یک سال زندگی پرتنش از هم جدا 

شدیم."
دکتر ربابه غفارتبریزی، روان شناس، شناخت طرفین 
قبل از عقد را بسیار مهم می داند و در این باره می 

گوید: " افرادی که در دوران نامزدی در جهت شناخت 
طرف مقابل خود تلاش نمی کنند، افرادی ظاهربین 
هستند که شاید در خانواده و خانه پدری، کمبودهایی 

نیز داشته اند."
نامزدی دوران سرنوشت ساز يک زندگی

بعضی از جوانان به دلیل سخت گذشتن زندگی شان 
در سال های مجردی، نامزدی را با دوران استراحت و 
تفریح اشتباه می گیرند و ظاهربینی همیشگی شان را 
در این دوره مهم و سرنوشت ساز نیز کنار نمی گذارند.

در  چقدر  زندگی  از  مرحله  این  که  بدانیم  اگر 
آینده مان نقش مهم و مؤثری دارد و انتخاب آگاهانه 
همسر در این دوران خوشبختی مان را رقم می زند، 
بی شک با عقل و تأمل بیشتر به شناخت دختر یا پسر 

مورد علاقه مان می پردازیم.

جوانان ایرانی نامزدی خود را چگونه می گذرانند؟

فرمانده انتظامی شهرستان زابل از دستگیری فردی که با سوء استفاده از اطلاعات بانکی 
پدربزرگش، مبلغ 77 میلیون و 200 هزار ریال را به صورت غیر مجاز از حساب وی برداشت 

کرده بود، خبر داد.
سرهنگ محمدنوربخش گفت:با توجه به دریافت شکایتی مبنی بر برداشت غیر مجاز از حساب 
بانکی یکی از شهروندان بررسی موضوع در دستور کار تیمی از کارشناسان پلیس فتا قرار گرفت.  
وی افزود: در بررسی فنی کارشناسان پلیس فتا از حساب شاکی پرونده مشخص شد مبلغ 77 
میلیون و 200 هزار ریال به صورت غیر مجاز  طی چند تراکنش از حساب وی برداشت شده 

است.  
نوربخش با اشاره به انجام اقدامات تخصصی کاراگاهان پلیس فتا،از شناسایی عامل برداشت غیر 
مجاز خبر داد و گفت: این فرد که نوه شاکی بوده پس از دستگیری توسط پلیس ،در تحقیقات 
فنی به این موضوع اشاره کرده که با توجه به اینکه رمز عابر بانک پدربزرگ وی در کنار کارت 
بانکی او بوده ،با برداشتن آن اقدام به برداشت غیر مجاز به مبلغ 77 میلیون و 200 هزار ریال 

کرده است.
 فرمانده انتظامی شهرستان زابل با اشاره به معرفی متهم به مراجع قضایی،از شهروندان خواست 
به منظور پیشگیری از فرصت طلبی افراد سودجو ،رمز عبور و اطلاعات حساب بانکی خود را به 
هیچ عنوان در اختیار دیگران قرار ندهند و با تغییر دوره ای رمز عابر بانک خود ضریب امنیت 

آن را بالا ببرند.

دامادِخانواده، مزاحم اینترنتی از آب درآمد
رئیس پلیس فتا بوشهر از شناسایی و دستگیری فردی که با انتشار شماره تلفن خواهر 

همسرش در فیس بوك باعث ایجاد مزاحمت برای وی شده بود، خبر داد.
به گزارش فارس به نقل از پایگاه اطلاع رسانی پلیس فتا )www.cyberpolice.ir(، سرهنگ 
داریوش پورسعید رئیس پلیس فتا بوشهر با اعلام این خبر اظهار داشت: پلیس فتا شهرستان 
دشتستان در پی شکایت مرد جوانی مبنی بر ایجاد مزاحمت افراد ناشناس برای همسرش از 

طریق شبکه اجتماعی موضوع را در دستور کار قرار داد.
وی افزود: در بررسی های انجام شده و مهندسی اجتماعی توسط کاراگاهان مبارزه با جرائم 
سایبری مشخص شد فرد مزاحم نسبت به انتشار شماره تلفن خانم مورد نظر در فیس بوك اقدام 
نموده که این امر موجب مزاحمت های فراوان و به خطر افتادن کانون گرم خانواده آنها شده است.

رئیس پلیس فتا استان بوشهر اظهار داشت: کاراگاهان پلیس با توجه به حساسیت موضوع، تیم 
عملیاتی تشکیل داده و با اقدامات فنی و میدانی و شناسایی این فرد مشخص شد، انتشار دهنده 

شماره تلفن داماد خانواده بوده است.
سرهنگ پورسعید در ادامه افزود: متهم کمتر از 48 ساعت شناسایی و به این پلیس انتقال 
داده شد که در بازجویی های اولیه منکر هرگونه جرمی شد ولی با شواهد و قرائن موجود لب 
به اعتراف گشود و گفت که هدفش شوخی کردن با وی بوده و اصلاً فکر نمی کرد  که خواهر 

خانمش شکایت کند.
وی ادامه داد: در این خصوص متهم به همراه پرونده متشکله برای سیر مراحل قضایی تحویل 

مرجع ذیصلاح داده شد.
رئیس پلیس فتای استان بوشهر با هشدار به استفاده کنندگان از شبکه های اجتماعی خاطر 
نشان ساخت: از رمز های عبور که حدس زدن آن برای دیگران آسان و ممکن است استفاده 
نکنیم  و آنها را در فواصل زمانی مختلف تغییر دهیم؛ دقت شود استفاده از نرم افزارهای پروکسی 
و فیلترشکن موجب دستیابی مجرمان سایبری به اطلاعات شخصی و گوشی شما می شوند؛ 
در صورت مواجهه با این موارد کاربران مزاحم را مسدود کرده و موضوع را با پلیس فتا در میان 

گذارید.
وی گفت: از قرار دادن رمز عبور سیستم های رایانه ای و اینترنت شخصی خود به دیگران 
اجتناب کنید و در صورت فروش گوشی همراه هوشمند خود، اطلاعات و نرم افزارهای نصب 
شده و حساب های کاربری خود را   غیر فعال )deactive( کرده و پس از تنظیم به حالت 
کارخانه حافظه داخلی آنرا فرمت کنید و در صورت امکان حافظه داخلی)رم( را در اختیار دیگران 

قرار ندهید.

هک گوشی  های هوشمند با اینترنت مجانی

متهم 2۰ ساله دستگیر شد

رئیس پلیس آگاهي استان قم خبرداد:

 دستگیری مسافراني با 46 فقره سرقت در قم

فرمانده انتظامي استان چهارمحال و بختیاري خبرداد:

کشف 63 قطعه شيء عتیقه و 99 سکه تقلبي 

جانشین فرمانده انتظامي استان کردستان خبرداد:

  توقیف محموله چهار میلیاردي تلفن همراه قاچاق 

جانشین فرمانده مرزبانی ناجا خبر داد 

کشف 5۰۰ تن برنج قاچاق از 16 شناور توقیفی 

رئیس پلیس فتا فرماندهی انتظامی استان فارس از دستگیری فردی خبر داد که با 
ارائه اینترنت مجانی اقدام به هک گوشی های هوشمند و سرقت اطلاعات افراد استفاده 

کننده از این وای فای می کرد.
 ،)www.cyberpolice.ir( به گزارش فارس به نقل ازپایگاه اطلاع رسانی پلیس فتا
سرهنگ سیدموسی حسینی اظهار داشت: چندی پیش چند نفر از شهروندان با مراجعه 
به پلیس فتا اعلام کردند که فردی ناشناس که تمام اطلاعات شخصی آنان را دارد با 

تهدید به انتشار این اطلاعات در فضای مجازی قصد اخاذی را دارد.
رئیس پلیس فتا فرماندهی انتظامی استان فارس گفت: با توجه به اینکه اکثریت این 
افراد در یک محله و محدوده از شهر بودند تحقیقات در این زمینه توسط کاراگاهان این 
پلیس آغاز و مشخص شد همگی این افراد از یک وای فای رایگان بدون پسوورد استفاده 

کرده اند.
سرهنگ حسینی ادامه داد: پس از اقدامات فنی توسط کارشناسان این پلیس، متهم 

شناسایی و پس از کسب دستور مقام قضایی دستگیر شد.
وی افزود: متهم پسری 20 ساله بود که برای دستیابی به اهداف پلید خود، وای فای 
خود را بدون هیچ گونه رمز و پسوورد درون منزل برای استفاده عموم و در نتیجه سوء 

استفاده از اطلاعات قربانیان قرار داده بود.
رئیس پلیس فتا فرماندهی انتظامی استان فارس از شهروندان درخواست کرد: به هیچ 
وجه از وای فای های رایگان ارائه شده استفاده نکنند و همچنین فایل های شخصی خود 
را از روی گوشی یا تبلت و هرگونه دستگاه دیجیتال خود حذف کرده یا به حافظه های 

جانبی قابل حمل انتقال و نگهداری کنند.

از  استان  انتظامي  فرماندهي  آگاهي  پلیس  رئیس 
دستگیري دو سارق کش روزن و اعتراف متهمان به 46 

فقره سرقت در قم، خبر داد.
پایگاه  با خبرنگار  گفتگو  در  کرمي  احمد  سرهنگ 
خبري پلیس، گفت: در پي سرقت گوشي تلفن همراه 
یکي از زائران در حرم مطهر، متهم توسط مأموران آگاهي 

استان قم شناسایي و بلافاصله دستگیر شد. 
کرمي افزود : در ادامه با انتقال وي به پلیس آگاهي 

متهم در تحقیقات مأموران از همدستي فردي دیگر پرده 
برداشت و صراحتاً به 46 فقره سرقت گوشي تلفن همراه 

و وجه نقد در قم اعتراف کرد. 
رئیس پلیس آگاهي فرماندهي انتظامي استان با اشاره 
به اینکه متهم اهل یکي از استان هاي همجوار قم است، 
افزود: وي اذعان کرد براي سرقت هر هفته به قم سفر 
کرده و با همدستم برخي مغازه ها را شناسایي و از غفلت 

صاحب مغازه استفاده مي کردیم. 

وي در ادامه با اشاره به دستگیري همدست وي، گفت: 
در این پرونده تاکنون تعدادي از مالباختگان شناسایي و 
همچنان تلاش جهت شناسایي سایر مالباختگان ادامه 

دارد. 
بر هوشیاري  به کسبه مبني  کرمي  ضمن هشدار 
بیشتر، تاکیدکرد: چنانچه در مغازه تنها هستند هرگز 
براي آوردن اجناس محل کار خود را در حضور مشتري 

ترك نکنند.

فرمانده انتظامي استان از کشف 63 قطعه شيء عتیقه مربوط به قرن هشتم و نهم 
هجري و 99 سکه تقلبي در شهرستان "اردل"، خبر داد.

به گزارش خبرنگار پایگاه خبري پلیس، سردار نورعلي یاري گفت: در پي دریافت 
گزارش مردمي در خصوص قاچاق اشیاء عتیقه در محور "اردل- خوزستان"، موضوع 
به صورت ویژه در دستور کار ماموران فرماندهي انتظامي شهرستان "اردل" قرار گرفت. 
وي گفت: در اجراي این طرح، ماموران پس از انجام هماهنگي با مقام قضائي طي 
عملیات ایست و بازرسي در این محور یک دستگاه سواري پژو 405 حامل اشیاء عتیقه 

را متوقف کردند. 
یاري افزود: طي بازرسي از این خودرو، 63 قطعه شيء عتیقه و 99 سکه تقلبي کشف 

و در این ارتباط دو متهم نیز دستگیر شد. 
فرمانده انتظامي استان چهارمحال و بختیاري تصریح کرد: با تحویل اشیاء مذکور به 
اداره کل میراث فرهنگي استان، کارشناسان این اداره، اشیاء مورد نظر را داراي ارزش 

تاریخي و متعلق به قرن هشتم و نهم هجري اعلام کردند. 
یاري خاطرنشان کرد: این اموال، آثار باستاني و میراث ملي ایران است و پلیس نخواهد 
گذاشت در اختیار قاچاقچیان و افراد سودجو قرار گیرد از این رو از تمام مردم درخواست 
مي شود هرگونه اطلاع خود از فعالیت قاچاقچیان میراث فرهنگي را براي اقدام سریع 
و ضربتي پلیس از طریق ارسال پیامک یا تماس تلفني به فوریت هاي پلیسي 110 

گزارش کنند.

جانشین فرمانده انتظامي استان از کشف یک محموله 
گوشي تلفن همراه قاچاق به ارزش چهار میلیارد ریال خبر 

داد. 
پایگاه  خبرنگار  با  درگفتگو  آژنگ   جعفر  سرهنگ 
با  "قروه"  خبري پلیس، گفت: ماموران پلیس آگاهي 

کار اطلاعاتي دقیق خود از تردد یک دستگاه سواري 
پژو پارس حامل گوشي تلفن همراه قاچاق در محور 
"قروه -همدان" با خبر شده و بلافاصله به محور مذکور 
و  زني  مدتي گشت  از  پس  افزود:  کردند.وي  عزیمت 
کنترل نامحسوس خودروهاي عبوري، خودروي حامل 

کالاي قاچاق شناسایي شده و در پي تعقیب و گریزي 
طولاني با تلاش ماموران، متوقف شد. جانشین فرمانده 
انتظامي کردستان خاطرنشان کرد: در بازرسي از خودرو 
429 دستگاه انواع تلفن همراه خارجي قاچاق به ارزش 

تقریبي چهار میلیارد ریال کشف شد.

جانشین فرمانده مرزبانی نیروی انتظامی از کشف 500 تن برنج قاچاق و دستگیری 32 
قاچاقچی در مرزهای جنوب غرب کشور خبر داد. 

به گزارش روز چهارشنبه ایرنا از پایگاه خبری پلیس، سردار احمد گراوند، ارزش ریالی 

محموله 500 تنی برنج قاچاق را بیش از 25 میلیارد ریال عنوان کرد.گراوند گفت: مبارزه 
با قاچاق از وظایف اصلی مرزبانی ناجاست که موفقیت های خوبی را با کمک اطلاعاتی 

مرزنشینان در این زمینه به دست آورده ایم.
وی اظهار کرد: در این راستا ماموران پایگاه های دریابانی آبادان و ماهشهر با اشرافیت 
اطلاعاتی، طی عملیاتی غافلگیرانه علیه قاچاقچیان در سواحل خلیج فارس، 16فروند شناور 

قاچاقچیان را شناسایی و توقیف کردند.

نوه ای که جیب پدربزرگ را خالی کرد

آگهی مزايده اموال غیرمنقول نوبت اول
به موجب اجراییه صادره از شعبه 13 دادگاه عمومی حقوقی قم که در شعبه 9 اجرای 
احکام مدنی قم به شماره 5/91ج/182 – و پرونده 1/91ج/851-ثبت گردیده له آقای 
مهدی شیرازی علیه حسین امیر مقدم محکوم علیه محکوم است به پرداخت مبلغ 
/524/728/501ریال درحق محکوم له و مبلغ 26/236/425 ریال به عنوان نیم عشر 
دولتی در حق صندوق دولت، محکوم له در قبال طلب خود ملک از محکوم علیه معرفی 
کرده است که کارشناس به شرح ذیل نظریه خود را ارائه داده است ضمنا ماده 51 قانون 

اجرای احکام مدنی قابل اجرا می باشد.
قسمتی از پلاك ثبتی 280 فرعی از پلاك یک اصلی واقع در بخش چهار قم به استحضار 
می رساند به اتفاق آقای مهدی شیرازی از محل مورد نزاع بازدید و معاینه محلی بعمل آمد 

که گزارش کارشناسی آن به شرح آتی تقدیم می گردد.
براساس ارائه خواهان ملک مورد نظر به آدرس انتهای بلوار شهید کریمی – بعد از فلکه 
جوان – روبروی آپارتمان های نظام پزشکی )دیوار گلی( بوده که با توجه به سند ارائه شده 
با شماره 157916 مورخه 87/8/19 تنظیمی در دفتر اسناد رسمی شماره 3 بر طبق اقرار 

طرفین مورد معامله به مساحت 95 متر مربع به صورت مشاع از پلاك مذکور می باشد.
با عنایت به موارد فوق، متراژ زمین و بررسی های صورت گرفته قیمت هر متر مربع از 
زمین متنازع فیه با کاربری زارعی به میزان2/800/000 ریال تعیین شده وارزش کل ملک 
مزبور به مساحت نود وپنج متر مربع مجموعا 266/000/000 )دویست و شصت و شش 

میلیون( ریال برآورد و اعلان می گردد.
لذا مقررگردیده مورد فوق الذکر در تاریخ 94/10/27 ساعت 8/30 الی 9 صبح به آدرس 
قم ، خ ساحلی ، جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد اجرای احکام مدنی اتاق 
مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش برسد. لذا افرادی که قصد بازدید از مورد مزایده را 
دارند می توانند در مدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از مورد مزایده بازدید 
و در صورت تمایل درجلسه مزایده شرکت نمایند قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و 
به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهند واگذار می گردد. برنده مزایده باید ده درصد 
از  مبلغ پیشنهادی را فی  المجلس نقدا و مابقی آن ظرف یکماه از تاریخ مزایده بپردازد 
این آگهی یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج میگردد جهت  اطلاعات بیشتر 

به واحد مراجعه نمائید.
دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم – رضا زارعی 
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در شرایطی که رسانه ها و برخی فعالان تندرو جریان 
اصولگرا حملات به سیدحسن خمینی را پس از اعلام نامزدی 
ایشان برای انتخابات خبرگان رهبری آغاز کرده اند و حتی 
به ایشان درباره »قرار گرفتن در سناریوی فتنه گران« و یا 
»انحراف از خط امام« هشدار می دهند؛ تعدادی از چهره 
های شاخص تشکل های اصلی اصولگرایان همچون جامعه  
مدرسین حوزه علمیه قم و جامعه روحانیت مبارز از نامزدی 
یادگار امام استقبال کرده اند و حتی چهره های چون دبیر کل 
موتلفه اسلامی اعلام نامزدی ایشان را به صورت مستقل و 

فراجناحی مورد تایید قرار داده اند. 
مواضع و اظهاراتی که نشانگر همراهی و همسویی نیروهای 
ریشه دار انقلاب و شاگردان و منصوبان امام و رهبری- فراتر 
از جناح بندی های معمول سیاسی- با یادگار امام است و 
روشن می کند تحرکات رسانه ای و سیاسی نیروهایی که به 
ویزه در هشت سال دولت احمدی نژاد زمینه شکاف در بین 
جریان های اصلی و اصیل سیاسی را ایجاد کردند و در نهایت 
هم، حتی از سوی اصولگرایان به عنوان »حلقه انحرافی« و 
»جریان انحرافی« شناخته شدند؛ مورد تایید نیروهای ریشه 

دار وفادار به نظام و دوستدار امام و رهبری نیست.

آیت الله ابراهیم امینی:
به سیدحسن گفتم شرکت کنید

آیت الله ابراهیم امینی، عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، با 
ابراز خرسندی از حضور یادگار امام در انتخابات مجلس خبرگان به 
نشریه »حریم امام« گفت: من قبلا به ایشان گفتم که شما در انتخابات 
خبرگان شرکت کنید؛ زیرا با این کار هم وزن مجلس خبرگان افزایش 
پیدا می کند و هم خود ایشان در این شرایط می توانند وظایف خود 
را انجام دهند. من موافقم که ایشان این کار )حضور در انتخابات( را 
انجامدهند و به ایشان اصرار کردم. آقای سیدحسن خمینی با اعلام 
حضور خود کار بسیار خوبی کردند و امیدواریم که ایشان انشاءالله 

موفق باشند و زمینه ها برای این کار فراهم شود.

آیت الله مرتضی مقتدایی:
انشاءالله تصمیمی مبارک است

آیت الله مرتضی مقتدایی، مدیر شورای عالی حوزه عملیه قم و 
عضو جامعه مدرسن حوزه علمیه قم، نیز در خصوص اعلام حضور 
اظهار داشت:  انتخابات مجلس خبرگان رهبری  امام در  یادگار 
انشاءالله تصمیمی که ایشان گرفته اند مبارک است و امیدوار 
هستیم که ایشان با جایگاه و محبوبیتی که میان مردم دارند و با 
انتسابی که به بنیانگذار جمهوری اسلامی ایران دارند، موفق باشند. 
امیدوارم ایشان در مجلس خبرگان با توجه به انتساب شان به امام و 
علاقه و انسی که با رهبری دارند، بتوانند منشاء خیر و برکت باشند. 
ما از درگاه خدای بزرگ صحت، سلامتی و موفقیت برای ایشان می 
خواهیم و دعا می کنیم که انشاءالله مورد عنایت امام زمان ارواحنا 

له الفداء واقع شود.

آیت الله مسعودی خمینی:
نامزدی حسن آقا جناحی نیست

آیت الله مسعودی خمینی، دیگر عضو جامعه مدرسین حوزه 
علمیه قم نیز با اشاره به اهمیت یادگار امام به انتخابات مجلس 
خبرگان از جهات مختلف اظهار داشت: ایشان اولا نوه امام رحمه 
الله هستند و این انتساب، انتساب خوبی است؛ ایشان همچنین از 
سادات محترم هستند که جایگاهی والاتر و مورد توجه بیشتر است. 
حاج حسن آقا دارای ذوق، سلیقه، رفتار و درک خاصی هستند که 
بحمدالله خداوند به ایشان عطا کرده است. ایشان در حوزه مورد توجه 
طلاب، آقایان و شاگردان است و درس و بحث شان خوب است که 

یک مزیت بالا محسوب می شود. 
از لحاظ اخلاقی و روش رفتاری تاکنون من ندیده ام حاج حسن 
آقا کوچکترین بی احترامی به هیچ فردی داشته باشد. یکی از 
خصوصیات حاج حسن آقا این است که هیچ گاه طرف یک جناح یا 
مخالف دیگری نبوده، بلکه طرفدار حق بوده است و حق مطلب این 
است که ما طلبه ها دنبال حق باشیم و هر کس دنبال حق بود و 

اخلاقی عمل کرد، ما دنبال او هستیم. 
فکر می کنم حضور حاج حسن آقا در خبرگان مفید خواهد بود تا 
بتواند به وظیفه خبرویت خود عمل کند و امثال ایشان در حوزه باید 

به خبرگان بروند و وظیفه شرعی خود را عمل کنند.

سید مهدی طباطبایی:
امام هم می گفت سیدحسن باید بیاید

حجت الاسلام و المسلمین سیدمهدی طباطبایی، استاد برجسته 

اخلاق و عضو جامعه روحانیت مبارز، هم در این باره به سایت انتخاب 
گفت: بنده از حضور سیدحسن خمینی در انتخابات خوشحال و 
خرسند هستم. براساس شناختی که از گذشته و حال دارم، از حضور 
ایشان و افرادی که زمزمه ورودشان در انتخابات خبرگان وجود دارد، 
خوشحالم و آن را مایه خوشبختی و نشان دهنده رشد کشور میدانم. 
سیدحسن آقا فردی عالم، دانشمند، باهوش و آگاه به گذشته 
و حال است. در حوزه مسائل سیاسی، انسان باید از گذشته اطلاع 
داشته باشد. کسی که در بیت امام رشد و نمو فکری و روحی پیدا 
کرده، کاملا از گذشته آگاه است و این مایه خوشبختی است. در کنار 
آگاهی از مسائل مختلف، تدریس دروس سطح عالی حوزه توسط 
یادگار امام ناشن دهنده رشد و نمو ایشان در حوزه و آشنایی کامل 
ایشان به علوم حوزوی و علمی است. ضمن آنکه انتخابات خبرگان، 
انتخابات بسیار بااهمیتی است و حضور مردم در پای صندوق های 
رای بر آینده کشور تاثیر می گذارد، لذا حتما به افراد فهمیده و آشنا 
به مسائل گذشته و جدید نیاز است، لذا خیلی خوشحالم که از بیت 
امام شخصی اعلام حضور کرده است. مجموع خوبی هایی که در 
حضرت امام جمع بود به شکل و حالتی جدید در ایشان ظهور و 
بروز کرده است. بنده کاملا معتقدم که کاندیداتوری سیدحسن آقا 
منجر به تاثیر خوبی در انتخابات می شود و باعث حضور بیشتر مردم 
در پای صندوق های رای می شود و من توصیه می کنم هر کسی 
ظرفیتی برای کاندیداتوری دارد بیاید. مطمئنم اگر امام زنده بودند، 
به ایشان می فرمودند که در انتخابات حضور پیدا کند و مخالفتی با 

حضور ایشان نمی کرد. 
همیشه، حملات علیه اشخاص ارزشمند اتفاق می افتد، کسی که 

اثری ندارد، ارزش حمله ندارد. حمله ابزاری است که همیشه مخالفین 
از آن استفاده می کنند. هر وقت رشد در جامعه خود را نشان می 
دهد، مخالفین تندرو و افرادی که زود تصمیم می گیرند و دیر می 
فهمند و غالبا شورشان زیاد است، تصمیم به حمله می گیرند. البته 
این هجمه ها و بگومگوها می تواند به نفع حسن آقا باشد؛ چرا که 

باعث رشد و نمو بیشتر ایشان می شود.

نبی حبیبی:
اطلاعیه سیدعلی خمینی هوشمندانه و دقیق بود

محمدنبی حبیبی، دبیرکل حزب موتلفه اسلامی، هم در مورد 
نامزدی حجت الاسلام سیدحسن خمینی تصریح کرد: هر کس که 
شورای نگهبان ورود او را به انتخابات خبرگان تایید کند، برای ما 
محترم است. حجت الاسلام و المسلمین سیدحسن خمینی از یک 
خانواده اصیل و مورد احترام ملت است، نباید اجازه دهد روزنامه های 
زنجیره ای با نام او بازی کنند و جریان تجدیدنظر طلب و نفاق جدید 
برای استتار بازی خود در انتخابات خبرگان از این نام بهره ببرند. 
پدر بزرگوار ایشان در عمر کوتاه خود پس از وفات امام )ره( از هیچ 
کوششی در راه تقویت نهاد ولایت فقیه و نیز حمایت از مقام معظم 
رهبری دریغ نکردند. ایشان اگر راه امام )ره( و راه پرد بزرگوارشان را 

می خواهند ادامه بدهند، باید به این نکته توجه کنند. 
در برخورد با کسانی که با اصلا ولایت فقیه مسئله دارند تردید 
نکنند و مواظب ترفندهای منافقین در این امر خطیر باشند. ایشان 
قطعا مطلع هستند که پدر بزرگوارشان در اواخر سال 1369 به صراح 
فرمودند که: »هرکس میان اطاعت از آیت الله خامنه ای و اطاعت از 

امام تفاوت قائل باشد در خط آمریکاست«.
بسیار بجاست که حجت الاسلام و المسلمین سیدحسن خمینی 
مدعیان خط امام را با همین معیار ارائه شده از طرف پدر بزرگوارشان 
بسنجند. اطلاعیه سیدعلی خمینی در مورد نامزدی سیدحسن 
خمینی هوشمندانه و دقیق بود و شرکت مستقل حجت الاسلام 
سیدحسن خمینی، امید خیلی از افرادی که به سناریونویسی در این 

مورد رو آورده بودند را ناامید کرد.

حسین مظفر:
هر کس در در گرو نظام دارد، بیاید

حسین مظفر، نماینده تهران در مجلس که در انتخابات ریاست 
جمهوری یازدهم ریاست ستاد انتخاباتی محمدباقر قالیباف را بر عهده 
داشت، نیز در مورد حضور شخصیت هایی مانند سیدحسن خمینی 
و موسوی بجنوردی. در انتخابات خبرگان گفت: هر فردی که این 
توانایی را در خود احساس می کند و دل در گروه نظام و انقلاب دارد 
باید حضور پیدا کند و طبعا شور و نشاط انتخاباتی در این صورت 
زیاد می شو. در مساله خبرگان نباید خیلی حساسیت به خرج دهیم 
زیرا کلان افرادی که حضور پیدا می کنند و این که چه مقاصدی 
دارند مشخص است و چون کارکرد خبرگان مشخص است، خیلی 
جای مانور سیاسی نیست که هر کسی به هر قیمتی بخواهد در آن 

حضور پیدا کند.

از »اطاعت ازرهبری،حمایت ازهاشمی« تا»ایران برای همه ایرانیان«

شعارهای انتخاباتی ازمجلس اول تامجلس نهم
نسرین وزیری: 

در ادوار اخیر انتخابات مجلس شورای اسلامی، کمتر لیستی در فضای سیاسی و 
رسانه ای منتشر می شود که بر آن شعاری نقش نبسته باشد. این در حالی است که در 
نخستین ادوار انتخابات پارلمانی کشور، چنین امری مرسوم نبود. چه آنکه در انتخابات 
مجالس اول و دوم، به جای شعار جملاتی از امام)ره( در باب انتخابات، روی پوسترهای 
تبلیغاتی معرفی نامزدهای احزاب و تشکل های سیاسی، منتشر می شد. جملاتی مثل 
»سعی کنید نمایندگانی مثل مرحوم مدرس را انتخاب کنید« که هم در لیست حزب 
جمهوری اسلامی در انتخابات مجلس اول، دیده می شد و هم در لیست جامعه روحانیت 
مبارز در همان دوره. بعد از رحلت بنیانگذار انقلاب؛ علاوه بر جملاتی از ایشان، جملاتی از 
رهبری، همچون اینکه »مردم باید کاندیداهایی را برگزینند که به کانون های قدرت و ثروت 

متصل نباشند« در لیست های انتخاباتی نقش می بست.
نخستین بار در انتخابات مجلس سوم بود که شعارهای انتخاباتی روی لیست ها ظاهر 
شد. پس از انشعاب مجمع روحانیون مبارز تهران از جامعه روحانیت مبارز، لیست آنان 
که در آن سال ها »پیروان خط امام« نامیده می شدند با شعار »اسلام پابرهنگان« منتشر 
شد. انتخاب شعار »اسلام پابرهنگان« در واقع تعریضی بود به سلسله سخنرانی های امام 
خمینی)ره( قبل از انتخابات دوره سوم که مسئله اسلام آمریکایی و اسلام ناب محمدی 
را مطرح و شاخصه هایی اسلام ناب محمدی را »اسلام محرومین«، »اسلام پابرهنگان«، 
»اسلام مظلومین« و... عنوان کرده و شاخصه های اسلام آمریکایی را هم »اسلام مرفهین 
بی درد« و کسانی که از جبهه و جهاد فراری هستند، برشمردند. منشعبین از جامعه 
روحانیت با شعارهای عدالت خواهانه، مساوات جویانه و دفاع از محرومین و مستضعفان به 
عرصه آمده بودند. آنها حتی این جمله از امام )ره( را روی لیست خود منتشر کرده بودند 
که »تمیز بین کسانی که در تفکر خود خدمت به اسلام و محرومان را اصل قرار داده اند با 
دیگران کار مشکلی نیست«. طیف مقابل هم خود را حامیان امام می دانست، اما از شعار 

مشخصی در لیست انتخاباتی خود بهره نبرده بود.
اطلاعت از رهبری، حمایت از هاشمی

رقابت های انتخاباتی در آستانه برگزاری انتخابات مجلس چهارم اما عرصه رقابت بر سر 
نوع حمایت از دولت بود. »خط امام)ره(، ولایت فقیه، قانون اساسی و حل مشکلات اقتصادی 
در جهت حمایت از محرومان و مستضعفان« شعار انتخاباتی مجمع روحانیون مبارز در این 
دور از انتخابات بود که به دولت هاشمی رفسنجانی انتقاداتی داشتند. اما پیرو سخنان رهبری، 
احزاب جناح راست در بیانیه های خود به دفاع و حمایت از دولت پرداخته و نهایتا نیز شعار 
»پیروی از خط امام، اطاعت از رهبری، حمایت از هاشمی« را برگزیدند. از جمله آنکه جامعه 
مدرسین حوزه علمیه قم در بیانیه ای آورده بود: انتخاب نمایندگان دلسوز و شایسته و حامی 
دولت خدمتگزار و احتزار از کسانی که خواسته یا ناخواسته نتوانستند از آرمان های انقلاب دفاع 
کنند، ترسیم کننده آینده ای مطمن و درخشان است. جمعیت موتلفه اسلامی نیز بر انتخاب 
نمایندگانی ولایت پذیر و در خط پیروی از امام و اطلاعت از رهبری و حمایت از هاشمی تاکید 
کرده بود. »پیروی از ولایت فقیه«، »اطاعت از رهبر معظم انقلاب« و »حمایت از دولت هاشمی 
رفسنجانی« محوری ترین شعار جناح راست در این دوره از انتخابات مجلس بود که هدف از آن 
نقد جریان مقابل و وارد آوردن این اتهام به طیف چپ بود که در هیچ یک از موارد یاد شده، 

نتوانسته اند کارنامه موفقی از خود ارائه دهند.
از »عزت اسلامی« کارگزاران تا »عدالت اجتماعی« جامعه روحانیت

انتقاد یا حمایت از دولت دوم هاشمی رفسنجانی بار دیگر مرزهای انتخاباتی در آستانه 
رقابت های مجلس پنجم را رقم زد. فقط این بار جنس حامیان و منتقدان به نسبت انتخابات 
پیشین تغییراتی کرده بود. حزب کارگزاران سازندگی که با شعار »عزت اسلامی، تداوم 
سازندگی، آبادانی ایران« اعلام موجودیت کرده بود؛ شعار »عزت اسلامی، تداوم سازندگی، 
آیادانی ایران« را در فهرست انتخاباتی خود منتشر کرده بود. جامعه روحانیت مبارز بار دیگر 
با شعار »پیروی از خط امام- اطاعت از رهبری- حمایت از هاشمی« و »عدالت اجتماعی و 
توسعه، مشارکت مردمی و نظارت« فهرست ارائه داد. جمعیت دفاع از ارزش های انقلاب 
اسلامی به دبیر کلی آیت الله محمد محمدی ری شهری هم با شعار انتخاباتی »گذر از 
مرحله کنونی برای رسیدن به اهداف مطلوب نظام« فهرستی 3۰ نفره ارائه داد که 13 نفر 
از اعضای آن با فهرست جامعه روحانیت مشترک بود. از این دور از رقابت های انتخاباتی، 
شاهد لیست های انتخاباتی ای التقاطی با حضور نامزدهایی از دیگر لیست ها و یا لیست های 
دیگری بودیم که کمتر از 3۰ نفر را برای رقابت های پارلمانی پایتخت معرفی کرده بودند. از 
جمله لیستی با نام انجمن صنفی مهندسان مشاور و معمار و شهرساز با معرفی فهرست سه 
نفره عطاء الله آیت اللهی، حسن فتوره چی و حمید بهبهانی و با شعار »ما تعهد می دهیم« 

که تعهدشان را به توسعه، آبادانی، آینده نگری و ... اعلام کرده بودند.
اصلاحات، ایران برای همه ایرانیان و آزادی

پس از پیروزی سیدمحمد خاتمی در دوم خرداد 76، طبیعی بود که لیست های 
انتخاباتی مجلس ششم در سال 78، معطوف به شعارهای دولت اصلاحات باشد. »تثبیت 
توسعه سیاسی و آزادی مطبوعات«، »اصلاح قانون مطبوعات«، » اصلاح قانون استفاده 
از تجهیزات ماهواره ای«، »اصلاح قانون انتخابات«  و »تأسیس تلویزیون خصوصی« از 
مهمترین برنامه های جبهه مشارکت برای حضور در این انتخابات بود که پوسترهای 
انتخاباتی اش را با شعار »ایران برای ایرانیان« و »معنویت، عدالت و آزادی« طراحی کرده 
بود. بر اساس آنچه که در کتاب »بازیگران و بازیگردانان مجلس« آمده است؛ شعار کارگزاران 
سازندگی در این انتخابات »امنیت، عدالت و آزادی« بود و مجمع روحانیون مبارز با شعار 
»امنیت، آزادی، رفاه اقتصادی« و »29 بهمن، دوم خردادی دیگر« به میدان آمده بود. 
مجمع اسلامی بانوان با شعار »احقاق حقوق زنان، آزادی اندیشه، عدالت اجتماعی«، حزب 
همبستگی با شعار »رای هر ایرانی، برنامه خاتمی« و »اصلاحات، آزادی، رفاه اجتماعی«، 
مجمع نمایندگان ادوار مجلس با شعار »مجلس مقتدر، نظام پاسخگو« و »آزادی، آبادی 
و آسایش« و ائتلاف گروه های خط امام )متشکل از سازمان مجاهدین، انجمن اسلامی 
معلمان و مهندسان و جامعه پزشکی و مدرسین دانشگاه ها و دفتر تحکیم و حدت و مجمع 
نمایندگان خط امام( با شعار »دوم خرداد، 29 بهمن، تداوم خط امام« و حزب اسلامی کار با 

شعار »اندیشه حزبی، عدالت اسلامی و اصالت کار« در انتخابات حضور یافتند.
در میان احزاب جناح راست نیز جامعه روحانیت مبارز و ائتلاف خط امام و رهبری با 
شعار »مجلس ششم، تفاهم، حل مشکلات مردم«، حزب موتلفه اسلامی با شعار »تفاهم، 
تعاون و توسعه« و جمعیت ایثارگران با شعار »امنیت، عدالت، رونق اقتصادی« در رقابت 
های انتخاباتی حضور یافتند. چکاد آزاد اندیشان هم شعار »ای ایران ای مرز پرگهر« و 
»آزادی، اصلاحات، عدالت و توسعه« برگزید. اما حزب اعتدال و توسعه در تبلیغات خود 
در ابتکاری متفاوت از دیگر گروه ها، با استفاده از جمله »می خواهم زندگی کنم«، کلماتی 
چون شاد، سرافراز، مهربان، امیدوارو آرام را با کشیدن یک ابرو در میانه جمله کامل کرده و 
در زیر تبلیغات خود جملاتی از این دست را نوشته بود: آرام در سایه اعتدال سیاسی، امیدوار 
در سایه توسعه پایدار، شاد در سایه عدالت اجتماعی، سرافراز در سایه اقتدار ملی و مهربان 

در سایه وفاق ملی را منتشر کرده بود.
از »پیام آبادگران« تا تحریم انتخابات

مجلس ششم با حواشی ای چون تحصن نمایندگان به پایان رسید که منجر به تحریم 
انتخابات از سوی اصلاح طلبان شد. رقابت ها در این دور به جای آنکه میان احزاب باشد، 
میان ائتلاف ها بود. فهرست موفق این انتخابات، لیست »ائتلاف آبادگران ایران اسلامی« 
بود که با شعار » پیام آبادگران برای مردم کار است و خدمت صادقانه« ارائه شده بود. 
فهرست های دیگر با شعارهایی چون »تعهد، تخصص و تجربه« و جملاتی از امام و رهبری 

درباره انتخاب نماینده اصلح ارائه شده بودند.
رقابت »یاران خاتمی« با »اقتدار ملی«

اصلاح طلبان که با تشکیل »ائتلافی برای ایران« به قهر سیاسی خود در انتخابات 
مجلس هشتم پایان داده بودند، با شعار انتخاباتی »همراه شو عزیز« روی فهرست انتخاباتی 
خود و لگوی »یاران خاتمی« به میدان رقابت آمدند. البته در مرحله دوم انتخابات تهران 
این لگو حذف شد تا اصلاح طلبانی که خود را یاران خاتمی نمی دانستند هم از ستاد 
انتخابات اصلاح طلبان حمایت کنند. شعارهای دیگری همچون "کنترل گرانی و ایجاد رونق 
اقتصادی"، "مقابله با تحجر و دفاع از اندیشه های امام خمینی )ره(" و "ارتقاء منزلت ایران و 

کرامت ایرانیان در عرصه بین الملل" نیز در فهرست های آنان دیده می شد.
از سوی دیگر ائتلاف »رایحه خوش خدمت« که یاران محمود احمدی نژاد رئیس 
جمهور جدید بودند؛ با شعار ضرورت خالص سازی جریان اصولگرا، اعلام موجودیت کرده 
و اعضایش دیگر گروه های اصولگرا بویژه اصولگرایان سنتی را »محافظه کار« خواندند که 
احمدی نژاد رئیس جمهوری وقت، نیازی به آنها ندارد. این ائتلاف که در فضای سیاسی و 
رسانه ای کشور، منتصب به حامیان رئیس جمهوری به شمار می رفت، یکی از سه ضلع 
جبهه متحد اصولگرایان در انتخابات های بعدی از جمله انتخابات مجلس هشتم شد. 
جبهه متحد اصولگرایان هم با چهار شعار شامل "پروا مکن، بشتاب، همت چاره ساز است"، 
"مجلسی درد آشنا و کارآمد"، "اقتدار ملی، اعتدال و پیشرفت" و "مبارزه با تورم، ایجاد 
اشتغال و تامین رفاه" به رقابتهای انتخاباتی وارد شد. ائتلاف فراگیر اصولگرایان به عنوان 
انشعابی از جرگه اصولگرایان نیز هم عرض جبهه متحد اصولگرایان دو شعار "مردم، مجلس، 
مدرس" و "مجلس هشتم، مجلس سرنوشت ملی" را به عنوان دو شعار اصلی خود برگزید.

»خدمت پایدار« و »احترام به حقوق ملت«
رقابت های انتخاباتی در مجلس نهم بار دیگر عرصه رقابت میان اصولگرایان با حضور 
کمرنگ اصلاح طلبان بود. لیست جبهه متحد اصولگرایان با شعار »معنویت و عقلانیت، 
عدالت و پیشرفت در سایه ولایت« ارائه شد. لیست جبهه پایداری که انشعابی از اصولگرایان 
بود؛ شعاری نداشت و تنها این جمله در آن نقش بسته بود »خدایا ما را بر پاکی و خدمت 
به مردم پایدار بدار«. لیست انتخاباتی »صدای ملت« که خود را منتقدان دولت معرفی می 
کرد و انشعاب دیگری از اصولگرایان بود هم شعار »احترام به قانون، حقوق ملت و آزادی 
بیان« را برگزید. برخی گروه های اصلاح طلب هم که نمایندگانی در مجلس هشتم داشته 
و حضور کمرنگ خود را پس از سال 88 در صحنه سیاسی کشور حفظ کرده بودند، با این 
شعار که »نباید آرمان های انقلاب را فراموش کرد«، عرصه را ترک نکردند.  خانه کارگر و 
حزب مردم سالاری شناخته شده ترین گروه ها در این میان بودند که فهرست مشترک 15 
نفره ای در تهران ارائه دادند. در این دوره هم لیست های متفرقه متعددی وجود داشتند. 
از جمله لیستی با عنوان هیات متوسلین به 14 معصوم که با عکسی از هاشمی و احمدی 
نژاد و شعار »آشتی ملی، تداوم حیات ملی« با ترکیبی از نمایندگان جبهه پایداری و حامیان 
دولت ارائه شده بود. یا لیستی با عنوان ائتلاف کاندیداهای مستقل با سرلیستی مطهری و 

توکلی و شعار »همچون مدرس، در راه مجلس«.

دریچه

گزارش: صدف صمیمی

انتخابات مجلس شورای  نام داوطلبان دهمین  مهلت ثبت 
اسلامی و پنجمین دوره نمایندگی خبرگان پایان یافته است. در 
روزهایی که ستاد انتخابات وزارت کشور و 2۰7 حوزه  فرمانداری بر 
اساس قانون پذیرای داوطلبین واجد شرایط بودند، افکار عمومی و 
رسانه ها شاهد حضور شخصیت ها و چهره های شناخته شده ای از 
هر دو جناح اصلی کشور بودند حضوری که خود به خود یخ فضای 

انتخاباتی را آب می کرد.
به گزارش ایسنا، در میان این چهره های سیاسی کسانی حضور 
داشتند که روزی در کابینه  دومین مقام های سیاسی کشور به 
عنوان وزیر فعالیت می کردند، وزرای دولت های گذشته؛ اصلاح طلب 
و اصولگرا و سازندگی و ... پا به عرصه  ثبت نام نمایندگی مجلس 
شورای اسلامی و بعضا خبرگان گذاشتند تا خود را در معرض رای 
مستقیم مردم قرار دهند و خصوصا در مجلس شورای اسلامی به 

جای پاسخگو بودن، خود ناظر بر عملکرد دولت و وزرایش باشند.
در مرور نام مهمترین وزرا و معاونین روسای سابقی که برای 
کاندیداتوری مجلس دهم و خبرگان پنجم ثبت نام کرده اند به 

اسامی زیر می رسیم:

محمد رضا عارف
محمدرضا عارف،  معاون اول رئیس دولت اصلاحات از سال 
138۰تا 1384 بوده است . او اولین رئیس سازمان مدیریت و برنامه 
ریزی است؛ سازمانی که در دوران ریاست جمهوری احمدی نژاد 
بسته شد و به عقیده برخی کارشناسان مشکلات زیادی برای کشور 
به بار آورد. همچنین او وزیر پست و تلگراف و تلفن نیز بود. دوران 
سیاسی نوین عارف را می توان از پس از انصراف او از کاندیداتوری 
ریاست جمهوری یازدهم دانست. به عقیده  چهره های سیاسی 
اصلاح طلب این انصراف باعث پیوستن بدنه  اصلاحات به حسن 
روحانی شد که در نهایت نیز به پیروزی روحانی در آن انتخابات 
انجامید. عارف پس از انتخابات سال 92 بنیاد امید ایرانیان را تاسیس 
کرد و رئیس این بنیاد است. ثبت نام او در دهمین دوره انتخابات 
مجلس شورای اسلامی قرار است برای اصلاح طلبان نوید انتخابات 

پر شوری را دهد.

علی صوفی
علی صوفی ، یکی از چهره های سیاسی است که هم در دولت 
اول اصلاحات سابقه فعالیت داشت و هم در دولت دوم. او در دولت 
اول استاندار گیلان بود و در دولت دوم به عنوان وزیر تعاون معرفی 
شد. همچنین وی استانداری بوشهر ،کهگیلویه و بویر احمد را نیز در 
کارنامه خود دارد. او هم اکنون عضو حزب اتحاد ملت ایران اسلامی 

و شورای عالی انتخاباتی اصلاح طلبان است.

محسن مهرعلیزاده
محسن مهرعلیزاده، نیز در دولت اول اصلاحات استاندار خراسان 
بود اما در دولت دوم به عنوان معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان 

تربیت بدنی معرفی شد. او به تازگی با اعتراض به حملات غیرقانونی 
که علیه تجمعات قانونی می شود، گفته است : "همه گروه ها به 
ویژه رقبای اصلاح طلبان باید ظرفیت خود را قدری بالا ببرند. ما 
37 سال است که در جمهوری اسلامی نفس می کشیم؛ بنابراین 
هم از بُعد اسلامیت و رعایت عدل و انصاف و هم از بعد جمهوریت 
نظام معتقدیم که حقوق هر فعالی چه سیاسی و اجتماعی و چه 
اقتصادی باید توسط آحاد مردم رعایت شود. این که در آستانه 
انتخابات عده ای با تجمع غیرقانونی مانع از انجام یک سخنرانی 
شوند که همه مجوزهای قانونی را داشته و به سخنران آن برنامه 
تعرض کنند، زیبنده مردم ایران نیست به ویژه ما در سالی که قرار 
است انتخاباتی باشکوه را با مشارکت مردم برگزار کنیم و همه دنیا 

به ما چشم دوخته است."

حسین  مظفر
اصلاحات  اول  دولت  پروش  و  آموزش  وزیر  مظفر،  حسین 
بود. او همچنین نماینده مجلس هفتم و نهم نیز بوده است. او از 
جمله  وزرایی بوده است که در دولت اصلاحات فعالیت داشته اما با 
اصولگرایان نیز همکاری ویژه ای داشته است. محمود احمدی نژاد 
وی را به عنوان نماینده رئیس جمهور در نظارت بر سازمان صدا و 
سیما انتخاب کرد و در ائتلاف موسوم به 2+1 قالیباف،ولایتی و حداد 

عادل به عنوان سخنگو معرفی شد.

قربانعلی دری نجف آبادی
قربانعلی دری نجف آبادی وزیر اطلاعات دولت اول اصلاحات 
بود که در هفته گذشته به عنوان کاندیدای پنجمین دوره  مجلس 
خبرگان ثبت نام کرد. نجف آبادی یکی از پر حاشیه ترین وزرای 
دولت اصلاحات بود که پس از افشای قتل های زنجیره ای استعفای 
خود را اعلام کرد. وی علاوه بر تجربه نمایندگی در دو مجلس دوم و 

پنجم ، سابقه دادستانی کل کشور را نیز داشته است.

مصطفی معین
مصطفی معین یکی از محبوب ترین وزرای دولت اصلاحات 
است که 1۰ سال از دولت هاشمی تا اصلاحات عهده دار مسئولیت 
وزارت علوم بوده است. البته بحث دانشجویان ستاره دار که در دوران 
وزارت او مطرح شد حاشیه های منفی برای او ایجاد کرد. معین 
همچنین در انتخابات ریاست جمهوری سال 84 نیز کاندیدا شد 
اما عدم اتحاد اصلاح طلب ها در آن سال باعث شد که دولت به 
اصولگرایان برسد. ثبت نام معین در آخرین لحظات مهلت ثبت 
نام داوطلبین انتخابات مجلس دهم، اشتیاقی میان اصلاح طلبان و 

دانشجویان ایجاد کرد.

مسعود پزشکیان
مسعود پزشکیان از جمله چهره های سیاسی است که علاوه بر 
حضور در دو دوره مجلس هشتم و نهم، در دولت دوم اصلاحات 
تجربه وزارت بهداشت را داشته است. او بار دیگر برای انتخابات 

دهمین دوره  مجلس از تبریز کاندیدا شده است.

حمید رضا حاجی بابایی
حمیدرضا حاجی بابایی،این روزها به عنوان سخنگوی جبهه یکتا 
فعالیت می کند و ثبت نام خود را برای انتخابات مجلس دهم انجام 
داده است. او علاوه بر حضور در چهار دوره  مجلس از مجلس پنجم 
تا هشتم به عنوان وزیر آموزش و پرورش مجلس دهم نیز فعالیت 
کرده است که در دو حادثه  سقوط اتوبوس راهیان نور و آتش سوزی 
در مدرسه شین آباد مورد حمله رسانه ها و افکار عمومی قرار گرفت 
که در هر دو مورد نیز تقصیر را خارج از دوش وزارت خانه دانست. 
همچنین گفتنی است که حاجی بابایی یکی از اعضای استعفا داده  

حزب اعتدال و توسعه نیز بوده است.

صادق خلیلیان
صادق خلیلیان،وزیر جهاد کشاورزی دولت دهم بود. از جمله 
مسئولیت های او در نظام جمهوی اسلامی ایران می توان به معاونتش 
در دانشگاه تربیت مدرس و عضویتش در شورای عالی بیمه و بانک 
در سال های 84 تا 86 اشاره کرد.البته او سمت های دیگری هم 
داشته و حالا پس از این تجارب کاری به دنبال نمایندگی کردن 

مردم در مجلس است.

مرضیه وحید دستجردی
مرضیه وحید دستجردی اولین وزیر زن دولت احمدی نژاد 
که وزارتش با مخالفت تعدادی از علما رو به رو بود نیز از دیگر 

چهره هایی است که برای مجلس آتی ثبت نام کرده است.

محمد ناظمی اردکانی
محمد ناظمی اردکانی پیش از عباسی وزیر تعاون دولت احمدی 
نژاد بود. او که استاندار قم نیز بود جزو احمدی نژادی هایی است که 

در انتخابت مجلس دهم ثبت نام کرده است.

سید محمد حسینی
سید محمد حسینی در دولت اول احمدی نژاد قائم مقام وزیر 
علوم بود و در دولت دهم به سمت وزارت ارشاد ارتقا یافت. در 
دوران وزارتش به دلیل رکود فضای فرهنگی و اجتماعی غالبا مورد 
انتقاد بدنه  فرهنگیان قرار می گرفت. توقیف روزنامه های اصلاح طلب، 
بسته شدن خانه  سینما و موسیقی و ... در دوران وزارت او صورت 
گرفت. حالا این عضو جبهه یکتا وارد عرصه ثبت نام برای مجلس 

دهم شده است.

علی نیکزاد
علی نیکزاد وزیر راه و شهرسازی و با حفظ سمت سرپرست 

وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات دولت احمدی نژاد بود. 
می شد  شنیده   92 سال  جمهوری  ریاست  انتخابات  در 
که او به عنوان نامزد مورد حمایت احمدی نژاد در انتخابات 
حضور پیدا می کند اما این اتفاق نیفتاد. حالا شاید بتوان از 
او به عنوان نامزد مورد حمایت رئیس دولت قبل در انتخابات 

مجلس نام برد.

فروزنده دهکردی
لطف الله فروزنده دهکردی نیز از دیگر یاران احمدی نژاد است 
که در این انتخابات ثبت نام کرده است. او معاون پارلمانی دولت 

دهم بود.

محمد عباسی
محمد عباسی وزیر »تعاون« و »ورزش و جوانان« نیز از دیگر 
وزرای دولت قبل است که برای انتخابات مجلس آتی ثبت نام کرده 
است.او علاوه بر نمایندگی مردم گرگان و آق قلا، معاون اداره کل 

آموزش و پرورش و عضو هیئت منصفه مطبوعات نیز بود.

محمد سلیمانی
محمد سلیمانی وزیر اطلاعات و فنآوری اطلاعات دولت نهم 
بود که این روزها برای مجلس آینده شورای اسلامی ثبت نام کرده 
است. او عضو جبهه پایداری است و انتظار دارد ادامه دهنده راه این 

دیدگاه در مجلس باشد.

یحیی آل اسحاق
یحیی آل اسحاق عضو حزب موتلفه اسلامی ، وزیر بازرگانی 
دولت دوم هاشمی رفسنجانی نیز که رئیس اتاق بازرگانی صنایع 
معادن و کشاورزی بود، برای انتخابات مجلس دهم ثبت نام کرده 

است.

مصطفی پور محمدی
مصطفی پورمحمدی وزیر دادگستری دولت یازدهم است او در 
دولت اول احمدی نژاد وزیر کشور بود و در دوران ثبت نام ها به 

عنوان نماینده مجلس خبرگان نام نویسی کرده است.

سید محمود علوی
حجت الاسلام سیدمحمود علوی از دیگر شخصیت هایی است 
که مسئولیت وزارت اطلاعات را بر عهده دارد و در پنجمین دوره 
انتخابات مجلس خبرگان رهبری ثبت نام کرده است. او در حال 
حاضر نماینده استان تهران در چهارمین دوره مجلس خبرگان 
رهبری است و پیش از این نماینده دوره های اول، دوم، چهارم و 
پنجم شهرستان لامرد در مجلس شورای اسلامی و رئیس سازمان 

عقیدتی سیاسی ارتش از سال 1379 تا سال 1388 بوده است.

محمد غرضی
محمد غرضی نیز چند روز قبل از شروع ثبت نام ها اعلام 
کرده بود که در هر دو انتخابات مجلس شورای اسلامی و مجلس 
خبرگان نام نویسی خواهد کرد. او وزیر نفت و وزیر پست تلگرام 
و تلفن بود و یکی از بزرگ ترین افتخارات خود را ورود تلفن 
همراه به کشور می داند. وی همچنین در نشست خبری پس از 
ثبت نام اعلام کرد که بر اساس وظیفه شرعی خود وارد کارزار 

انتخاباتی شده است.

اصولگرایانی که گفتند: »سیدحسن« باید بیاید 

جبهه حامیان خمینی، فراتر از اصلاح طلبان

مرور نام مهمترین وزرا و معاونین روسای سابقی که برای کاندیداتوری مجلس دهم و خبرگان پنجم ثبت نام کرده اند

وزرای دیروز در سودای نمایندگی فردا 
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نیكو یاورى است 

دنیا براى آخرت.

پنجشنبه  دهم دیماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3902 روزنامه

سایت صداوسیما یا شب نامه انتخاباتی؟!
گفته می شود: پس از آنکه روز سه شنبه یک سایت خبری گمنام، برای جذب مخاطب از 
رد صلاحیت آیت الله هاشمی رفسنجانی خبر داد، صبح دیروز خبرگزاری رسمی صداوسیما از رد 
صلاحیت حجت الاسلام قدرت الله علیخانی در استان قزوین خبر داد! به گزارش »انتخاب« ؛ در این 
خبر آمده که »خبرگزاری صدا و سیما-قزوین؛صلاحیت حجت الاسلام قدرت اله علیخانی برای راهیابی 
به مجلس دهم در نخستین گام رد شد. به گزارش خبرگزاری صدا و سیما شنیده ها به نقل از اطرافیان 
وی حاکی است صلاحیت علیخانی برای حضور در عرصه انتخابات رد شده است. حجت الاسلام 
علیخانی معروف به »شیخ قدرت« شاخص ترین اصلاح طلب استان قزوین است که در دوره های ششم 
و هفتم نماینده مردم بوئین زهرا و آوج و در دوره هشتم نیز نماینده مردم قزوین در مجلس شورای 
اسلامی بود؛ هم اکنون وی مشاور رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام است.« نکته حائز اهمیت در 
این مورد این است که در شرایطی که هنوز بررسی صلاحیت ها به مراحل جدی خود نرسیده و اساساً 
هنوز شورای نگهبان مشغول بررسی صلاحیت ها نشده، سایت رسمی صداوسیما بر چه اساسی چنین 

ادعایی را مطرح کرده است؟

انتقاد آیت الله سبحانی از تعطیلی زیاد حوزه 
گفته می شود: آیت الله  جعفرسبحانی با اشاره به اینکه حوزه علمیه را نباید زیاد تعطیل کرد، اظهار 
داشت: علم چیزی نیست که خریده و خورده شود باید آن را در محضر استاد و با کار شبانه روز دنبال 
کرد.این مرجع تقلید صبح دیروز در درس خارج  خود مسجد اعظم قم با اشاره به اینکه نباید دنبال 
بهانه بود که بین التعطیل است و درس و بحث تعطیل است، افزود: اگر امام خمینی)ره( به این مقامات 

رسید، به دلیل این بود که در همه بخش ها قوی بود و علم خود را گسترش داده بود.

زنان پولدارتر از همیشه می شوند
گفته می شود: بر اساس گزارش جدیدی که در سی ان ان منتشر شده،جمعیت زنان میلیاردر 
جهان در دهه گذشته 56۰ درصد افزایش یافته است. آمار نشان می دهد در حال حاضر 145 زن 
در دنیا میلیاردر هستند که نسبت به سال 1995 که  تعداد آنها 22 نفر بود، رشد چشمگیری داشته 
است. 8۰ درصد زنان میلیاردر  دنیا در آمریکا و اروپا زندگی می کنند. اکثر آن ها  مالک ثروت شان 
بودند.پیش بینی ها حاکی است که در آینده ثروت به سمت آسیا خواهد رفت جایی که نیمی از زنان 
میلیاردر اولین نسل موسس شرکت ها خواهند بود. در این گزارش تاکید شده که  تعداد مردان میلیارد 
که در همان دوره زمانی 12۰2 نفر بوده با سرعت کمتری نسبت به زنان رشد کرده ولی همچنان 
کلوپ بین المللی میلیاردر ها با مرد ها تشکیل شده است و مرد ها حدود 9۰ درصد جامعه میلیارد 

های جهان را تشکیل می دهند.

افزایش ۱2 درصدی حقوق كارمندان در سال آینده
گفته می شود: یک مقام مسئول در سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور، با اشاره به میزان افزایش 
حقوق کارمندان دولت، اظهار داشت: دولت با توجه به پیش بینی ها از نرخ تورم سال  آینده، افزایش 12 
درصدی برای حقوق کارمندان را در لایحه بودجه سال 95، ارائه کرده است. گفتنی است دولت در 
سال جاری حقوق کارمندان را 14 درصد افزایش داده بود که بر اساس نرخ تورم سال آینده، افزایش 

12 درصدی را پیش بینی کرده است.

وثیقه مورد نیاز برای آزادی زنجانی چقدر است ؟
گفته می شود: نعمت احمدی وکیل پایه یک دادگستری با بیان اینکه دادگاه می تواند قرار 
بازداشت موقت زنجانی را به قرار وثیقه تبدیل کند گفت: »اگر قاضی به میزان دو برابر مبلغ ادعای 
شکات قرار صادر کند تازه به اصل مطلب می رسد؛ چراکه در صورت اثبات اتهام، زنجانی باید علاوه 
بر پرداخت بدهی خود به شکات، همانقدر هم به صندوق دولت جریمه پرداخت کند که بدین ترتیب 

میزان قرار وی بیش از 5 میلیارد یورو )بیش از 2۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰ تومان( خواهد شد.«

واكنش شورای نگهبان به شایعه ردصلاحیت هاشمی 
گفته می شود: سخنگوی شورای نگهبان درباره ردصلاحیت افراد در انتخابات مجلس خبرگان 
رهبری گفت: هر گونه پیشگویی بی اثر و بی فایده است و ما مواضع خود را در مورد صلاحیت ها در 
زمان قانونی رسما اعلا می کنیم.نجات الله ابراهیمیان درباره برخی خبرسازی ها مبنی بر ردصلاحیت 
آیت الله اکبر هاشمی رفسنجانی در انتخابات مجلس خبرگان رهبری اظهار کرد: هنوز بررسی شرایط 
کاندیداها توسط فقها شروع نشده است.وی افزود: همچنین هنوز آزمون و ارزیابی های علمی برای 
بررسی صلاحیت داوطلبان پنجمین دوره انتخابات مجلس خبرگان رهبری انجام نشده است و در آخر 
ما نتایج را اعلام می کنیم.ابراهیمیان در مورد رد یا تأیید صلاحیت داوطلبان تأکید کرد: هیچ چیزی 
هنوز معلوم نیست و هنوز هیچ چیزی اعلام نشده است.وی همچنین در واکنش به اخبار منتشر شده 
در مورد ردصلاحیت ها گفت: من نمی دانم اینها از کجاست و من این اخبار را نشنیدم و ما به این امواج 
خبری جواب نمی دهیم .سخنگوی شورای نگهبان تصریح کرد: شورای نگهبان برای اعلام رسمی 

صلاحیت داوطلبان یک ماه فرصت دارد که تازه چند روز آن گذشته است

شرایط جدید كاهش 6 تا ۱0 ماهه خدمت سربازی 
گفته می شود: حجت الاسلام محمدکاظم بهرامی معاون سازمان قضائی نیروهای مسلح گفت: 
دانشجویانی که پایان نامه های خود را با موضوعات قضائی و حقوقی مرتبط با نیروهای مسلح ارائه کنند، 
از امتیاز کاهش 6 تا 1۰ ماهه مدت سربازی استفاده می کنند. وی با تأکید بر اینکه نباید از تحقیق 
و پژوهش هیچگاه فاصله بگیریم، افزود: نباید با اخذ یک مدرک نسبت به فراگیری علم و دانش قانع 
شویم و تنها به آموخته های قبلی متکی باشیم.رئیس سازمان قضائی نیروهای مسلح با تأکید بر اینکه 
تحقیقات علمی برای تزیین قفسه ها و کتابخانه ها نیست، گفت: اگر ما بتوانیم از هر رساله و پایان نامه 

یک یا چند نکته خوب علمی استخراج  و آن را  کاربردی کنیم، موفق هستیم.

موافقت مشروط اسد با كناره  گیری از قدرت 
گفته می شود: یک روزنامه لبنانی مدعی شد بشاراسد، رئیس جمهوری سوریه، با کناره گیری موقت 
از قدرت و تشکیل دولت انتقالی موافقت کرده است .به گزارش آنا، منابعی در روسیه اعلام کرده اند که 
بشار اسد با تشکیل دولت انتقالی که ریاست آن برعهده مخالفان باشد، موافقت کرده است مشروط 
بر آنکه برخی از وزارتخانه ها و پست های این دولت توسط وی انتخاب شود.روزنامه الدیار چاپ لبنان 
نوشت؛ اسد اعلام کرده است که باید چهار وزیر به این شرح در دولت انتقالی حضور داشته باشند:محمد 
شعار وزیر کشور؛ ماهر اسد وزیر دفاع؛ ولید معلم وزیر امور خارجه و وزیر دارایی که در آینده انتخاب 
می شود.همچنین علی حسن باید فرمانده ارتش سوریه باشد و ماهر اسد علاوه بر وزارت دفاع، سکان 
فرماندهی بخش اطلاعات نظامی و هوایی را نیز عهده دار باشد.از دیگر شرط های اسد برای کناره گیری 
از قدرت، سپردن مدیریت امنیت سیاسی به محمد شعار و مدیریت کل دفتر اطلاعات امنیت داخلی به 
علی مملوک است.ضمن اینکه نباید محدودیتی برای نامزدی اسد در انتخابات ریاست جمهوری آینده 

باشد. هنوز منابع رسمی دولت سوریه به این خبر واکنشی نشان نداده اند.

روایت سردار سلیمانی از وضعیت خفت  بار صدام 
گفته می شود: سردار سرلشکر حاج قاسم سلیمانی در سخنانی که در آن به تشریح عملیات 
کربلای 5 و نقش رزمندگان لشکر ثارالله پرداخته است می گوید: »هر کسی با این مرد الهی و برجسته 
یعنی امام رحمة الله علیه که با خدا معامله می کرد در می افتاد از بین رفت.چه اشخاص،چه حکومت ها و 
چه جعمیت های مختلف.صدام به روزی افتاد که بازرسان تسلیحاتی سازمان ملل بخاطر 15 ثانیه تأخیر 
در باز کردن در کاخ، او را مفتضح کردند. این وضع خفت آوری برای صدام بود و این نتیجه خون های 

مقدس ریخته شده و درگیر شدن با یک انسان الهی است.«

نامه فعالان مدنی به روحانی در حمایت از مولاوردی  
گفته می شود: بیش از هزار فعال مدنی، روزنامه نگار و فعال سیاسی در نامه ای سرگشاده خطاب 
به رئیس جمهور ضمن دفاع از عملکرد از معاونت زنان ریاست جمهوری، خواستار دفاع وی از معاونت 

زنان در برابر حملات اقتدارگرایان شدند.

رئیس شورای اسلامی بخش سلفچگان عنوان کرد :

آلودگی آب روستاهای سلفچگان
 با آلاینده های شهرک صنعتی

رئیس شورای اسلامی بخش سلفچگان  گفت :: نفوذ روغن و فاضلاب کارخانه های شهرک صنعتی به 
مخازن آب مصرفی روستاهای نزدیک به این شهرک، سبب آلوده شدن آب آنها شده است.

گل محمدی در رابطه با وضعیت فعلی و اقدامات صورت گرفته در این بخش گفت از مهمترین اقدامات 
انجام شده در بخش سلفچگان احیاء اماکن تفریحی و پارک های سطح بخش و تجهیز اماکن به لوازم 

ورزشی و وسایل بازی کودکان و همچنین تعمیر و باز سازی مساجد روستاهای بخش می باشد.
گل محمدی با اشاره به مشکل آلایندگی کارخانجات مستقر در شهرک صنعتی اظهار داشت: در حال 
حاضر نفوذ روغن و فاضلاب کارخانه های صنعتی به مخازن آب مصرفی روستاهای نزدیک به این شهرک 
صنعتی مسئله عمده این بخش در زمینه محیط زیست است که متاسفانه تلاش و پیگری های مستمری 

که در این رابطه صورت گرفته شده نتیجه بخش نبوده است.
وی همچنین در خصوص مشکل آب این منطقه عنوان کرد: با اینکه پیمانکار مورد نظر برای انجان این 
کار انتخاب شد اما متاسفانه هنوز مشکل آبرسانی به برخی از روستاهای این بخش مثل چاله گنبد، علی 

آباد نیزار و چند روستای دیگر به قوت خود باقی است.
رئیس شورای بخش سلفچگان در رابطه با برنامه آینده این بخش گفت ما در مجموعه شورای بخش 
به دنبال رایزنی لازم هستیم تا بتوانیم از طریق بنگاه های زود بازده به اهالی بخش در زمینه های مختلف 

صنعتی، کشاورزی و صنایع دستی حمایت مالی را ارائه دهیم.

با حضورمدیرکل منابع طبیعی استان قم :

مسائل و مشکلات اراضی شهرسلفچگان بررسی شد
مسائل و مشکلات اراضی شهرسلفچگان با حضور  مدیرکل منابع طبیعی  استان قم شهردار و اعضای 

شورای شهر این شهر مورد بررسی قرار گرفت.
درودگر شهردار سلفچگان در این نشست  خواستار، تسریع در واگذاری بوستان جنگلی پیامبر 
اعظم)ص( به شهرداری جهت احداث بوستان جنگلی با مشارکت بخش خصوصی و همچنین اجرای 

طرح های آبخیزداری و واگذاری نهال شد.
اعضای شورای شهر سلفچگان نیز در این نشست با تقدیر از مساعدتهای منابع طبیعی در خصوص 
احیاء و آبادانی پارک جنگلی پیامبر اعظم )ص(، با توجه به نامشخص بودن میزان مستثنیات شهر 

درخواست تعیین حدود اراضی و رفع اختلافات موجود با برخی از مالکین را خواستار شدند.
 در این نشست از سوی  اعضای شورای شهر سلفچگان همچنین احداث کمربند سبز در منطقه حلیمه 
خاتون با مشارکت شهرداری و منابع طبیعی و مشکلات پراونه چرای دام وواگذاری مراتع مجاور را برای 
چرای دام مطرح شد مدیر کل منابع طبیعی  استان قم  در این نشست گفت :مستثنیات و اختلافات 
موجود در برخی از واگذاری ها که در سالهای گذشته انجام شده است طی مکاتبه ای توسط شورای شهر 
نقشه ها و اسناد واگذاری ارسال شود. سجادی  افزود :در خصوص واگذاری بوستان و زمین آرامستان نیز 
مقرر شد با پیگیری های شهرداری نسبت به واگذاری آن طبق قوانین و مقررات اقدام گردد. وی  همچنین 

از اجرای طرحهای آبخیزداری شهر در پروژه های سالهای آینده آن اداره کل را مطرح نمودند. 

نامحرمانه

اخبار

آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع تقلید گفت: غربی 
ها و آمریکایی ها در رفتارهای خود صادق نبوده و غیر قابل 

اعتماد هستند. 
وی روز چهارشنبه در جلسه درس خارج فقه خود در 
مسجد اعظم قم افزود: یکی از مشکلات جامعه ما این است 
که افرادی در گوشه و کنار، امیدوار به دوستی با غربی ها 
هستند و می گویند که بیایید بدی ها را فراموش کنیم، دیوار 
بی اعتمادی ها برداریم، دست دوستی به غربی ها بدهیم و 

آنها هم به ما کمک می کنند.
آیت الله مکارم شیرازی ادامه داد: اما تعجب است با 
این اعمال و رفتارها که از غربی ها می بینیم هنوز کسانی 
تصوری از غربی ها دارند که می شود با دوستی صادقانه 

با آنها رفتار کرد. 
وی با اشاره به حادثه کشور نیجریه گفت: این حادثه واقعا 
مصیبت بزرگی در جهان اسلام بود، تعداد کشته شدگان 
خیلی زیاد و تعداد مجروحان نیز زیاد بود و خانه های مردم 
در این حادثه تخریب شد در حالی که مردم نه مسلح بودند 

و نه علیه دولت قیامی انجام داده بودند.
وی اضافه کرد: اما در مقابل این حادثه بزرگ، دنیای غرب 
هیچ عکس العملی از خود نشان نداد، چرا که اگر مسلمانان 
کشته شوند در مسیر منافعشان است و هر وقت اتفاقی بیفتد 
که در مسیر منافعشان باشد سکوت می کنند؛ آیا واقعا اینها 

قابل اعتماد هستند؟
در ماه گذشته جامعه مسلمانان شیعه نیجریه هدف 

حملات متعدد ارتش این کشور قرار داشته است. 
ارتش نیجریه با حمله به یک حسینیه شیعیان و خانه 
شیخ ابراهیم زکزکی رهبر سازمان اسلامی نیجریه صدها تن 

را قتل عام کرد. 
آیت الله مکارم شیرازی به جریان دیگری که نشان از 
و  کرد  اشاره  دهد،  می  ها  غربی  صادقانه  غیر  رفتارهای 
گفت: سعودی ها با همکاری چند ملت اتحادیه ای بر ضد 
تکفیری ها درست کرده اند، در حالی که هنوز در مدارس 
عربستان مسائل تکفیر تدریس می شود و تعلیمات محمد 
بن عبدالوهاب که می گوید مشرکین زمان ما از مشرکین 

زمان جاهلیت بدتر هستند، تعلیم داده می شود.
وی افزود: در اینجا منظور از مشرکین زمان ما، زائرانی 
هستند که قبور ائمه اطهار)ع( و پیامبر گرامی اسلام)ص( 
را زیارت می کنند و چنین تعلیمات تکفیری در مدارس 

عربستان آموزش داده می شود.
وی گفت: سعودی ها اتحادیه درست کرده اند بر ضد 
تکفیری ها، در حالی که این اتحادیه، دروغی بیش نیست و 
آمریکایی ها هم می دانند این مساله دروغ است، اما باز هم 
سکوت می کنند، چون این جریان نیز در مسیر منافعشان 

است.
آیت الله مکارم شیرازی اظهار داشت: با این رفتارهای غیر 
صادقانه، هنوز در کشور بعضی ها خوشبین هستند تا برجام 
را مقدمه قرار بدهیم و با اینها کنار بیاییم و سفارتخانه آمریکا 

را در تهران علم کنیم.
وی با اشاره به اینکه هنوز تحریم ها برداشته نشده، عده 
ای تحریم های دیگر جایگزین آن کرده اند گفت: آیا واقعا می 
توان نسبت به چنین اشخاص و رفتار غربی ها خوشبین بود؟ 
وی در پایان ابراز امیدواری کرد: دوستان و دشمنان خود 
را بشناسیم و روی پای خود و دوستان بایستیم و از خداوند 

متعال برای پیروزی های خود مدد بخواهیم. 

آیت الله مکارم شیرازی: 

غربی ها در رفتار خود صادق نبوده و قابل اعتماد نیستند  اخبار
در سالروز حماسه نهم دی 

تجمع بزرگ مردم قم 
در مدرسه فیضیه برگزار شد 

تجمع بزرگ مردم انقلابی قم، روز چهارشنبه در سالروز حماسه نهم دی 
با حضور قشرهای مختلف مردم، دانش آموزان و دانشجویان، کسبه بازار قم، 

کارکنان اداره ها، طلبه ها و روحانیان در مدرسه فیضیه قم برگزار شد. 

به گزارش ایرنا، شرکت کنندگان در این تجمع شعارهایی چون »الله اکبر«، 
»لا اله الا الله، محمد رسول الله)ص(، علی ولی الله«، »مرگ بر آمریکا«، »مرگ 
بر اسرائیل« ، »مرگ بر انگلیس«، »مرگ بر فتنه گر منافق« و »خونی که در رگ 
ماست هدیه به رهبر ماست« را سر دادند.آنان هم چنین شعارهای »ای رهبر 

آزاده، آماده ایم آماده« و »مرگ بر منافق« را سر دادند.
تمثال های امام راحل و رهبر معظم انقلاب در دستان شرکت کنندگان در 
این تجمع بود و دور تا دور حیاط فیضیه نیز بنرهایی مرتبط با حماسه نهم دی و 
جملات رهبر معظم انقلاب در این خصوص نصب شده بود.آیت الله سید احمد 
علم الهدی امام جمعه مشهد در این تجمع برای شرکت کنندگان سخنرانی 
کرد.آیات سید هاشم حسینی بوشهری مدیر حوزه های علمیه کشور و مرتضی 
مقتدایی دبیر شورای عالی حوزه های علمیه، حجت الاسلام والمسلمین حسین 
ملکا رئیس دفتر مقام معظم رهبری در قم، سردار غلامرضا احمدی فرمانده سپاه 
قم، حجت الاسلام والمسلمین محمد رضا آشتیانی و احمد امیرآبادی فراهانی 
نمایندگان مردم قم در مجلس شورای اسلامی و احد جمالی معاون سیاسی 
امنیتی استاندار قم از شخصیت های حاضر در این تجمع بودند. آیت الله علم 
الهدی در این مراسم طی سخنانی اظهار داشت: حماسه 9 دی مانور رویش ها 
برابر ریزشی ها بود که ثابت کرد میزان رویش در برابر ریزشی ها به مراتب بیشتر 
است.وی در بخشی از سخنان خود گفت: اکنون دیگر نیابد از فتنه 88 سخن 
بگوییم چرا که فتنه 94 در راه است و باید از آن صحبت کرد که این فتنه 
پیچیده تر و خطرناک تر از فتنه 88 است.امام جمعه مشهد تصریح کرد: دشمن 
کسانی را که با رهبری دارای زاویه هستند را به خوبی شناسایی تا از طریق نفوذ 
کرده و موجب براندازی نظام جمهوری اسلامی را فراهم کنند که در این میان 

تنها عامل نجات بصیرت مردم است.

معاون سازمان جهاد کشاورزی قم:

۴۰ هکتار گلخانه در قم وجود دارد
 معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی استان قم، سهم 
گلخانه ها را در این استان 4۰ هکتار عنوان کرد و گفت: این مقدار پنج دهم 

درصد گلخانه های کشور است. 
رضا وکیل در خصوص فعالیت گلخانه ها در قم اظهار داشت: سهم گلخانه ها 
در این استان 4۰ هکتار را شامل می شود که این میزان پنج دهم درصد از سهم 

گلخانه ها در کشور را به خود اختصاص داده است.
وی با بیان اینکه گلخانه محلی برای کشت گیاهان است، که به وسیله 
پوشش های شفاف پوشیده شده  است، گفت: پوشش گلخانه باعث ایجاد اثر 
گلخانه ای و محبوس شدن انرژی خورشیدی درون گلخانه می شود، همچنین 
گلخانه ها که از نظر اندازه متغیرند گیاهان را از سرمای بیش از حد زمستان یا 

گرمای بیش از حد تابستان حفظ می کنند.
معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی استان قم در خصوص 
سهم کشت زعفران در قم، افزود: میزان کشت زعفران در این استان طی سال 

جاری چهار و 2 دهم هکتار بوده است.
وی همچنین در رابطه با احداث باغات جدید، افزود: در سال 93 حدود 7۰۰ 
هکتار باغ جدید در قم احداث شده است که عملیات بستر سازی کاملا به صورت 

مکانیزه صورت گرفته است.

معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان خبر داد:

مصالحه77درصدی پرونده ها 
در واحدهای مشاوره پلیس قم

معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان از مصالحه و سازش بیش 
از77درصد پرونده های ارجاعی توسط مددکاران استان در آذر ماه سال جاری 

خبر داد . 
پلیس،  خبری  پایگاه  خبرنگار  با  گفتگو  در  احمدصادقی  سرهنگ 
اظهارداشت:در آذر ماه سال جاری12۰5فقره پرونده جهت مصالحه و سازش 
به دوایر اجتماعی کلانتری ها و کارشناسان مرکز مشاوره ارجاع داده شده است. 
وی ادامه داد:با تلاش کارشناسان و مددکاران دوایر اجتماعی کلانتری ها 
در بررسی699پرونده بیش از77درصد از پرونده ها منجر به مصالحه و سازش 

شده است. 
صادقی در ادامه با اشاره به عملکرد مرکز مشاوره و مددکاری معاونت 
اجتماعی فرماندهی انتظامی استان در آذر ماه امسال،افزود:رسیدگی به389مورد 
مشاوره روانشناختی،22مورد رسیدگی به امورات مددکاری اجتماعی ،6۰مورد 
تست روان سنجی و35مورد مشاوره حقوقی انتظامی از دیگر خدمات پلیس 

استان قم به شهروندان می باشد. 
مشاوره  گفت:مرکز  قم  استان  انتظامی  فرماندهی  اجتماعی  معاون 
خمینی)ره( امام  خیابان  در  واقع  قم  استان  انتظامی  فرماندهی  آرامش 

تماس  شماره  با  تلفنی  و  بصورت حضوری  عصر  و  صبح  شیفت  دو  در 
های366۰6۰85و2182574آماده ارائه خدمات مشاوره ای به همشهریان است.

مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان قم  خبرداد:

مهارت آموزی بیش از
 16 هزار کارآموز قمی 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان قم از ارائه آموزش های مهارتی به 
بیش از 16 هزار کارآموز جوان قمی و جویندگان کار از ابتدای سال جاری تا 

پایان آذرماه خبر داد. 
احمد عطارنیا افزود: 16 هزا ر و 475 نفر در قالب 2 میلیون و 775هزار و 
992 نفر ساعت در 9 ماهه سال جاری در بخش دولتی و آموزشگاه های آزاد 
فنی و حرفه ای این استان از آموزش های فنی و حرفه ای بهره مند شدند که 
این آموزش ها در سه بخش صنعت، خدمات و کشاورزی به متقاضیان ارائه شده 

که عمدتا در حوزه های فنی و تخصصی است. 
وی بیان داشت: از مقدار آموزش یادشده 8 هزار و 686 نفر در بخش دولتی 
شامل آموزش درپادگان، آموزش در زندانهای استان، آموزش در صنایع و اصناف، 
آموزش جوار دانشگاه، آموزش در روستاها و آموزش های ثابت در مراکز 8 گانه 
آموزشی و 7 هزارو 789 نفر در آموزشگاه های آزاد فنی و حرفه ای استان قم 

آموزش های مهارتی را فرا گرفته اند. 
مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان بیان داشت: با توجه به ماهیت 
آموزش های فنی و حرفه ای که موجب فراگیری مهارت یا ارتقاء مهارت ها می 

گردد، نقش به سزایی نیز در کاهش نرخ بیکاری دارند. 
وی افزود: دانشجویان و فارغ التحصیلان دانشگاهی بر اساس آمارهای موجود 
سهم قابل توجهی از ظرفیت مراکز آموزش فنی و حرفه ای این استان را به خود 

اختصاص داده اند. 
عطارنیا، توانمند سازی افراد فاقد مهارت و ارائه آموزش های مهارتی در 
راستای یاری رساندن به ایجاد اشتغال پایدار در جامعه و حفظ آن در جامعه 
شغلی کشور را مهمترین رسالت سازمان آموزش فنی و حر فه ای کشور برشمرد 
و ضمن اشاره به بازار محور بودن اغلب آموزش های فنی و حرفه ای استان بیان 
داشت: خصیصه این آموزش ها، نوعی پرورش »کارآفرین« است، به این معنی 
که افراد پس از کسب مهارت و دانش فنی، قادر به کسب فرصت های شغلی 

مناسبی خواهند شد و یا در نهایت فرصت شغلی ایجاد نمایند.
وی در پایان با اشاره به خدمات الکترونیکی سازمان آموزش فنی و حرفه ای 
کشور برای متقاضیان گفت: متقاضیان ثبت نام در دوره های آموزش فنی و حرفه 
ای می توانند با مراجعه به پورتال سازمان آموزش فنی و حرفه ای کشور به آدرس 
www.portaltvto.ir، دفترچه راهنمای ثبت نام در دوره ها را دریافت و در دوره 

های آموزشی شرکت نمایند.

مدیر کل کمیته امداد امام خمینی)ره( 
اشتغال  طرح  اجرای 844  از  قم  استان 
ماهه  هشت  طی  امداد  کمیته  توسط 

نخست سال جاری در قم خبر داد. 
 عبدالله جلالی با بیان اینکه 844 طرح 
سال  نخست  ماهه  هشت  طی  اشتغال 
جاری با اعتباری بالغ بر 11۰ میلیارد ریال 
توسط کمیته امداد در قم اجرا شده است، 
گفت: 26۰ طرح از مجموع طرح های اجرا 
شده از محل اعتبارات امدادی و 584 طرح 

از طریق تسهیلات بانکی اجرا شده است.
وی عنوان کرد: برای اجرای طرح های 
منابع  طریق  از  ریال  میلیارد   25 فوق 
محل  از  ریال  میلیارد   85 و  امدادی 
هزینه  بانکی  الحسنه  قرض  تسهیلات 
شده است. مدیرکل کمیته امداد استان 
قم تصریح کرد: این طرح ها در زمینه های 
تولیدی، خدماتی، حمل و نقل بار و مسافر، 
صنایع دستی و دامداری برای 679 خانوار 
شهری و 165 خانوار روستایی در استان 

قم اجرا شده است.

پرونده  ادامه داد: همچنین 576  وی 
طرح خوداشتغالی و مشاغل خانگی با مبلغ 
84 میلیارد ریال جهت اعطای تسهیلات 
بانک های عامل استان  به  الحسنه  قرض 

ارسال شده است. 
توانمندسازی  خصوص  در  جلالی 
توانمندسازی  افزود:  نیز  مددجویان 
از  اشتغال  ایجاد  طریق  از  مددجویان 

سیاست های اصلی این نهاد است.
با اجرای طرح های  اینکه  با بیان  وی 
و  خودکفایی  به  مددجویان  اشتغال 
استقلال مالی رسیده و از چرخه حمایتی 
خارج می شوند، افزود: طی سال گذشته 

548 نفر از مددجویان خودکفا شده اند.
مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( 
قم در بخش دیگری از سخنان خود بیان 
کرد: طی هشت ماهه نخست سال جاری 
2 هزار و 2۰۰ نظارت از طرح های اشتغال 

و خودکفایی انجام گرفته است.
وی گفت: هدف از بازدید ها، نظارت بر 
روند مصرف تسهیلات اعطایی و چگونگی 

اجرای طرح، تشویق و ایجاد انگیزه، افزایش 
بهره وری و ثبات طرح و کسب استقلال 

مالی مددجو بوده است.
طرح های  اینکه  به  اشاره  با  جلالی 
اشتغال مددجویان در زمینه های مختلف 
کشاورزی،  خدماتی،  توزیعی،  تولیدی، 
دامپروری، صنایع دستی و مشاغل خانگی 
بوده است، گفت: برای موفقیت در پایداری 
طرح ها و کاهش انحراف از مسیر تسهیلات 
11 ناظر فنی بر پنج هزار و 246 طرح در 
سه مرحله قبل، حین انجام کار و بعد از 

اجرای طرح نظارت داشته اند.
وی گفت: در سال گذشته بیش از 17 
هزار و 5۰۰ مورد نظارت فنی بر طرح های 

اشتغال مددجویان اعمال شده است.

توزیع 5/8 میلیارد ریال لوازم 
ضروری منزل بین مددجویان 

)ره(  امام خمینی  امداد  مدیر کمیته 
شهرستان قم نیز از تامین لوازم ضروری 
خانواده های تحت حمایت خبر داد و گفت 

:  در 9 ماهه سال جاری برای بیش از 8۰۰ 
خانواده ساکن مناطق روستایی و شهری 
در سطح استان قم لوازم خانگی ضروری 
تهیه شده و به صورت رایگان در اختیار این 

خانوار ها قرار  گرفته است .
اکبر رشیدی ضمن اعلام این خبر افزود 
برای تهیه این لوازم مبلغ 5 میلیارد و 8۰۰ 

میلیون ریال  هزینه شده است.
وی یادآور شد : این کالاها شامل اجاق 
گاز،آبگرمکن،بخاری،جاروبرقی،فرش،کولر،

ماشین لباس شویی،یخچال و دیگر اقلام 
که  بوده  مددجویان  نیاز  مورد  ضروری 
نیکوکاران قم توسط  با کمک خیرین و 
کمیته امداد تهیه و بین نیازمندان توزیع 

شده است.
مدیر کمیته امداد شهرستان قم ضمن 
تقدیر و تشکر از عنایات خیرین و نیکوکاران 
در طول سال، از بانیان خیر جهت کمک 
بیشتر به هم نوعان خود بویژه تامین لوازم 
ضروری منزل و تهیه وسایل گرمایشی در 

فصل زمستان دعوت بعمل آورد.

مدیر کل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم خبرداد:

 اجرای 8۴۴ طرح اشتغال توسط کمیته امداد قم 

سرپرست شرکت مخابرات ایران گفت: 
با توجه به پتانسیل های ویژه استان مرکزی 
در عرصه ارتباطات، لزوم توسعه خدمات 
الکترونیک در بخش مخابرات و همکاری 
های فرابخشی به منظور تحقق این امر 

ضروری است.
مهندس سید اسد الله دهناد در دیدار با 
مهندس زمانی قمی استاندار استان مرکزی 
بر ضرورت توسعه کاربردهای الکترونیک در 
کشور تاکید کرد و افزود:  استان مرکزی، 
یکی از استان های توسعه یافته در بخش 
بوده  الکترونیک  دولت  های  زیرساخت 
و در بسیاری از بخش ها، رتبه اول را در 
در  اینکه  بیان  با  وی  است.  دارا  کشور 
حال حاضر شرکت مخابرات ایران با بهره 

مندی از 94 میلیون مشترک ثابت و سیار، بزرگ ترین 
عرصه خدمت رسانی در حوزه ICT  را در کشور به خود 
اختصاص داده است، خاطرنشان کرد: با توجه به لزوم پیاده 
سازی دولت الکترونیک در برنامه ششم توسعه، آمادگی 

داریم تا با کمک دستگاه های اجرایی، کاربردهای دولت 
استان توسعه و گسترش  این  را در سطح  الکترونیک 
دهیم. مهندس دهناد همچنین با اشاره به موقعیت ویژه 
این استان از جهت جایگاه صنعتی در کشور تصریح کرد: 
شرکت مخابرات ایران در بخش تجارت الکترونیک نیز 

می تواند تاثیر به سزایی در تحقق توسعه 
بیشتر استان به ویژه در بخش صنعت ایفا 
نماید. در این دیدار استاندار استان مرکزی 
نیز ضمن تشکر از خدمات ارزنده مهندس 
مشیدی، مدیرعامل شرکت مخابرات استان 
مرکزی گفت: مجموعه استانداری، آماده 
همکاری همه جانبه به منظور توسعه دولت 
الکترونیک و تحقق آن در حال و آینده می 
باشد. وی با بیان اینکه خدمات شبانه روزی 
و مستمر مخابرات در بخش های مختلف 
است،  استان  در  پایدار  توسعه  زیربنای 
و  کسب  های  حوزه  تمام  داشت:  اظهار 
کار، فناوری و تجاری تحت تاثیر برقراری و 
ارتقای سیستم های شبکه و مخابراتی قرار 
دارد و ما آماده ایم آن را در سطح استان 
توسعه دهیم. استاندار استان مرکزی افزود: امید است با 
یاری مدیران و کارکنان شرکت مخابرات استان مرکزی و 
همفکری و همکاری دیگر سازمان ها، این استان در توسعه 

کاربردهای دولت الکترونیک پیشرو باشد.

سرپرست شرکت مخابرات ایران در دیدار استاندار مرکزی تاکید کرد:

ضرورت توسعه خدمات الکترونیک با نگاه فرابخشی

شهردار قم از افتتاح و بهره برداری از 
نخستین سورتمه ریلی شهر قم در ایام الله 

دهه فجر امسال خبر داد.
دکتر مرتضی سقائیان نژاد در بازدید از 
روند اجرای نخستین سورتمه ریلی شهر 
قم در بوستان علوی با اشاره به اقدامات 
احداث  گفت:  پروژه  این  در  شده  انجام 
این سورتمه در بوستان علوی در راستای 
ایجاد فضای تفریحی و گردشگری برای 
اهل  کریمه  شهر  مجاورین  و  شهروندان 

بیت می باشد. 
وی در ادامه بیان داشت: عملیات نصب 
انجام  ریلی  سورتمه  به  مربوط  قطعات 
گرفته و در حال حاضر در مراحل پایانی 
آن می باشد و به زودی به بهره برداری 

خواهد رسید. 
جهت  شده  انجام  هزینه  به  وی 
راه اندازی این پروژه اشاره و خاطر نشان 
کرد: تاکنون 45 میلیارد ریال برای احداث 
و راه اندازی این پروژه هزینه شده است 
که از محل اعتبارات شهرداری قم هزینه 

گردیده است.
گسترش  و  اهمیت  به  قم  شهردار   
اشاره  قم  در  رفاهی  و  تفریحی  مراکز 
مکان  کمبود  با  قم  در  کرد:  تصریح  و 

و  هستیم  مواجه  رفاهی  و  تفریحی 
ای  زمینه  بایست  می  شهری  مدیریت 
در قم فراهم نماید که علاوه بر مسائل 
مسائل  به  فرهنگی  و  مذهبی  معنوی، 
با  و  بپردازد  نیز  گردشگری  و  تفریحی 
این اقدام شهروندان می توانند از فضایی 
فراغت  اوقات  و  تفریح  جهت  جدید 

استفاده نمایند. 
دکتر سقائیان نژاد یادآور شد: عملیات 
اجرایی این سورتمه به اتمام رسیده است و 

در ایام الله دهه فجر افتتاح می شود.

برای جلب اعتماد مردم باید عوامل 
نارضایتی شناخته و اصلاح شود

شهردار قم همچنین در بازدید از مرکز 
 1888 و   137 شهری  مدیریت  سامانه 
گفت: شهرداری به عنوان یك نهاد اجتماعی، 
مدیریت واحد شهری را از مهمترین وظایف 
خود دانسته و با آگاهی از تحولات شهری  گام 
های متعددی را بر خواهد داشت.  سقائیان 
نژاد با بیان اینکه این مرکز فرصتی برای 
مشارکت شهروندان و ایجاد زمینه مناسبی 

جهت بررسی میزان آشنائی، بهره گیری و 
رضایتمندی مردم به عنوان مخاطبان این 
مرکز را فراهم ساخته است افزود: برای جلب 
اعتماد مردم باید عوامل نارضایتی شناخته 
و اصلاح شود تا مردم باور کنند که تصمیم 
گیری ها و برنامه ریزی ها در راستای رفع 
نیازهای آنان صورت می گیرد. وی با اشاره 
به این موضوع که توجه به مسائل اجتماعی و 
فرهنگی در رأس برنامه های مدیریت شهری 
قرار دارد گفت: رمز موفقیت در اداره شهر 
توجه به مسائل اجتماعی و جلب اعتماد مردم 
که همان سرمایه اجتماعی است می باشد. 
شهردار قم مرکز 137 و 1888 شهرداری 
را رابط  میان شهروندان و مسئولان شهری 
اعلام و آن را مصداق بارز مشارکت، نظارت و 
کمك شهروندان به مدیریت شهری دانست 
شهروندان  کرد:  نشان  خاطر  ادامه  در  و 
 1888 و   137 های  سامانه  طریق  از 
درخواستها، مشکلات، انتقادات و پیشنهادات 
خود را به گوش مدیران شهری می رسانند 
و این امر علاوه بر ارتقای میزان مشارکت 
مردم موجب شده که شهرداری نیز با ارتقای 
نیازهای  با  مطابق  خود  عملکرد  کیفیت 
شهروندان دید مردم را نسبت به مدیریت 

شهری مثبت کند.

شهردار قم:

سورتمه ریلی قم دهه فجر به بهره برداری می رسد

مدیر عامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم از 
اجرای عملیات بتن ریزی 4۰ متر از خط غربی پروژه تقاطع 

سه سطحه شهدای 15 خرداد خبر داد.
محمدعلی نادعلی با اشاره به وضعیت تکمیل پروژه تقاطع 
سه سطحه عماریاسر و 15 خرداد، اظهار داشت: بخش زیادی 
از مشکلات مربوط به پروژه برطرف شده و روند اجرایی آن به 

خوبی در حال انجام است.
وی از اجرای عملیات بتن ریزی خط غربی تقاطع سه 
سطحه عماریاسر 15 خرداد خبر داد و افزود: این عملیات 

با حجم 4۰۰ متر مکعب و به طول 4۰ متر انجام گردید.
مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم با بیان 
اینکه عملیات قالب بندی و آرماتور بندی این پروژه از اوایل 
آبان ماه آغاز شده است، تصریح کرد: پس از قریب به یك ماه، 
عملیات بتن ریزی خط غربی این پروژه به طول 4۰ متر 
انجام شد. نادعلی ادامه داد: روند اجرایی این بخش پروژه سه 
سطحه شهدای 15 خرداد با استفاده از دو پمپ بتن ریزی و 

1۰ میکسر بتن صورت گرفت است.
وی از فعالیت 15 نیروی اجرایی و 3 عامل فنی در روند 

بتن ریزی خط غربی پروژه سه سطحه 15 خرداد خبر داد 
و گفت: در این پروژه 6۰۰ متر مربع قالب بندی و 55 تن 
آرماتور بندی اجرا شده است. مدیرعامل سازمان توسعه و 
عمران شهرداری قم خاطرنشان کرد: خوشبختانه با توجه 
به اقدامات و تدابیر انجام شده، به زودی ادامه پروژه نیز بتن 

ریزی شده و تکمیل خواهد شد.
وی تصریح کرد: تکمیل و بهره برداری پروژه تقاطع سه 
سطحه شهدای 15 خرداد تاثیر بسزایی در بازگشایی گره 

های ترافیکی این محور پرتردد در شهر خواهد داشت.

مدیر عامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم خبرداد:

شتاب در اجرای پروژه تقاطع سه سطحه بلوار 15 خرداد


